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1  Διασωληνωμένοι εκτός ΜΕΘ
Πηγή: DOCUMENTO Σελ.: 28 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

52.31 cm² Κυκλοφορία: 12000

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Διασωληνωμένοι 
εκτός ΜΕΘ
Οταν ο αριθμός των 
διασωληνωμένων από Covid-19 
καθημερινά αυξάνεται και είναι 
μεγαλύτερος από τον αριθμό 
αυτών που εξέρχονται από τις 
ΜΕΘ, όταν ακούς ότι οι εντατικές 
είναι στο όριο καθώς η κάλυψή 
τους στο λεκανοπέδιο είναι 
95% (δηλαδή 15 περίπου κενές 
κλίνες) και ότι ο ιδιωτικός τομέας 
δεν προσφέρει ούτε μία ΜΕΘ 
για ασθενείς με κορονοϊό, τι 
συμπέρασμα βγάζεις; Οτι πολλοί 
είναι οι διασωληνωμένοι εκτός 
ΜΕΘ. Αυτό ακριβώς καταγγέλλει 
και η ΠΟΕΔΗΝ.
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1  Οι Ευρωπαίοι λομπίστες που παίζουν μπάλα με τα
φάρμακα

Πηγή: ΜΠΑΜ Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία
έκδοσης:

21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

2546.94
cm²

Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΣΤΑ ΑΔΥΤΑ ΤΩΝ ΒΡΥΞΕΛΛΩΝ ΤΟ «ΒΡΟΜΙΚΟ» ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ

- 20.000 «χαρτογιακάδες» κινούν τα 
νήματα της Ευρώπης
- Πολιτικές κωλοτούμπες και πόλεμος 
συμφερόντων πίσω από το εμβόλιο της 
AstraZeneca
- Παιχνίδια εξουσίας καταγράφει το 
αποκαλυπτικό ντοκιμαντέρ με τίτλο 
«The Brussels Business»

- Στην Ελλάδα εκτυλίσσεται 
ένα θέατρο του παραλόγου: 
ζωντανεύει η αγορά την ώρα που., 
πεθαίνει το ΕΣΥ
- Στις 5 Απριλίου αναμένεται 
των νοσηλειών
- Δωρεάν rapid tests στα φαρμακεία 
για όλους τους Ελληνες

,.
» V
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1  Οι Ευρωπαίοι λομπίστες που παίζουν μπάλα με τα φάρμακα
Πηγή: ΜΠΑΜ Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

ΟΑΚΕΛΟΕ
(Ο VMM 9

Οι Ευρωπαίοι λομπίστες που π

• Πόσο επηρεάζουν ιις αποφάσεις σιπν ΕΕ
• Υπαγορεύουν ιις επιθυμίες παντοδύναμων, ικανοποιώντας 
τα συμφέροντά τους · Διασυνδέσεις με ιδιωτικά νοσοκομεία
• Οι μπίζνες και το εμπόριο εκατομμυρίων με την πανδημία

Του
ΝΙΚΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗ

ΕΠΙ τέσσερα χρόνια ο αυ
στριακός σκηνοθέτης και πα
ραγωγός Φρϊντριχ Μόζερ και 
ο Ματιέ Λιετέρ διερεύνησαν 
το «μαύρο κουτί των ΒρυΕελ- 
λών», όπως το ονόμασαν, κα
ταγράφοντας σε ένα αποκα
λυπτικό ντοκιμαντέρ με τίτλο 
«The Brussels Business» τη 
δράση των λόμπι στην Ευρω
παϊκή Ένωση, τη σκοτεινή 
πλευρά της Ευρώπης, στην 
οποία οι αποφάσεις παίρνο- 
νται εκτός των επισήμων αι
θουσών συνεδρίασης και μα
κριά από τη δημοσιότητα.Στο 
αποκαλυπτικό τους ντοκιμα
ντέρ υπάρχουν βιντεοσκο- 
πημένες σκηνές που κατα
δεικνύουν πόσο διεισδυτική 
είναι η επιρροή των λόμπι. 
Όπως για παράδειγμα μια 
σκηνή σε ένα ρεστοράν πολυ
τελείας των ΒρυΕελλών, όπου 
ένας κύριος περιγράφει σε 
μια κυρία με περισσή αυταρέ
σκεια τη δραστηριότητά του 
ως λομπίστας. Υπερηφανεύ- 
εται ότι εκπροσωπεί τα συμ
φέροντα πέντε πελατών του 
και εισπράττει για αυτή του 
τη δραστηριότητα 100.000 
ευρώ ετησίως. Ωστόσο, ο 
σοβαρός κύριος με το μαύρο 
κοστούμι και το λευκό πουκά
μισο δεν είναι κάποιος επίση
μος λομπίστας. Είναι ο Ερνστ 
Στράσερ, επικεφαλής της κοι
νοβουλευτικής ομάδας των 
αυστριακών συντηρητικών 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού
λιο. Αργότερα τον Μάρτιο 
του 2011 ο αυστριακός πρώ
ην υπουργός Εσωτερικών και 
ευρωβουλευτής, Ερνστ Στρά
σερ, αναγκάστηκε να παραι
τηθεί, οδηγήθηκε στη Δικαι
οσύνη και καταδικάσθηκε σε 
τετραετή φυλάκιση με την κα
τηγορία της διαφθοράς, αφού 
δέχθηκε να προωθήσει τρο
πολογίες οι οποίες θα ευνο
ούσαν ένα λόμπι, έναντι μιας 
ιδιαίτερα υψηλής αμοιβής.

Νομοσχέδιο
Σκοπός του ντοκιμαντέρ 

ήταν να καταδείΕει από πού 
έρχονται οι ιδέες για κάθε 
νέο νομοσχέδιο και ποιος 
αναλαμβάνει τη σχετική νο
μοθετική πρωτοβουλία. Με 
λίγα λόγια αποκάλυπτε ποιος 
κινεί τα νήματα στην Ευρώ
πη, θέτοντας το ερώτημα εάν 
τελικά είναι οι δημοκρατικά 
εκλεγμένες κυβερνήσεις που 
αποφασίζουν ή είναι οι μάνα- 
τζερ και οι δεΕαμενές σκέψης 
των μεγάλων επιχειρήσεων. 
Στην περίπτωση του Στράσερ 
τα πράγματα ήταν απλά.

Υπάρχει, ωστόσο, στις 
ΒρυΕέλλες ένα μεγάλο μέρος 
του συστήματος εκπροσώπη
σης ιδιωτικών συμφερόντων 
που λειτουργεί «νομιμότα
τα» και αυτό γιατί «οι λομπί
στες είναι εκείνοι που δια
θέτουν την τεχνογνωσία για 
συγκεκριμένα θέματα και οι

ευρωπαϊκοί θεσμοί, κυρίως 
η Κομισιόν και το Ευρωπαϊ
κό Κοινοβούλιο -σε αντίθε
ση με τις εθνικές κυβερνή
σεις αλλά και τις ΗΠΑ- δεν 
διαθέτουν σε επάρκεια το κα
τάλληλο προσωπικό προκει- 
μένου να εκπονήσουν μια έκ
θεση πραγματογνωμοσύνης.

Έτσι, εκ των πραγμάτων η 
δουλειά γίνεται με τους «ει
δικούς», οι ιδέες των οποίων 
για τη στρατηγική κατεύθυν
ση της ΕΕ εμφανίζονται αυ- 
τολεΕεί σε χιλιάδες επίσημα 
έγγραφά της. Για να πάρουμε 
μια γεύση από την επιρροή 
τους, σε μια έκθεση του ανε- 
Εάρτητου think tank «Παρα
τηρητήριο της Ευρώπης των 
Πολυεθνικών» (Corporate 
Europe Observatory) με τίτ
λο «The fire power of the

financial lobby», υπογραμ
μίζεται ότι 900 από τις 1.700 
τροπολογίες μιας ευρωπαϊ
κής οδηγίας για τα επενδυτι
κά κεφάλαια γράφτηκαν από 
λομπίστες!

Εκτιμήσεις θέλουν τον 
αριθμό των λομπιστών στις 
Βρυ Εέλλες να αγγίζει τις 
20.000. Στόχος τους και δου
λειά τους είναι η πρόσβαση 
στα κέντρα λήψης αποφάσε
ων. Το πεδίο δράσης τους δεν 
είναι μεγαλύτερο από τέσσε
ρα τετραγωνικά χιλιόμετρα, 
γύρω από την πλατεία Ρο- 
μπέρ Σουμάν των ΒρυΕελλών. 
Εκεί είναι τα γραφεία της Κο
μισιόν, του Συμβουλίου των 
Υπουργών και το Ευρωκοινο
βούλιο. Σε πολύ κοντινή από
σταση είναι και τα γραφεία 
των λόμπι όπου οι μεγάλοι

όμιλοι δαπανούν ετησίως για 
Lobbying περισσότερα από 
ένα δισεκατομμύριο ευρώ.

Αποφάσεις
Πόσο, όμως, μπορούν να 

επηρεάζουν τις αποφάσεις 
στην ΕΕ; Είναι δύσκολο να 
διαπιστώσει κανείς. Η κατα
γραφή των συναντήσεων με 
διαπιστευμένους λομπίστες 
είναι υποχρεωτική μόνο για 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Έχοντας στη διάθεσή τους 
120.000.000 ευρώ τον χρόνο 
(δηλαδή 10.000.000 το μήνα), 
1.700 λομπίστες του χρηματο
πιστωτικού τομέα, των φαρ
μακευτικών εταιρειών, του 
κλάδου των τροφίμων, μεγά
λων βιομηχανιών, των ασφα
λιστικών, των τραπεζών και

άλλων, έχουν τη δυνατότητα 
να ασκούν πιέσεις, να επηρε
άζουν και να καθορίζουν τις 
αποφάσεις, που λαμβάνονται 
από τα ευρωπαϊκά θεσμικά 
όργανα και αφορούν τις ζω
ές εκατομμυρίων Ευρωπαί
ων. Υπολογίζεται ότι για κάθε 
εργαζόμενο της Ευρωπαϊ
κής Επιτροπής που ασχολεί- 
ται με θέματα του χρηματοπι
στωτικού τομέα αντιστοιχούν 
τέσσερις λομπίστες, που ερ
γάζονται «full time» για να 
υπαγορεύουν και να επιβάλ
λουν τις επιθυμίες παντοδύ
ναμων συμφερόντων.

Ένα μεγάλο κομμάτι αυ
τής της δραστηριότητας που 
έχει και την τιμητική του λό
γω της πανδημίας του νέου 
κορωνοϊού είναι και το λόμπι 
των φαρμακοβιομηχανιών με 
τις οποίες η Ευρωπαϊκή Ένω
ση κάνει μπίζνες και εμπόριο 
ακόμα και με την πανδημία.

Ένα πρόσφατο παράδειγ
μα που αποκάλυψε τον τρό
πο με τον οποίο τα λόμπι, 
κάθε δραστηριότητας, λει
τουργούν στην ΕΕ είναι η 
δράση του πανίσχυρου λό
μπι των ιδιωτικών νοσοκο
μείων, UEHP. Στα χρόνια
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1  Οι Ευρωπαίοι λομπίστες που παίζουν μπάλα με τα φάρμακα
Πηγή: ΜΠΑΜ Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

αίζουν μπάλα με τα φάρμακα
«ΠΡΑΣΙΝΟ ΦΩΣ» ΣΤΟ ΕΜΒΟΛΙΟ ΤΗΣ ASTRAZENECA ΕΔΩΣΕ Ο ΕΜΑ

Μετά την έκτακτη συνεδρίαση Tns 
Πέμπτηε, ο Ευρωπαϊκέ^ Οργανι- 
opos Φαρμάκων έδωσε το «πρά
σινο cpcos» για τη συνέχιση των 
εμβολιασμών με το εμβόλιο Tns 
AstraZeneca, αφού βέβαια υπέστη 
πλήγμα η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένω
ση που δεν κατάφερε να κρατήσει 
έναν κοινό βηματισμό σε μια τόσο 
κρίσιμη συγκυρία, ενώ κινδύνεψε να 
πληγεί ανεπανόρθωτα όχι μόνο το 
covid εμβόλιο Tns βρετανο-σουηδι- 
κήβ φαρμακοβιομήχανέ, αλλά και 
ο idios ο θεσμόε του εμβολιασμού.

Τα οφέλη
Μετά το «πράσινο (pens» του Ευρω
παϊκού ΕΟΦ, με τη δήλωση ncos «τα 
οφέλη υπερτερούν πολύ των κινδύ
νων» και τη διαβεβαίωση ncos ο Ορ- 
Yaviopos δεν θα σταματήσει την 
συλλογή των καταγεγραμμένων 
ανεπιθύμητων ενεργειών, γιατί κά
θε ανεπιθύμητη ενέργεια πρέπει να 
διερευνάται διεΕοδικά, αναμένεται 
όλε8 οι χώρεβ που είχαν προβεί σε 
ντόμινο αναστολών Tns χορήγησηβ 
του εμβολίου Tns AstraZeneca να 
κάνουν στροφή 180° και να Ξεκινή
σουν Ξανά προκειμένου να φτάσουν 
όλα τα κράτη πιο γρήγορα στη συλ
λογική ανοσία. Το... ντόμινο Tns 
επανεκκίνησή θα βοηθήσει το εμ- 
βολιαστικό πρόγραμμα να ανεβά
σει ταχύτητα σε μια πολύ κρίσιμη 
συγκυρία για την πατρίδα pas, κα- 
Ociis τα ημερήσια κρούσματα δεν πέ
φτουν κάτω από 3.000, με θεαματική 
αύΕηση otis εισαγωγέ5 ασθενών στα 
νοσοκομεία του λεκανοπεδίου Αττι- 
κήβ. Φυσικά επειδή κάθε ιστορία 
έχει και το πολιτικό Tns παρασκή

νιο, η Γαλλία που διέκοψε το πρό
γραμμα των εμβολιασμών με το συ
γκεκριμένο σκεύασμα αναμένονταβ 
την απόφαση του ΕΜΑ δήλωσε εκ 
των υστέρων ότι «εμεΝ κάναμε ό,τι 
και η Γερμανία».

Ηρεμία
Κι ενώ μετά την αναταραχή φαίνε
ται να αποκαθίσταται η ηρεμία, στην 
Ελλάδα, Εεπεράσαμε το 1.345.000 
εμβολιασμού8, με στόχο τον Απρί

λιο να γίνουν άλλοι 1.500.000, έτσι 
ώστε να Εεπεράσουμε αθροιστι
κά τα 3.000.000 εμβολιασμούβ. Σε 
αυτό τον αριθμό δεν συνυπολογί- 
ζονταιοι 1.200.000 δόσειβ που θα 
παραλάβουμε από το εμβόλιο Tns 
Johnson&Johnson για το τρίμηνο 
AnpAios-M0ios-Io0vios, από το σύ
νολο των 4.700.000 δόσεων του συ
γκεκριμένου σκευάσματοβ που περι
μένουμε μέχρι το τέλοε του χρόνου. 
Ο otoxos, oncos αναφέρουν και ο 
υπουργόε Υγεέ, BaoiAns Κικίλι-

as, και ο γενικόε γραμματέαε Πλη
ροφορικών Συστημάτων Anpooias 
Διοίκησηε, Δημοσθένη Αναγνω- 
στόπουλθ5, είναι να έχουν εμβολι
αστεί μέχρι τα μέσα Μαϊου όλοι οι 
πολίτε5 άνω των 60 ετών και οι ευ- 
παθεΝ ομάδε5 (ανεΕαρτήτωε ηλικί- 
as), ώστε σειρά να πάρουν οι υγιεΝ 
ενήλικε^ εκείνων των επαγγελμάτων 
που έχουν άμεση επαφή με πολύ κό
σμο. Ο εμβολιασμ05 των εκπαιδευ
τικών και των επαγγελματιών Tns 
εστίασή, του τουρισμού και άλλων 
επαγγελμάτων, oncos είναι οι οδηγοί 
των μέσων μεταφορά5, έχει βρεθεί 
πολλέ5 φορέβ στο στόχαστρο συζη
τήσεων και η ολιγωρία Tns ελληνι- 
κήβ κυβέρνησή να εμβολιάσει κα
τά προτεραιότητα urns avOpcionons 
που είναι εκεί έΕω,εργάζονται και 
έρχονται καθημερινά σε επαφή με το 
κοινό έχει δεχτεί τον τελευταίο και
ρό μεγάλη κριτική. Ωστόσο, η μό
νη ρεαλιστική απάντηση είναι ncos 
όταν τα εμβόλια έρχονται με το στα
γονόμετρο πρέπει να γίνεται αυστη
ρή αΕιολόγηση γιατί είναι αδύνατον 
να Tons καλύψει όλουβ μαζί. Ήδη 
από προχθέε Παρασκευή άνοιΕε 
η πλατφόρμα για τα ραντεβού των 
xpovicos πασχόντων που ανήκουν 
στην ομάδα Α πολύ υψηλού κινδύ
νου (με υποκείμενο νόσημα), ενώ 
otis 26 Μαρτίου θα ανοίΕει η πλατ
φόρμα για τουβ avOpcionons ηλικίαβ 
70-74 ετών και apx0s Απριλίου για 
τα άτομα ηλικέ 65-69 ετών. Από 
τα διαθέσιμα ευρήματα προκύπτει 
ότι otis ομάδε5 πολύ προχωρημέ- 
vns ηλικίαβ (δΟάρηδεβ) έχει εμβο
λιαστεί το 75%, ποσοστό που χαρα
κτηρίζεται αισιόδοΕο.

ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ

Tns Kpions το UEHP κατάφε
ρε να συμμετάσχει σε ορισμέ- 
νε5 από tis σημαντικότερεε 
συμβουλευτικέ5 επιτροπέ5 
που καθόριζαν την πολιτική 
Tns EnpconaucAs 'Evcoons για 
την Υγεία. Σύμφωνα με στοι
χεία που παρουσίασε ο ευρω- 
βουλευτή8 Μάρτιν Σίρντεβαν, 
από το 2011 0cos το 2018 η Κο
μισιόν το χρονικό εκείνο διά
στημα ζήτησε 63 cpop0s από 
κράτη-μέλη Tns να μειώσουν 
tis δαπάνεβ για την Υγεία ή 
να προχωρήσουν σε ιδιωτικο
ποιήσει στον συγκεκριμένο 
κλάδο. Oncos συνάγεται από 
τη σχετική έρευνα του Μάρτιν 
Σίρντεβαν αυτό ήταν το δεύ
τερο πιεστικότερο αίτημα Tns 
Ευρωπαϊκήβ Επιτροπήε μετά 
την αύΕηση του ορίου συντα- 
Ειοδότησηε με 105 αιτήματα, 
ενώ ακολουθούσαν 50 αιτή
ματα για περικοπέε μισθών 
και 45 για μείωση επιδομά
των σε ανέργουβ και άτομα με 
αναπηρία.

Εξελίξεις
Ουσιαστικά, τα περισσό

τερα από τα αιτήματα αυτά 
λειτουργούσαν npos όφελθ5

των ιδιωτικών νοσοκομείων, 
αφού oncos είναι απόλυτα λο
γικό οι μειώσειε μισθών και 
επιδομάτων έχει αποδειχθεί 
ότι επιβαρύνουν συνολικά 
την υγεία του πληθυσμού, οι 
περικοπέβ στον κλάδο υγεία5 
διαλύουν τα δημόσια νοσο
κομεία, ενώ τα προγράμματα 
αποκρατικοποιήσεων στέλ
νουν tous ασθενεί απευθεί- 
as στα ιδιωτικά νοσοκομεία.

Τώρα το ενδιαφέρον στρέ- 
φεται στο κεφάλαιο «εμ
βόλια» αφού οι πρόσφατεε 
εΕελίΕειε με το εμβόλιο Tns 
AstraZeneca και σε ποιο 
βαθμό είναι οι ανησυχίεε για 
tis παρενέργειε8 του βάσι- 
μεε ώστε πολλέε χώρε5 να 
έχουν διακόψει τη χορήγησή 
του κάνει πολλού5 που γνω
ρίζουν για την δράση των λό
μπι στην ΕΕ να μιλούν για μία 
μη επιστημονική διαμάχη αλ
λά για μία πολιτική υπόθεση 
με μεγάλη ανάμιΕη των λόμπι 
των φαρμακευτικών εταιριών.

Την ίδια στιγμή, που στη 
Βρετανία όπου έχουν γίνει 
περισσότεροι από 11.000.000 
εμβολιασμοί με το εμβόλιο 
Tns συγκεκριμένα εταιρεί- 
as και δεν έχει σημειωθεί

κάτι που να δικαιολογεί μια 
κάποια ανησυχία οι ευρωπα- 
ϊκέβ κυβερνήσει δείχνουν να 
υπερβάλλουν σε κάποιες απο- 
φάσειε Tons για την χορήγη
σή του ενισχύοντα8 πολλούε 
ψιθύρουβ για ένα κατασκευ
ασμένο επεισόδιο εν03 πο
λέμου των φαρμακευτικών 
εταιρειών, αλλά και με πολι- 
tik0s διαστάσειε αφού μοι
ραία το μυαλό οδηγείται στην 
ευρω-βρετανική διαμάχη στη 
μετά-Brexit εποχή.

Φθηνότερο στην παρα
σκευή και πιο εύκολο στη 
συντήρηση από ανταγωνι
στικά «σκευάσματα» άλλων 
φαρμακευτικών κολοσσών, 
το εμβόλιο που ανέπτυΕε το 
Βρετανικό Πανεπιστήμιο Tns 
OEcpopdns σε συνεργασία με 
την εταιρεία AstraZeneca 
προοριζόταν να δώσει ώθηση 
στο πρόγραμμα εμβολιασμού 
Tns Ε.Ε. Αλλά ενώ όλα έμοι
αζαν να είναι «μαγικά» Ξαφ
νικά pas προέκυψε ένα σί
ριαλ, με unis «27» να ζητάνε 
περισσότερε5 δόσειβ του εμ
βολίου για να προχωρήσουν 
στην ανοσοποίηση των πολι
τών Tons, κάτι που η εταιρεία 
δεν μπορούσε να ικανοποι

ήσει. Η συνέχεια οδήγησε 
σε καταγγελίε5 για «παραβι
άσει του συμβολαίου» και 
αμέσωε μετά σε μια σειρά 
ανακοινώσεων περί αμφίβο- 
ληβ αποτελεσματικότητα5 με 
πολλέε εθνικέε επιτροπέε εμ
βολιασμού να συστήνουν να 
μη χρησιμοποιείται το εμβό
λιο σε άτομα ηλικία5 άνω των 
65.

Αφού, λοιπόν, αμφισβη
τήθηκε η αποτελεσματικότη- 
τα του εμβολίου Kupicos σε 
Γερμανία και Γαλλία ο κό- 
opos άρχισε να διστάζει ή να 
αρνείται να το κάνει και τότε 
«έσκασε» και η «βόμβα» των 
θρομβώσεων.

Ερωτήματα
Τώρα πια άσχετα με το αν 

ο Ευρωπαϊκόε OpYaviopos 
Φαρμάκων (ΕΜΑ) έχει άλ
λη άποψη, το κακό έχει ήδη 
συντελεστεί. Σε μια χρονική 
στιγμή που κύριο μέλημα εί
ναι να πείσει τον κόσμο να 
εμβολιαστεί, η διασπορά Tns 
αμφιβολίαβ και μάλιστα διά 
επισήμου πηγήε oncos είναι 
οι κυβερνήσει ουσιαστικά 
από τη μία καταστρέφει όλο

το εμβολιαστικό σου πρό
γραμμα, από την άλλη opcos 
αφήνει ένα κενό που λογικά 
θα έρθει να καλύψει ένα άλλο 
σκεύασμα. Βολικό; Ναι.

Θέλησαν οι Γερμανοί να 
πετάΕουν έΕω τη Βρετανία 
για να προωθήσουν έστω και 
με το kootos Tns καθυστέρη- 
ons Tns avooonoinons του 
πληθυσμού κάποιο «ντόπιο» 
σκεύασμα; Έβαλε το «χερά
κι» Tns κάποια άλλη εταιρεία 
στην ΕΕ για να δημιουργη- 
θεί (γιατί από εκεί Ξεκίνη
σε η ιστορία) το θέμα; Αυτά 
είναι κάποια ερωτήματα που 
iocos δεν απαντηθούν ποτέ ή 
αν απαντηθούν θα είναι μετά 
από κάποια χρόνια, αν κάποι- 
os καταφέρει και ανοίΕει το 
το «μαύρο κουτί των ΒρυΕελ- 
λών». Το αποτέλεσμα, δυστυ- 
xcios, είναι ένα. Για μια ακόμη 
φορά οι περίεργε5 διαδρο- 
μέβ κάποιων μέσα otis Βρυ- 
ItXXes και το Στρασβούργο 
στοιχίζουν orons πολίτεε Tns 
Enpconns που πληρώνουν με 
τον φόρο του θανάτου τα παι
χνίδια εΕουσία5 και χρήματοε 
Tns ...«aYias» EupconaO<As 
'Evcoons και των πανίσχυρων 
λόμπι που την κυβερνούν.
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Doc Εγκληματικήδιαχείριση

To ΕΣΥ αδυνατεί 
να φροντίσει τους 
άλλους ασθενείς

11.000
περισσότεροι θάνατοι απ’ 
ό,τι το 2019 καταγράφηκαν 
στην Ελλάδα το 2020

4838
από αυτούς τους 
ανθρώπους έχασαν τη ζωή 
τους εξαιτίας του κορονοίού

Κατακόρυφη άνοδος των θανάτων το 2020, πιθανότατα 
από τη λοιπή νοσηρότητα καθώς οι πάσχοντες 
φοβούνται ή δεν μπορούν να πάνε στα νοσοκομεία

6.000
ήταν οι επιπλέον θάνατοι σε 
σχέση με το 2019 εξαιτίας 
άλλων νοσημάτων

I I ο οριακό σημείο στο
' ' οποίο η κυβέρνηση

έχει οδηγήσει την κα
τάσταση αναγκάζει το 
υπουργείο Υγείας να 
μετατρέπει τα μεγαλύ

τερα νοσοκομεία της χώρας σε νο
σοκομεία αποκλεισπκά για την αντι
μετώπιση του κορονοίού. Τελευταίο 
παράδειγμα αποτελεί το νοσοκομείο 
Ερυθρός Σταυρός, το οποίο εκκε
νώθηκε με απόφαση που λήφθη- 
κε στα μέσα της περασμένης εβδο
μάδας προκειμένου να μετατραπεί 
σε νοσοκομείο αναφοράς. Ωστόσο, 
όπως επισημαίνουν στο Documento 
γιατροί, αυτό αυξάνει τον κίνδυνο να 
μείνουν χωρίς την αναγκαία θερα
πεία βαριά νοσούντες από ασθένειες 
που δεν σχετίζονται με τον κορονοϊό.

Στον αέρα έως και 
πολυτραυματίες
Σύμφωνα με πληροφορίες, το συ
γκεκριμένο νοσοκομείο, ως ένα από 
τα μεγαλύτερα της χώρας, διαθέτει 
ειδικό τομέα αντιμετώπισης τραύ
ματος, στον οποίο καθημερινά πε
ριθάλπονται δεκάδες πολυτραυ-

ματίες, προερχόμενοι κυρίως από 
τροχαία. Μέχρι σήμερα και δεδομέ
νου ότι ήδη πολλές κλίνες στις μο
νάδες εντατικής θεραπείας του νο
σοκομείου χρησιμοποιούνταν για 
περιστατικά κορονοίού, πολλοί πο- 
λυτραυματίες παρέμεναν διασωλη- 
νωμένοι σε απλούς θαλάμους. Ακό
μη κι αυτοί όμως θα πρέπει πλέον 
να μεταφερθούν σε άλλα νοσοκο
μεία. Επιπλέον, νέα σοβαρά περι
στατικά δεν θα μπορούν να διακο
μιστούν στον Ερυθρό Σταυρό, ο 
οποίος διαθέτει το κατάλληλα εξει- 
δικευμένο προσωπικό για την πε
ρίθαλψή τους. Γιατροί του νοσοκο
μείου διερωτώνται ευλόγως τι θα 
απογίνουν οι συγκεκριμένοι ασθε
νείς, για την περίθαλψη των οποίων 
απαιτείται ο συντονισμός γιατρών 
διαφορετικών ειδικοτήτων, τις οποί
ες διαθέτει ο Ερυθρός Σταυρός.

Ενδεικτικό της δραματικής κα
τάστασης που επικρατεί είναι το γε
γονός ότι ακόμη και η μονάδα βρα
χείας νοσηλείας του νοσοκομείου, 
στην οποία νοσηλεύονταν ασθενείς 
με σοβαρές παθήσεις όπως σκλή
ρυνση κατά πλάκας, έχει μετατρα

πεί σε εμβολιαστικό κέντρο. Σύμ
φωνα πάντως με πληροφορίες του 
Documento, την τελευταία στιγμή 
αποφεύχθηκε η μετατροπή της μο
νάδας εμβολισμών του ακτινολο
γικού τμήματος σε μονάδα Covid. 
Τούτο, όπως πληροφορείται το 
Documento, συνέβη διότι αποτε
λεί τη μοναδική τέτοια μονάδα στην 
Αθήνα, η οποία θα συνεχίζει να λει
τουργεί εντός του Ερυθρού Σταυ
ρού με πέντε κλίνες.

Στο έλεος της κυβέρνησης 
και οι καρκινοπαθείς
Εκτός του Ερυθρού Σταυρού, η εκ
κένωση του οποίου αποφασίστηκε 
εντελώς ξαφνικά την Τετάρτη, φημο- 
λογείται έντονα και η εκκένωση του 
Γενικού Ογκολογικού Νοσοκομεί
ου «Οι Αγιοι Ανάργυροι», το οποίο 
προσφέρει θεραπεία σε πάνω από 
100 καρκινοπαθείς, αλλά και η με
τατροπή ενός ορόφου του Αντικαρ- 
κινικού Νοσοκομείου Πειραιά Με- 
ταξά σε κλινική αποκλειστικά για τη 
διαχείριση περιστατικών κορονοίού. 
Προς το παρόν τέτοια απόφαση δεν 
έχει ληφθεί, ωστόσο δεδομένης της

«Δεν έχει καμιά λογική 
ενδεχόμενη μετατροπή των 
ογκολογικών νοσοκομείων 
σε Covid. Δεν είναι 
δυνατόν να σώσουμε τον 
πληθυσμό από μία ασθένεια 
ενώ οι άλλες ασθένειες 
προχωρούν κανονικά χωρίς 
να αντιμετωπίζονται όπως 
πρέπει» λέει στο Documento 
ο Γ ιώργος Καπετανάκης, 
γραμματέας της Ελληνικής 
Ομοσπονδίας Καρκίνου

JRVWS!

γενικότερης κατάστασης που επι
κρατεί στο Εθνικό Σύστημα Υγείας 
τίποτε δεν μπορεί να αποκλειστεί.

Μιλώντας στο Documento, ο 
γραμματέας της Ελληνικής Ομο
σπονδίας Καρκίνου Γιώργος Κα
πετανάκης επισημαίνει ότι πιθα
νή μετατροπή των ογκολογικών 
νοσοκομείων σε νοσοκομεία απο
κλειστικά για τον κορονοϊό θα είναι 
εξαιρετικά αρνητική εξέλιξη. «Οταν 
μετατρέπονται τα νοσοκομεία αυτά ή 
τμήματα ογκολογικά, όπως ουρολογι
κές κλινικές, το αποτέλεσμα είναι να 
αναστέλλεται η λειτουργία των εξω
τερικών ιατρείων και επομένως απο- 
τρέπεται η πρόσβαση των ασθενών σε 
προγραμματισμένα ραντεβού. Επι
πλέον, η μετατροπή ΜΕΘ σε ΜΕΘ 
αποκλειστικά για κορονοϊό λειτουρ
γεί ανασταλτικά ως προς τα χειρουρ
γεία. Εχει εκφραστεί από την πολι
τεία η βούληση να εξυπηρετούνται 
κατ' εξαίρεση επείγοντα ογκολογικά 
περιστατικά, όμως αυτό στην πράξη 
είναι πολύ δύσκολο διότι το επείγον 
ογκολογικά περιστατικό δεν “φωνά
ζει’’» λέει ο κ. Καπετανάκης.

Ο ίδιος εντοπίζει ακόμη ένα σο
βαρό πρόβλημα. Οπως λέει, «ανη
συχητικό ήταν επίσης το γεγονός ότι 
ογκολόγοι μετακινούνταν για εφημε
ρία σε μονάδες κορονοίού. Αυτό δεν 
μπορεί να συμβαίνει. Οι καρκινοπα
θείς είναι ανοσοκατασταλμένοι. Πρέ
πει να γίνει αντιληπτό ότι δεν μπορεί 
ένας γιατρός ή νοσηλευτής ο οποίος 
υπηρετεί σε μονάδα χημειοθεραπείας 
να εφημερεύει σε μονάδα κορονοίού. 
Είναι πολύ επικίνδυνο. Τα ογκολο
γικά νοσοκομεία πρέπει να διατηρη
θούν ως έχουν. Δεν έχει καμιά λογι
κή ενδεχόμενη μετατροπή τους. Δεν 
είναι δυνατόν να σώσουμε τον πλη
θυσμό από μία ασθένεια ενώ οι άλλες 
ασθένειες προχωρούν κανονικά χω
ρίς να αντιμετωπίζονται όπως πρέπει. 
Πρόκειται για υγειονομική βόμβα, η 
οποία θα πυροδοτηθεί στο μέλλον».

Δραματική μείωση 
στις διαγνώσεις καρκίνων
Εν τω μεταξύ, σύμφωνα με διεθνείς 
μελέτες, το 2020 μειώθηκαν περί
που κατά 40% οι εμφανίσεις νέων 
καρκίνων. Οπως εξηγεί ο κ. Κα
πετανάκης, «αυτό είναι παγκόσμιο 
φαινόμενο. Αυτό δεν σημαίνει ότι δεν 
αρρώστησαν άνθρωποι το 2020. Ση
μαίνει προφανώς ότι δεν διαγνώστη- 
καν. Προσπαθούμε να πείσουμε τον 
κόσμο ότι το άλφα και το ωμέγα ώστε 
ο καρκίνος να είναι ιάσιμος είναι η 
πρόληψη και ακούμε ότι θα εξυπηρε
τούνται μόνο επείγοντα περιστατικά. 
Μα πώς καθορίζεται το επείγον και 
ποιος το καθορίζει; Ο καρκίνος από 
τη στιγμή που διαγιγνώσκεται είναι 
επείγον περιστατικό. Πρέπει να αντι
μετωπιστεί. Τελεία και παύλα. Αν δεν 
αντιμετωπιστεί το ταχύτερο δυνατόν, 
το αποτέλεσμα θα είναι χειρότερο».

Οπως επισημαίνει ο ίδιος στο 
Documento, το επόμενο διάστημα 
αναμένεται να υπάρξει αύξηση στον 
αριθμό των καρκίνων οι οποίοι θα 
είναι είτε παραμελημένοι είτε σε 
προχωρημένο στάδιο. «Αυτό συμ
βαίνει διότι αφενός πολλοί ασθενείς 
φοβήθηκαν να πάνε στο νοσοκομείο ή 
στον γιατρό τους, αφετέρου διότι ακό
μη κι αν ήθελαν να πάνε, είναι εξαι
ρετικά δύσκολο. Υπάρχουν ασθενείς 
οι οποίοι προσπαθούν να προγραμ
ματίσουν κάποιο χειρουργείο και δεν 
μπορούν διότι ή έννοια του επείγοντος 
για τους καρκινοπαθείς δεν είναι συ
γκεκριμένη» σημειώνει.



6;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Απολύσεις και διώξεις στους «ήρωες» γιατρούς
Πηγή: DOCUMENTO Σελ.: 8-9 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

2293.59
cm²

Κυκλοφορία: 12000

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Απολύσεις 
και διώξεις 
στους 
«ή ρωες» 
γιατρούς
Υποκριτικά τους χειροκροτούσαν 
κυβερνητικοί καθώς όχι μόνο δεν 
τους ακοΰν ούτε τους συναντούν, αλλά και 
τους στέλνουν σε πειθαρχικά και εισαγγελέα

Ρεπορτάζ

Σπόρος Νικολόπουλος

• Εν συντομία
Η κυβέρνηση Μητσοτάκη όχι μόνο 
δεν έχει συναντήσει τους γιατρούς 
και νοσηλευτές που μάχονται στην 
πρώτη γραμμή επί έναν χρόνο αλλά 
επιδιώκει μεθοδικά να τους μετα- 
κυλΐσει τις δικές της εγκληματικές 
ευθύνες.

• Γιατί ενδιαφέρει
Αυτούς που χειροκροτούσαν και χα
ρακτήριζαν ήρωες της πανδημίας 
τώρα τους τρομοκρατούν και τους 
διώκουν διότι τόλμησαν να πουν 
την αλήθεια.

Ενα χυδαίο πογκρόμ έχει εξαπολύ
σει τους τελευταίους μήνες η κυβέρ
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη 
σε βάρος γιατρών και νοσηλευτών, 
όσων δηλαδή χαρακτήριζε ήρω
ες, χειροκροτούσε και ήταν κοντά 
τους «συναισθηματικά». Στόχος 
της είναι αφενός να τους φιμώσει 
ώστε να μη μεταφέρουν την αλή
θεια για την εγκληματική κατά
σταση που επικρατεί καθημερινά 
στα νοσοκομεία πρώτης γραμμής, 
αφετέρου να μετακυλίσει τις δικές 
της ευθύνες έναν ολόκληρο χρό
νο μετά την έλευση της πανδημί
ας στη χώρα. Οπως καταγγέλλουν 
στο Documento εκπρόσωποι των 
μεγαλύτερων ενώσεων υγειονομι
κών της χώρας, ούτε ο υπουργός 
Υγείας ούτε ο αναπληρωτής υπουρ
γός ούτε γενικά κανένας αρμόδιος 
-ούτε βέβαια ο ίδιος ο πρωθυπουρ

γός- έχουν καταδεχτεί να τους συ
ναντήσουν ενώ η χώρα μάχεται με 
την Covid-19 μετρώντας χιλιάδες 
νεκρούς. Αντιθέτως, έχουν πετάξει 
στον κάλαθο των αχρήστων όλες τις 
προειδοποιήσεις και τα αιτήματα 
των γιατρών, τους οποίους αντί να 
αφουγκραστούν τρομοκρατούν με 
εγκληματικές διώξεις.

Τους χειροκροτούν 
αλλά τους αγνοούν
Θα περίμενε κανείς ότι μια κυ
βέρνηση που βρίσκεται αντιμέτω
πη με τη δυσκολότερη υγειονομι
κή κρίση της πρόσφατης ιστορίας 
θα ήταν λογικό να συναντάει ανά 
τακτά χρονικά διαστήματα, αν όχι 
καθημερινά, εκπροσώπους των 
υγειονομικών που παλεύουν στην 
πρώτη γραμμή. Στην Ελλάδα η κυ
βέρνηση της ΝΔ του Κυρ. Μητσο
τάκη, για την οποία δυστυχώς και 
η κοινή λογική αποτελεί μακρινή 
ανάμνηση, όχι μόνο δεν σπεύδει 
να τους συμβουλευτεί αλλά δεν 
έχει υλοποιήσει κανένα από τα μέ
τρα που έχουν προτείνει από την 
αρχή της πανδημίας ώστε να θω
ρακιστεί το ΕΣΥ και να σωθούν 
ζωές.

«Η πρώτη, η τελευταία και μοναδι
κή. συνάντηση που έχουν καταδεχτεί 
οι υπουργοί Υγείας κ. Κικίλιας και κ. 
Κοντοζαμάνης με τους εκπροσώπους 
των νοσοκομειακών γιατρών από την 
αρχή της πανδημίας στη χώρα μας 
μέχρι και σήμερα ήταν στις 24 Μαρ
τίου 2020, δηλαδή εδώ και δώδεκα 
μήνες. Από τότε έχουν αγνοήσει όλα 
μας τα αιτήματα για νέες τηλεδιασκέ
ψεις, έχουν πετάξει στον κάλαθο των 
αχρήστων όλες μας τις ανακοινώσεις

που τους έχουν αποσταλεί και δύο 
ανοιχτές επιστολές που απευθύνο
νταν και προς τον πρωθυπουργό της 
χώρας κ. Μητσοτάκη» δηλώνει στο 
Documento ο καταξιωμένος για
τρός και γενικός γραμματέας της 
ΟΕΝΓΕ Πάνος Παπανικολάου.

Αναφερόμενος στην επιστο
λή που είχε στείλει η ομοσπον
δία στον πρωθυπουργό τον Απρί
λιο του 2020 ο κ. Παπανικολάου 
εξηγεί ότι είχαν τονίσει στην κυ
βέρνηση πως έπρεπε να ληφθούν 
συγκεκριμένα μέτρα για να θωρα
κιστεί το Εθνικό Σύστημα Υγείας: 
«Είχαμε επισημάνει ότι εάν και τότε 
το πρώτο κύμα της πανδημίας φαι
νόταν να μπαίνει σε ύφεση, ήταν μα
θηματικά βέβαιο ότι από το φθινό
πωρο του 2020 θα είχαμε το δεύτερο 
κύμα και ότι θα έπρεπε να σχεδια
στούν ορισμένα μέτρα για την ενί
σχυση της δημόσιας περίθαλψης και 
για τη βελτίωση του μοντέλου πρό
ληψης και επιδημιολογικής επιτήρη
σης». Για τη δεύτερη επιστολή, του 
Φεβρουάριου του 2021, ο γενικός 
γραμματέας της ΟΕΝΓΕ σημειώ
νει ότι περιέγραφε αναλυτικά την 
κατάσταση και έκρουε «τον κώδω
να του κινδύνου για την Αττική, για 
την Αχαΐα και συνολικά για τη νό
τια Ελλάδα επαναλαμβάνοντας συ
γκεκριμένα αιτήματα για το τι έπρε
πε να γίνει έστω και την τελευταία 
στιγμή προκειμένου να αποφευχθεί 
η πανωλεθρία. Δυστυχώς και αυτή 
η επιστολή αγνοήθηκε πανηγυρικά».

Την ίδια άρνηση από πλευράς 
κυβέρνησης για συνάντηση με
ταφέρει και η ΠΟΕΔΗΝ. Μιλώ
ντας στο Documento ο πρόεδρός 
της Μιχάλης Γιαννάκος δηλώ-
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νει πως «η κυβέρνηση το υπουργείο 
Υγείας ναι κάθε αρμόδιος έχουν στα
ματήσει να μας συναντούν από την 
αρχή της πανδημίας. Εχοντας εντο
πίσει από την πρώτη στιγμή τις παθο- 
γένειες του ΕΣΥ εξετάζοντας τα όσα 
συνέβαιναν στην Κίνα, είχαμε ζητή
σει να ληφθούν μέτρα στα νοσοκο
μεία πριν καν ακόμη εμφανιστεί το 
πρώτο κρούσμα στη χώρα. Βλέπαμε 
τι θα γινόταν».

«Ζητήσαμε και μετά τη λήξη του 
πρώτου κύματος της πανδημίας να 
ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα. Τίπο
τε πάλι. Κανείς δεν μας άκουσε. Τα 
ίδια και πριν από το δεύτερο κύμα, 
κατά τη διάρκειά του και τώρα στο 
τρίτο κύμα. Ζητούσαμε τα απολύτως 
λογικά και απαραίτητα. Να γίνουν 
προσλήψεις, μαζικά και δωρεάν τεστ 
στην κοινότητα, βελτίωση των νοσο
κομείων σε επίπεδο ΜΕΘ και αύξη
σή τους και βελτίωση της διαχείρι
σης απλών περιστατικών» προσθέτει 
ο κ. Γιαννάκος.

«Κυβερνητικό τσίρκο 
προπαγάνδας»
Τι έπραξε π κυβέρνηση; Οχι μόνο 
δεν τους συνάντησε ούτε άκουσε 
τα αιτήματά τους αλλά έλεγε και 
ψέματα για την πραγματική κατά
σταση στα νοσοκομεία της χώρας. 
«Είχαμε από πλευράς κυβέρνησης 
μια ξεκάθαρα επικοινωνιακή δια
χείριση της πανδημίας. Ελεγαν ότι εί
χαμε τις διπλές ΜΕΘ απ' αυτές που 
πραγματικά λειτουργούσαν και μι
λούσαν για προσλήψεις που δεν εί
χαν γίνει» αναφέρει ο πρόεδρος 
της ΠΟΕΔΗΝ.

Με πιο σκληρά λόγια για όσα 
έπραξε η κυβέρνηση μιλάει ο κ.

«Απειλούν και 
διώκουν γιατρούς 
και συνδικαλιστές 
επειδή τολμούν 
να αναδείξουν 
τις παθογένειες 
στα νοσοκομεία. 
Καθαιρούν και 
υποβαθμίζουν 
προϊσταμένους»
Μιχάλης Γιαννάκος
Πρόεδρος της ΠΟΕΔΗΝ

Παπανικολάου. «Οι υπουργοί Υγεί
ας και Πολιτικής Προστασίας έχουν 
προβεί επί όλους αυτούς τους μήνες 
σε ένα ρεσιτάλ γελοίων διαψεύσεων 
σχεδόν κάθε επισήμανσης που έχου
με κάνει και σχεδόν κάθε καταγγελί
ας που έχουμε ανακοινώσει. Μάλιστα 
με αντιδεοντολογικό και απαράδε
κτο τρόπο χρησιμοποιούν σαν όχημα 
για να διαψεύσουν τις αλήθειες που 
λένε η ΟΕΝΓΕ και οι ενώσεις-μέλη 
της την επίσημη τηλεοπτική ενημέ
ρωση του κοινού για την πανδημία. 
Αντί να ενημερώνουν μεταφέρουν τα 
κυβερνητικά προπαγανδιστικά fake 
news, μετατρέποντας την ενημέρω
ση σε ένα κυβερνητικό προπαγανδι
στικό τσίρκο».

Ο γενικός γραμματέας της ΟΕΝ
ΓΕ μίλησε και για την επιτροπή 
εμπειρογνώμων στην οποία θα πε- 
ρίμενε κανείς να υπάρχει έστω ένα 
μέλος των νοσοκομειακών γιατρών. 
Ο κ. Παπανικολάου κατηγορεί την 
επιτροπή ότι καλύπτει κυβερνητι
κές οικονομικές και επικοινωνι- 
ακές σκοπιμότητες βάζοντάς τες 
πάνω από την επιστήμη: «Παρου
σιάζει στον κόσμο μια καρικατούρα 
ως επιστήμη, με αποτέλεσμα να δί
νει αβάντα στις ακροδεξιές συνωμο- 
σιολογικές ομάδες, οι οποίες κάνουν 
πάρτι» σημειώνει, ενώ προσθέτει 
πως από την πρώτη στιγμή της παν
δημίας άσκησαν σκληρή κριτική 
στις αποφάσεις και τις οδηγίες της 
επιτροπής ειδικών. «Δυστυχώς οι 
ηγεσίες των κομμάτων της αντιπολί
τευσης δεν είχαν αρθρώσει ούτε μια 
λεξούλα κριτικής στις αποφάσεις της 
επιτροπής ειδικών μέχρι τον Ιούνιο 
του 2020. Τότε άρχισαν να καταλα
βαίνουν τι γίνεται. Αποδείχτηκε πα

νηγυρικά, όπως είχαμε πει από την 
αρχή, ότι η επιτροπή πολλές φορές 
είτε διά της συναίνεσής της είτε διά 
της σιωπής της καλύπτει κυβερνητι
κές σκοπιμότητες».

Δεν ερευνούν τις καταγγελίες, 
κυνηγούν τους ήρωες γιατρούς
Σε δυστοπικό περιβάλλον έχει εξε
λιχθεί για τους υγειονομικούς η κα
θημερινότητα στα νοσοκομεία της 
χώρας. Σαν να μην έφτανε η δια
χείριση της πανδημίας με τις τερά
στιες ελλείψεις σε προσωπικό και 
σε ιατροφαρμακευτικό υλικό, έχει 
δημιουργηθεί, όπως καταγγέλλουν 
στο Documento, ένα κλίμα τρομο
κρατίας με τελικό στόχο τη φίμωσή 
τους αλλά και τη μετακύλιση των 
εγκληματικών ευθυνών της κυβέρ
νησης σε εκείνους. Η περιγραφή 
του κ. Γιαννάκου για τα όσα βιώ- 
νουν είναι ενδεικτική. «Απειλούν 
και διώκουν γιατρούς και συνδικα
λιστές επειδή τολμούν να αναδείξουν 
τις παθογένειες στα νοσοκομεία. Κα- 
θαιρούν και υποβαθμίζουν προϊστα
μένους σε μονάδες» αναφέρει.

Το ίδιο επιβεβαιώνει και ο κ. Πα- 
πανικολάου: «Η κυβέρνηση και οι 
μηχανισμοί που τη στηρίζουν έχουν 
προχωρήσει αδίστακτα σε δεκάδες 
αυταρχικές, εμετικές διώξεις ενάντια 
όχι μόνο σε εκπροσώπους υγειονομι
κών αλλά και σε υγειονομικούς που 
δεν έχουν κάποια συνδικαλιστική ιδι
ότητα απλώς επειδή λένε την αλήθεια 
για την κατάσταση στα νοσοκομεία 
και τα κέντρα υγείας. Υπενθυμίζω ότι 
αυτήν τη στιγμή έχουμε σε εξέλιξη ει- 
σαγγελικές διώξεις ενάντια στην πρό
εδρο της ΟΕΝΓΕ, στον πρόεδρο της 
ΠΟΕΔΗΝ, στην πρόεδρο της Ενωσης

Νοσοκομειακών Γιατρών Θεσσαλο
νίκης. Εχουμε πειθαρχικές διώξεις 
ενάντια σε εκπροσώπους υγειονομι
κών των νοσοκομείων Κιλκίς, Εδεσ
σας και Γιαννιτσών. Πειθαρχική δί
ωξη που έχει παγώσει αλλά δεν έχει 
ακυρωθεί της διευθύντριας της πα
θολογικής κλινικής του νοσοκομεί
ου Ρεθύμνου».

Απολύουν τον ένα, έστειλαν 
στον εισαγγελέα τον άλλο
Την τραγική αυτή κατάσταση πε
ριγράφουν στην εφημερίδα ο 
Κώστας Καταραχιάς και ο Θα
νάσης Σιούλης. Αμφότεροι οι 
γιατροί στοχοποιήθηκαν όσο κα
νένας άλλος. Τον πρώτο αφού τον 
μετακίνησαν σε ΜΕΘ, αν και έχει 
ειδικότητα ακτινολόγου, τον απο
λύουν εκδικητικά καθώς αποτε
λεί τον μοναδικό επικουρικό για
τρό του οποίου η σύμβαση δεν θα 
ανανεωθεί παρά τη νομοθετημένη 
παράταση. Είχε προηγηθεί η δημό
σια καταγγελία του στις αρχές Δε
κεμβρίου για τη διενέργεια ΕΔΕ 
σε βάρος γιατρών και νοσηλευ
τών που νόσησαν από κορονοϊό, 
τη στιγμή που στον «Αγιο Σάββα» 
δεν είχαν ληφθεί ποτέ τα απαραί
τητα μέτρα προστασίας που ζητού
σε επίμονα το προσωπικό.

Τον δεύτερο τον έστειλαν στον ει
σαγγελέα επειδή τον Νοέμβριο του 
2020, όταν τα νοσοκομεία της Θεσ
σαλονίκης στέναζαν και τα κρεβά
τια στις ΜΕΘ είχαν όλα καλυφθεί, 
είχε «τολμήσει» να πει ότι η εφη
μερία στο ΑΧΕΠΑ ξεκινά με μη
δέν κλίνες ΜΕΘ. Αντί να ερευνή
σουν τις καταγγελίες και των δύο, 
προτίμησαν να τους κυνηγήσουν.

«Εχουν αγνοήσει 
όλα μας
τα αιτήματα για νέες 
τηλεδιασκέψεις, 
έχουν πετάξει 
στον κάλαθο των 
αχρήστων όλες μας 
τις ανακοινώσεις 
και δύο
ανοιχτές επιστολές
που απευθύνονταν 
και προς
τον πρωθυπουργό 
της χώρας»
Πόνος Παπανικολάου
Γιατρός και γενικός γραμματέας 
της ΟΕΝΓΕ

Κώστας 
Καταραχιάς 
«Είναι ο πάτος»

Η στοχοποίησή μου είναι 
σαφέστατη. Με κάλυψη του 
υπουργείου Υγείας, της ΥΠΕ και 
φυσικά της διοίκησης του «Αγίου 
Σάββα» πρώτα με μετακίνησαν 
εκδικητικά, αν και είμαι 
ακτινολόγος, στην πολυδύναμη 
ΜΕΘ στο «Σωτηρία». Τώρα έγινε 
ακόμη πιο ξεκάθαρη καθώς 
κόβουν τη σύμβασή μου στις 31 
Μαρτίου αν και έχουν παρατείνει 
τη θητεία όλων των επικουρικών 
έως τις 31 Οκτωβρίου. Ολα αυτά 
επειδή το σωματείο μας μιλάει 
και καταγγέλλει. Δίνει μάχες. Τον 
Δεκέμβριο είχαμε καταγγείλει 
τη διενέργεια ΕΔΕ σε βάρος 
συναδέλφων που νόσησαν από 
κορονοϊό.
Πρόκειται για την κορυφή

του παγόβουνου μιας σειράς 
διώξεων σε βάρος του 
ιατρονοσηλευτικοϋ προσωπικού 
και των συνδικαλιστών. Είναι μια 
προσπάθεια της κυβέρνησης να 
επιβάλει αυταρχισμό και φίμωση. 
Επειδή εγώ είμαι συμβασιούχος 
η κυβέρνηση θεωρεί χυδαία 
ότι είμαι πιο ευάλωτος και 
μπορεί να με εξοντώσει. Ενας 
γιατρός είναι χρήσιμος και δεν 
περισσεύει πουθενά, ειδικά εν 
μέσω πανδημίας. Πρόκειται για 
ξεκάθαρα εκδικητική απόλυση. 
Πρώτη φορά απολύουν με τέτοιο 
τρόπο πρόεδρο σωματείου 
εργαζομένων στο δημόσιο, 
και μάλιστα γιατρό και μάλιστα 
μέσα στην πανδημία.
Είναι ο πάτος.

Θανάσης
Σιούλης
«Είπα χην αλήθεια»

Εμμένω στις δηλώσεις μου 
και στην αλήθεια. Δεν αναιρώ 
όσα είχα πει για τις ΜΕΘ. Είναι 
η αλήθεια που επικρατούσε 
στο νοσοκομείο ΑΧΕΠΑ στις 
10 Νοεμβρίου. Τα ίδια ακριβώς 
είχα δηλώσει για την κατάσταση 
αυτή και σε σχετική ερώτηση 
στη Βουλή. Μετά τις δηλώσεις 
μου δεν υπέστην κάποια 
σοβαρή ενόχληση, πέρα βέβαια 
από ορισμένα περιστατικά. 
Τελικά με κάλεσαν ύστερα 
από μήνες για προκαταρκτική 
εξέταση στην Ασφάλεια

Θεσσαλονίκης, κατόπιν 
εισαγγελικής παραγγελίας που 
εκδόθηκε έπειτα από αίτημα 
του διοικητή του νοσοκομείου 
ΑΧΕΠΑ Παναγιώτη Παντελιάδη. 
Κλήθηκα να απολογηθώ για 
διασπορά ψευδών ειδήσεων 
και για απειλή διάπραξης 
εγκλημάτων μέσα από 
δηλώσεις μου στα ΜΜΕ. Οσα 
είπα είναι τεκμηριωμένα. Ορθά 
και αληθώς μετέφερα την 
κατάσταση που ίσχυε για 
το νοσοκομείο στις 10 
Νοεμβρίου 2020.
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Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

2409.42
cm²

Κυκλοφορία: 11000

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΝΤΟΚΟΥΜΕΝΤΟ!

Πεθαίνονηκ
OTOus διαδρόμου s
Οι Ελληνες στο έλεος των αλλοπρόσαλλων μέτρων, οι δι- 
ασωληνωμένοι στους διαδρόμους, ενώ η κυβέρνηση συ
νεχίζει να αντιμετωπίζει το υπ' αριθμόν ένα πρόβλημα της 
χώρας με... Σκέρτσο και μικροπολτπκή. ■ 30-31
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Πεθαίνονταβ oxous διάδρομοι»
Η θλιβερή κατάρρευση του ΕΣΥ σμπαραλιάζει την 
επικοινωνιακή διαχείριση ins πανδημίαε και ns 

δικαιολογίεε για νέα μετάλλαξη και 632 διαδηλώσειε

Η
 Ελλάδα πεθαίνει crrous δια- 

δρόμουε των νοσοκομείων, 
οι γιατροί και το νοσηλευτι
κό προσωπικό του ΕΣΥ λι
ποθυμούν από την εξάντλη

ση και η κυβέρνηση αποφάοισε να βγάλει 
τον υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ 

Ακη Σκέρτσο omv ενημέρωση του υπουρ
γείου Υγείαε, για να διαψεύοει την πραγ
ματικότητα και να κάνει προπαγάνδα και 
μικροπολιτικά cos κοινόε πολιτικάντη^ άλ
λων δεκαετιών, σε live μετάδοση.

Οι συγκλονιστικέε φωτογραφίεε που 
φέρνει στο φωε τηε δημοσιότηταε η «κυ
ριακάτικη δημοκρατία», με τουε διαδρό- 
μουε του Ευαγγελισμού να έχουν μετα
τραπεί σε θαλάμουε νοσηλείαε, και οι τρα- 
γικέε επικλήσειε των γιατρών για βοήθεια 
κάνουν θρύψαλα τη φθηνή προπαγάνδα 
και τη συνεχιζόμενη επικοινωνιακή και 
μόνο διαχείριση τηε πανδημίαε.

Με... σκέρτσο
Την ώρα που εκατομμύρια Ελληνεε συ
ντονίστηκαν την Παρασκευή στουε τη- 
λεοπτικούε τουε δέκτεε για να μάθουν τι 
τουε επιφυλάσσει το επόμενο διάστημα, ο 
Ακηε Σκέρτσοε και αυτοί που τον εμφάνι
σαν στουε τηλεοπτικούε δέκτεε αποφάσι
σαν να αυτοδοξαστούν. Σεβασμόε πρέπει 
στουε πολίτεε αυτήε τηε χώραε, που δοκι
μάζονται αυτούε τουε τελευταίουε μήνεε, 
που θρηνούν αγαπημένουε τουε και που 
ακούνε υπουργούε και πολιτικάντηδεε να 
λένε ότι τα έκαναν όλα τέλεια και ότι για 
την αποτυχία τουε φταίνε για μια ακόμη 
φορά οι πολίτεε και η αντιπολίτευση.

Στο ερώτημα «πώε γίνεται να έχουμε 
αύξηση κρουσμάτων ενώ βρισκόμαστε σε 
lockdown; Μή-
πωε τα μέτρα δεν 
δουλεύουν; Μή- 
πωε πρέπει να τα 
αποσύρουμε;», 
η απάντηση εί
ναι ότι «τα μέτρα 
δουλεύουν, αλ
λά υπάρχουν νέ-
εε μεταλλάξειε, υπάρχει η δικαιολογη
μένη κόπωση όλων μαε, υπάρχει αυξη
μένη κινητικότητα σε σχέση με το πρώτο 
lockdown και οδηγεί σε μη τήρηση των 
κανόνων, σε αύξηση των συναθροίσεων 
σε σπίτια και, δυστυχώε, σε πορείεε δια- 
μαρτυρίαε. Το τελευταίο δίμηνο έχουν αυ
ξηθεί δραματικά: έχουν πραγματοποιηθεί 
632 πορείεε διαμαρτυρίαε στην επικρά
τεια, περίπου 12 την ημέρα». Οι πολίτεε 
κουράστηκαν, μαε ενημέρωσε ο κ. Σκέρ
τσοε κατά τη διάρκεια τηε ενημέρωσηε-πα- 
ρωδία, και για αυτό θα υπάρξουν κινήσειε 
αποσυμπίεσηε.

Qs άλλοβ... Τραμπ
Δεν μαε ενημέρωσε, όμωε, ο κ. Σκέρτσοε 
γιατί η επιτροπή των λοιμωξιολόγων έχει 
σπάσει σε χίλια κομμάτια, ο έναε κατηγο
ρεί τον άλλον και όλοι μαζί τον Σωτήρη 
Τσιόδρα και τον πρωθυπουργό, που τουε 
ακύρωσε (ωε άλλοε Ντόναλντ Τραμπ που 
απαξίωσε τον Φάουτσι) με τη συνέντευξή 
του στο CNN. Δεν μαε έδειξε σε σκιτσάκια 
ο κ. Σκέρτσοε, παρά το γεγονόε όη για μια 
ακόμη φορά μάε ανακοίνωσε την αύξηση

των Μονάδων Εντατικήε Θεραπείαε, για
τί έξω από τιε Εντατικέε νοσηλεύονται δι- 
ασωληνωμένοι περισσό
τεροι από 100 άνθρωποι, 
περιμένονταε να βρουν 
κρεβάτι ΜΕΘ.

Την ώρα που ήταν σε 
εξέλιξη η «λαϊκή απο
γευματινή προπαγάν
δα», στο Κρατικό τηε Νί- 
καιαε, νοσηλεύονταν δι- 
ασωληνωμένοι εκτόε 
ΜΕΘ 10 ασθενείε με 
Covid-19 και στο Νοσο
κομείο «Γ. Γεννηματάε» 
ο αριθμόε των διασωλη- 
νωμένων εκτόε ΜΕΘ, 
στουε διαδρόμουε και 
σε απλέε κλίνεε, ήταν 14.
Την ίδια ώρα τηε παρα- 
δοχήε ωε ανόητων των 
«έξυπνων μέτρων» που 
είχε ανακοινώσει η κυ
βέρνηση, με δραματι- 
κούε τόνουε, πριν από 
λίγεε ημέρεε.

Αγνοούνται οι kAives
Το μόνο που έχει καταφέρει η κυβέρνηση 
είναι να επικρατεί η οσμή τηε αποτυχίαε, 
αυτήε τηε μυρωδιάε τηε άνοιξηε που μπή
κε σήμερα, γιατί, όπωε μαε ενημερώνουν 
οι γιατροί, οι περισσότερεε κλινικέε των 
νοσοκομείων τηε Ατπκήε μετατρέπονται 
σε αποκλειστικήε νοσηλείαε για Covid-19, 
όπωε η 3η Παθολογική Κλινική του Νο
σοκομείου «Γ. Γεννηματάε», που έχει 45 
κρεβάτια νοσηλείαε. Οπωε καταγγέλλουν 
οι νοσοκομειακοί γιατροί, «αγνοούνται» 

και τα κρεβάτια

^ενείζ οι διάδρομοι στον
Γεμάτοι μι ασθετ ^ναγγελισμον το αΜ>-
πέμπτο οροφο * οΐενλόγωαοθε-
γενματΐΙ^ΠέμΜηίς'ηίην τηζά' Παθολο- 
νείς βρίσκεται η ^ξενά ασθενείς

^ςΤιΖ^Μμαί:Ζομεμε Covid-19 και ν Σύσκεψη στο
κόκκινη <οΰόε}νί%ημία,μετη συμμ*- 
Μαξίμοσ γιατη^ Κυριάκου Μη-

I Φωτογραφίεβ-σοκ από 
τον Ευαγγελισμό: 

Ασθενείδ ms Γ' Παθολογικήβ 
βρίσκονται μια ανάσα 
από την κλινική Covid

που έχει δώσει ο 
ιδιωτικόε τομέ- 
αε και έχουν ανα
κοινώσει με τυ- 
μπανοκρουσίεε ο 
υπουργόε Υγεί- 
αε και οι υφιστά
μενοί του. Η φω

τογραφία, που απεικονίζει την κατάστα
ση που προσπαθεί να κρύψει η πανικό
βλητη κυβέρνηση, είναι αυτή που έστειλε 
στην «κυριακάτικη δημοκρατία» νοσηλευ
όμενη στον «Ευαγγελισμό». Το μεσημέρι 
τηε Πέμπτηε στον 5ο όροφο του νοσοκο
μείου, η εικόνα στα δωμάτια και στουε δια
δρόμουε έμοιαζε δυστυχώε με νοσοκομείο 
εκστρατείαε.

Η Γ' Παθολογική Κλινική φιλοξενεί 
ασθενείε χωρίε κορονοϊό, όπου κυριολε
κτικά ο έναε είναι πάνω στον άλλον. Οχι 
μόνο σε δωμάτια με έξι κλίνεε, όπου έχουν 
τοποθετηθεί επιπλέον δύο ράντσα, αλλά, 
όπωε φαίνεται και στη φωτογραφία, του
λάχιστον οκτώ ράντσα είναι τοποθετημέ
να κατά μήκοε του διαδρόμου! Επιπλέον, 
τρία ράντσα είναι τοποθετημένα εκτόε τηε 
Γ' Παθολογικήε, μπροστά στα ασανσέρ, 
και ελάχιστα μέτρα από την είσοδο τηε 
Δ' Παθολογικήε Κλινικήε που φιλοξενεί 
ασθενείε με Covid-19. Η μοναδική δικλίδα 
ασφαλείαε είναι η ασπροκόκκινη κορδέλα 
που υποτίθεται ότι προειδοποιεί ότι πίσω 
από αυτή την πόρτα νοσηλεύονται ασθε
νείε με κορονοϊό.

HR’ ::

Mi

«Βγήκαν μαχαίρια» κατά Τσιόδρα: «Μ
ΑΥΤΟ που δεν μαε ανακοίνωσαν οι κ Σκέρ
τσοε, Χαρδαλιάε και οι υπόλοιποι είναι για
τί η «μαραθώνια» συνεδρίαση τηε επιτρο- 
πήε εμπειρογνωμόνων τηε Παρασκευήε 
(λίγο πριν από τιε ανακοινώσειε τουε) ήταν 
εκρηκηκή με βαριέε κουβέντεε να ακούγο- 
νται μεταξύ των ειδικών, ενώ τα πυρά πολ
λών συγκέντρωσε ο Σωτήρηε Τσιόδραε για 
την εν γένει στάση του.

Οι συνάδελφοί του τηε επιτροπήε, αλλά 
και όλοι οι υπόλοιποι που έχουν δημόσιο 
λόγο και στηρίζουν τιε αποφάσειε του πνέ
ουν μένεα εναντίον του και του καταλογί

ζουν προσπάθεια να «βγάλει την ουρά του 
απέξω» όσον αφορά its επιπτώσειε από τη 
διαχείριση τηε πανδημίαε. «Γιατί δεν έλε
γε αυτά που είπε την Πέμπτη, με τα έξι ση
μεία, πριν από λίγουε μήνεε;» αναρωτήθη
κε γιατρόε που μίλησε στην «κυριακάτικη 
δημοκρατία».

Οι επιστήμονεε κατά τη συνεδρίαση πιε 
επιτροπήε, την Παρασκευή χωρίστηκαν σε 
δύο στρατόπεδα. Η πρώτη ομάδα τάχθηκε 
κατά του ανοίγματοε, ενώ η δεύτερη υπέρ. 
Τα μέλη τηε επιτροπήε που τάχθηκαν κατά 
του ανοίγματοε τόνισαν ότι η χαλάρωση των
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1  Πεθαίνοντας στους διάδρομους
Πηγή: ΚΥΡΙΑΚΑΤΙΚΗ

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
Σελ.: 1,30-31 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

από την... «έξυπνη» στρατηγική
Αποφάσισαν χαλάρωση στην mo δύσκολη συγκυρία

Αργησαν πολύ 
τα δωρεάν τεστ
Και, επιτέλους, τεστ! Ενα δωρεάν 
self rapid test την εβδομάδα για 
τους πολίτες ανακοίνωσε την Πα
ρασκευή ο Ακης Σκέρτσος. Συγκε
κριμένα, ο κ. Σκέρτσος όρισε ως 
στόχο τη διενέργεια από 300.000 
τεστ την εβδομάδα σε 10.000.000 
τεστ την εβδομάδα, καθώς κάθε 
πολίτης θα διαθέτει από το τέλος 
Μαρτίου ένα δωρεάν τεστ κορο- 
νοϊού την εβδομάδα, με τον ΑΜ- 
ΚΑ του και στο φαρμακείο της γει
τονιάς του. Ενα μέτρο που έπρεπε 
να είχε εφαρμοστεί εδώ και καιρό, 
ωστόσο αποτελεί θετική εξέλιξη 
ότι, έστω και τώρα, η κυβέρνηση 
αυξάνει το δείγμα στους πολίτες. 
Πάντως, διευκρινίσεις δεν έχουν 
δοθεί ακόμα για το πώς και πότε 
θα αρχίσει η διαδικασία...

as έκανεβ γλάστρεβ ms κυβέρνησηβ»
μέτρων θα ατεΐλει Aa0os μήνυμα arous πο- 
λίτεβ, καθώβ την ίδια ώρα τα κρούσματα είναι 
στα ύψη, ενώ τανοσοκομείατου ΕΣΥ έχουν 
«γονατίσει».

Οι επιστήμονεε ms δεύ- 
τερηβ ομάδαβ είναι αυτοί 
που είναι «δέσμιοι» στην 
κυβέρνηση και η θέση tous 
εξαρτάται από το εκάστοτε 
αφήγημα του Μαχίμου. Στο 
επίκεντρο ms κριτικήβ, στην 
επεισοδιακή συνεδρίαση, βρέθηκε ο Σωτή- 
pns Τσιόδραε. Ο επικεφαλήβ τωνλοιμωξιο-

λόγων συγκέντρωσε τα πυρά των συναδέλ
φων του, καθώε του επιρρίπτουν ευθύνεβ 
για εργαλειοποίηση Tns επιτροπήβ υπέρ 

των αποφάσεων ms κυβέρ- 
vnons. Συνάδελφοί του, μά
λιστα, τον κατηγόρησαν ότι 
tous έχει κάνει «γλάστρεε 
τηβ κυβέρνησή», αφού 
ακολουθεί και συμπαρασή- 
ρει τα υπόλοιπα μέλη ans 
ετηταγέε του Μάξίμου, απο- 

τελώνταε ουσιαστικά έναν «Δούρειο Ιππο» 
για ns επιθυμίε5 ms «γαλάζιας» αυλής.

Δύο στρατόπεδα 
οι λοιμωξιολόγοι 
στη συνεδρίαση 
τηβ Παρασκευύβ

ΣΕ ΕΦΙΑΛΤΗ δίχωβ τέλοβ εξελίσσεται 
για την κυβέρνηση το πρόβλημα ms παν
δημία. Εγκλωβισμένη στα λάθη και ans 
παραλείψεις ms, σπεύδει να αλλάξει τον 
έωβ τώρα υποηθέμενο σχεδίασμά, αφού, 
oncos διαπιστώθηκε με πολύ μεγάλη κα
θυστέρηση, τα αποτελέσματα δεν είναι τα 
προσδοκώμενα. Η «ασφυξία» στο Εθνι
κό Σύστημα Υγείας, το οποίο την εβδο
μάδα που μ as πέρασε ξεπέρασε τα όριά 
του, η παρατεταμένη πίεση στην οικονο
μία και η αναμφίβολη κόπωση των πολι
τών έχουν προκαλέσει πανικό στο Μέγα
ρο Μάξίμου, που καλείται να λύσει όσο το 
δυνατόν πιο ανώδυνα τον γόρδιο δεσμό 
των διαρκών περιορισηκών μέτρων που 
επιβάλλει εδώ και έναν χρόνο.

Η μέγκενη σφίγγει ολοένα και περισ
σότερο και υπό τον φόβο ms λαϊκής κα
τακραυγής αποφασΐστηκε η χαλάρωση 
των μέτρων στην πιο δύσκολη από υγει
ονομικής άποψηβ σηγμή ωστόσο τα συ
νεχή «pnpos πίσω» μόνο εκτονωηκά δεν 
λειτουργούν. Δεν είναι τυχαίο ότι πολ
λοί επιστήμονεβ ανηδρούν am χαλάρω
ση των μέτρων αυτή τη στιγμή με αποτέ
λεσμα να διαρραγεί η σχέση tous με την 
κυβέρνηση και το νέο αλαλούμ να απο- 
δεικνύεται τελικά εξαιρεηκά επικίνδυ
νο για tous πολίτες. Oncos φαίνεται στην 
πράξη, τα μέτρα που ελήφθησαν πρόσφα
τα αναφορικά με τον περιορισμό ms κυ
κλοφορίας δεν κατάφεραν να αναχαιτί
σουν τη μετάδοση του κορονοϊού, αλλά, 
αντίθετα, κούρασαν ακόμα περισσότερο 
την κοινωνία, οδηγώνταβ στην «εκτόξευ
ση» των κρουσμάτων και του αριθμού των 
διασωληνωμένων ασθενών.

Η δυσκολότερη καμπή
Ουσιαστικά, πρόκειται για μια μάχη με 
τον χρόνο, ώστε η πολυπόθητη αποκλι- 
μάκωση των επιδημιολογικών δεδομέ
νων να προλάβει τη μετατροπή ms Ατ
τικής σε ένα νέο Μπέργκαμο. Ο εφιάλ- 
ms ms κατάρρευσή του ΕΣΥ τρομάζει, 
ενώ τα κυβερνητικά στελέχη μιλούν για 
τη «δυσκολότερη καμπή ms εξέλιξή του 
Covid-19 από την έναρξη ms πανδημίας».

Μάλιστα, ο υπουργός Υγεία5 ανακοί
νωσε την εφαρμογή ms επόμενης φάσης 
του σχεδίου έκτακτης ανάγκης για mv 
περαιτέρω ενίσχυση του ΕΣΥ. «Η πο
ρεία ms πανδημίας, η διασπορά ms νό
σου ακολούθησε, δυστυχώς, το χειρό
τερο σενάριο από αυτά τα οποία είχαμε 
εξετάσει και από αυτά για τα οποία είχα
με προετοιμαστεί» αναγνώρισε, αναδει- 
κνύονταβ mv κρισιμότητα των στιγμών.

Στο Μάξίμου υποστηρίζουν ότι βρι
σκόμαστε στην κορυφή ms επιδημιολο- 
γικήβ καμπύληβ, εικόνα που εκημάται ότι 
θα αρχίσει να αλλάζει από την επόμενη 
εβδομάδα Συνεπώς, το μεγάλο ζητούμε
νο, όπως λένε, είναι το σύστημα υγείας να 
αντέξει έως τότε, έστω με ns όποιες επι- 
κοινωνιακές αλχημείες.

Ισορροπία του τρόμου
Και αυτά ενώ αποφασίστηκε σε τού
τη τη δύσκολη ώρα να ανοίξει σταδιακά 
η οικονομία, με τον πρωθυπουργό να το 
προαναγγέλλει μέσα από τη συνέντευ
ξή του στο CNN mv περασμένη Τετάρ
τη. «Θα πρέπει να εφαρμόσουμε μια έξυ
πνη στρατηγική ώστε να γίνουν εκ νέου

ενεργοί οι πολίτες pas, xoipis να υπονο
μεύουμε τη στρατηγική αναχαίτισης του 
ιού. Αυτή είναι η ισορροπία που πρέπει 
να επιτύχουμε, ήτοι πως αφήνουμε arous 
πολίτες κάποιον βαθμό ελευθερίας, χω- 
pis να θέτουμε σε κίνδυνο τη συνολική 
στρατηγική pas» επισήμανε.

Το στοίχημα, σημειώνουν κυβερνητι
κές πηγές, είναι να βρεθεί αυτή η ισορρο
πία, στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Μητσο- 
τάκης, ανάμεσα στην επανέναρξη περισ
σότερων δραστηριοτήτων, xaipis όμως να 
γίνουν συμβιβασμοί στην εφαρμογή ms 
κεντρικής στρamγικήs για mv ανπμετώ- 
monms πανδημίαβ. Αυτό σημαίνει, εξη-

Ομολογία-σοκ Κικίλια:
«Η διασπορά τηβ νόσου 
ακολούθησε, δυστυχώβ, 

το χειρότερο σενάριο από 
όσα είχαμε εξετάσει»

γούν, κάποια μέτρα που θα επιτρέψουν 
arous πολίτες να κινούνται περισσότε
ρο σε εξωτερικούς χώρους και το περιο
ρισμένο άνοιγμα ορισμένων δραστηριο
τήτων, οι οποίες δεν επισύρουν σημαντι
κό ρίσκο για m μετάδοση του ιού.

Στο πρωθυπουργικό περιβάλλον κά
νουν λόγο για «έξυπνη» διαχείριση ms 
κατάστασηβ, επιτρέποντας περισσότερες 
δραστηριότητες, ενώ αποφεύγουν τον 
όρο «άνοιγμα δραστηριοτήτων». «Δεν μι
λάμε για “ανοίγματα”, δεν είναι ο ocooros 
opos. Αυτό που περιγράφουμε είναι εργα
λεία για καλύτερη τήρηση των μέτρων, τα 
οποία θα προσφέρουνταυτόχρονα βαλβί- 
δε5 αποσυμπίεοης. Θα αναγνωρίζουν το 
γεγονόε ότι οι δρaστnpιόmτεs σε εξωτε- 
ρικούε χώρους είναι πιο ασφαλείς» ανέ
φερε επί τούτου mv περασμένη Πέμπτη 
η κυβερνητική εκπρόσωποβ κατά την 
ενημέρωση των πολιτικών συντακτών.

Την ίδια στιγμή το Μέγαρο Μάξίμου 
έχει προαναγγείλει μια νέα στρατηγική 
am διενέργεια των τεστ και χρήση «νέων 
εργαλείων», κάτι, βέβαια, που θα έπρεπε 
να έχει εφαρμοστεί εδώ και καιρό και όχι 
να αποφασίζεται κατόπιν εορτής, ενώ η 
κατάσταση έχει ξεφύγει.

Χαρακτηριστικό της οριακής κατάστα
σης ειδικά στον χώρο της δημόσιας 
υγείας είναι ότι, ενώ αρχικά είχε διαρ- 
ρεύσει πως η εππροπή των εμπειρογνω
μόνων θα συνεδρίαζε εκτάκτως την πε
ρασμένη Τετάρτη, ηροκειμένου να επι
σπευστούν οι διαδικασίες της σταδια
κής άρσης του lockdown, τελικά αυτό 
άλλαξε μέσα σε λίγες ώρες λόγω του 
προβλημαησμού των επιστημόνων, οι 
οποίοι τελικά συνεδρίασαν κανονικά 
την Παρασκευή. Οπως έγινε επισήμως 
γνωστό, αυτό συνέβη για να έχουν στα 
χέρια τους περισσότερα και συγκεκρι
μένα επιδημιολογικά δεδομένα, με προ
φανή τη δύσκολη εξίσωση, που θα πρέ- 

φ πει να λυθεί το ταχύτερο δυνατόν.
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1  Αναγκαίος ο εμβολιασμός του νοσηλευτικού
προσωπικού

Πηγή: ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΤΗΣ ΛΑΡΙΣΑΣ Σελ.: 5 Ημερομηνία
έκδοσης:

21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

282.69 cm² Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Αναγκακκ ο εμβοΑιασμ05 
του νοσηλευτικού προσωπικού
ΔΗΛΩΝΕΙ 0 ΥΠΕΥΘΥΝΟΣ ΤΟΥ ΤΟΜΕΑ ΥΓΕΙΑΣ ΚΙΝΑΛ Κ. ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ
Υπέρ του εμβολιασμού του νοσηλευ
τικού προσωπικού στα νοσοκομεία, 
αλλά και tns άμεσηε αναθεώρηση5 
του κανονισμού λειτουργία5 των 
ΜΕΘ και των μονάδων που νοση
λεύουν ανοσοκατασταλμένουε ασθε- 
νείε τάχθηκε ο υπεύθυνοε του Τομέα 
Υγεία5 του Κινήματο5 Αλλαγήε Κώ- 
σταε Μπαργιώτα5.
Με ανακοίνωση του Τομέα Υγεία5 
του Κινήματο5 Αλλαγή5, που προκά- 
λεσε ήδη αντιδράσεΐ5 από μέλη Tns 
ΠΟΕΔΗΝ, αναφέρει: «Η Ελλάδα είναι 
η μοναδική ίσωε χώρα στην οποία το 
υγειονομικό προσωπικό δεν υποχρε- 
ούται να κάνει περιοδικά έλεγχο για 
μεταδοτικά νοσήματα όπωε η Ηπατί-

τιδα Β ή η Φυματίωση. Onojs είναι 
φυσικό, η πανδημία του Covid, έκανε 
το θέμα εξαιρετικά επείγον.

Από την πρώτη στιγμή επισημάναμε 
την ανάγκη να επικαιροποιηθεί η νο
μοθεσία σε σχέση με τον έλεγχο τηε 
διασποράε λοιμώξεων στα νοσηλευ
τικά ιδρύματα πάσηε φύσεωε. Το ίδιο 
το νοσηλευτικό προσωπικό πλήρωσε 
βαρύ τίμημα από την έλλειψη μέσων 
αυτοπροστασίαε και περιοδικών 
έλεγχων στη διάρκεια του χρόνου 
που πέρασε. Οι μη Covid ασθενείε 
επίσηε ήταν και εξακολουθούν να εί
ναι εκτεθειμένοι σε κίνδυνο. Η Κυ
βέρνηση προτίμησε να χώσει το κε
φάλι στην άμμο.
Τώρα, εκτεθειμένη από τα γεγονότα, 
μιλάει ακόμη μια φορά για ατομική 
ευθύνη και ανακοινώνει ημίμετρα. Η

διενέργεια περιοδικού έλεγχου με 
τεστ, που επιτέλου5 ανακοινώθηκε 
υπό την πίεση τηε επικαιρότηταε με 
καθυστέρηση ενόβ έτουε, δε λύνει το 
θέμα. Πολύ λίγο, πολύ αργά».
Και ο κ. Μπαργιώταε καταλήγει: «Εί
ναι επιτακτική ανάγκη να λυθεί ορι
στικά το θέμα τηε ασφάλεια5 των 
ασθενών, ειδικά των ευπαθών ομά
δων. Αυτό περιλαμβάνει το μέγα θέ
μα του εμβολιασμού του νοσηλευτι
κού προσωπικού -και όχι μόνο για 
Covid- και του τακτικού έλεγχου του, 
άλλα και την άμεση αναθεώρηση του 
κανονισμού λειτουργίαε των ΜΕΘ και 
των μονάδων που νοσηλεύουν ανο- 
σοκατασταλμένουε ασθενείε».
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σης των προγραμμάτων τους σε κάθε τηλεδι
άσκεψη, κάθε εβδομάδα.

Την ώρα, όμως που η Ε.Ε., ακόμα και με όλες 
τις αναποδιές, κερδίζει τη μάχη των παραγγε
λιών, χάνει τη μάχη της επικοινωνίας. Οι εθνι
κές Αρχές έχουν αποφασίσει να απεκδυθούν 
των ευθυνών, στοχεύοντας τις Βρυξέλλες. Σε 
αυτό το πλαίσιο νοείται και η επιστολή της Αυ
στρίας και άλλων τεσσάρων κρατών για υπο
τιθέμενες «αδικίες» στην αναλογική μοιρασιά 
που πραγματοποιεί η διευθύνουσα επιτροπή 
προμηθειών.

Αυτό που έχει ελάχιστα εξηγηθεί στους το
πικούς πληθυσμούς είναι ότι οι προμήθειες 
δεν γίνονται μόνο από την Κομισιόν και την 
DC Sante, αλλά κατ' εντολή των κυβερνήσε
ων από τους εθνικούς εμπειρογνώμονες που 
μετέχουν στην εν λόγω διευθύνουσα επιτρο
πή. Κάθε κράτος-μέλος δεν αγοράζει απαραί
τητα όλο το μερτικό που αναλογεί στον πλη
θυσμό του από κάθε εμβόλιο και πολλά κρά
τη αφήνουν στην άκρη παρτίδες οι οποίες (και 
πάλι με απόφαση των κρατών-μελών) ανακα
τανέμονται αναλογικά μεταξύ των υπολοίπων. 
Κάθε φορά που συμβαίνει αυτό, στο εσωτερι
κό των εν λόγω κρατών ακούγεται κάποια σο
βαροφανής δικαιολογία (π.χ. δεν θα έφταναν 
στην ώρα τους ή «περιμένουμε τις πιο οικονο
μικές επιλογές»), Οταν, όμως, δημοσιεύονται 
οι χάρτες που δείχνουν την πορεία του εμβο
λιασμού, η ρητορική αλλάζει.

Παρομοίως η μονομερής συζήτηση για το 
εμβόλιο της AstraZeneca και τις καθυστερήσεις 
της εταιρείας αποπροσανατολίζει από τη μεγά
λη εικόνα, που είναι πως οι στόχοι που έχουν 
τεθεί (70% έως το τέλος του καλοκαιριού) θα 
έχουν επιτευχθεί μάλλον νωρίτερα αντί για αρ
γότερα. Η Ε.Ε. δέχεται, κατά την Κομισιόν, αδί
κως την κριτική για τα προβλήματα της εταιρεί
ας και δίνεται η εντύπωση ότι η λύση βρίσκε
ται κάπου αλλού, όπως π.χ. στο ρωσικό εμβό
λιο. Την ίδια ώρα, όμως, στη Ρωσία τα ποσο
στά εμβολιασμού του δικού της πληθυσμού 
βρίσκονται σε εξαιρετικά χαμηλά επίπεδα και 
ευθύνεται μόνο η ίδια για το γεγονός ότι μόνο 
πρόσφατα έστειλε στοιχεία στον ΕΜΑ για να ξε
κινήσει κυλιόμενη αξιολόγηση. Οπως προειδο
ποιούν οι υπηρεσίες πληροφοριών ορισμένων 
κρατών-μελών, αυτό, σε συνδυασμό με το ότι 
οι ρωσικές Αρχές λειτουργούν χωρίς την ελε
γκτική λειτουργία του Τύπου, οδηγεί σε στρέ
βλωση της πραγματικότητας και σε θεωρίες 
συνωμοσίας - κάτι που αποτυπώνεται και στα 
δεδομένα που έχει στη διάθεσή της η ΕΥΕΔ (η 
υπηρεσία της οποίας προΐσταται ο ύπατος εκ
πρόσωπος της Ε.Ε., Ζοζέπ Μπορέλ).

Του ΘΑΝΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ

Ανταπόκριση, ΒρυξέίΙίΙες

Σύμφωνα με διπλωματικές πηγές από 
τις ΒρυξέΜες, μέχρι το τέΗος Ιουνίου τα κράτη-μέϋη 
θα έχουν παραίΐάβει τις δόσεις για τον πθήρη 
εμβολιασμό 260 εκατομμυρίων ατόμων

Συγκεκριμένα, σύμφωνα με πληροφορίες της 
Realnews, τα περισσότερα κράτη-μέλη της Ε.Ε. 
αδυνατούν να χρησιμοποιήσουν με τον βέλτι
στο ή τον ταχύτερο τρόπο το απόθεμα εμβο
λίων που παραλαμβάνουν, παρά τις συστά
σεις και τις προειδοποιήσεις της αρμόδιας επι
τρόπου Στέλλας Κυριακίδου. Με βάση τις ίδιες 
πηγές έως το απόγευμα της Πέμπτης τα κρά
τη-μέλη είχαν στα χέρια τους 69,8 εκατομμύ
ρια δόσεις. Από αυτές όμως έχουν χορηγηθεί 
52,4 εκατομμύρια, ενώ 15,2 εκατομμύρια εμ
βόλια είναι στην... ουρά για τη δεύτερη δόση 
των πολιτών. Ομως βάσει των στοιχείων που 
φτάνουν στις Βρυξέλλες το 40% αυτών των εμ
βολίων έμεινε αποθηκευμένο σε ψυγεία κατά 
το μεγαλύτερο μέρος του πρώτου τριμήνου, 
με αποτέλεσμα τα κράτη-μέλη να έχουν χάσει 
τουλάχιστον 3,5 εβδομάδες πολύτιμου χρόνου. 
Τα κατά τόπους στοιχεία διαφέρουν και ποικίλ
λουν, αλλά η γενική τάση είναι η ίδια. Επιπλέ
ον, η καθυστέρηση στην εκτέλεση των εμβολι- 
αστικών εκστρατειών υφίσταται, ανεξαρτήτως 
των καθυστερήσεων και των μειωμένων παρα
δόσεων της AstraZeneca.

Σύμφωνα με κοινοτική πηγή που ενημέρω
σε την «R», το πρόβλημα υπάρχει και ως προς 
αυτό η Κομισιόν έχει προειδοποιήσει τις εθνι
κές Αρχές, ενόψει μάλιστα των πολλαπλάσιων 
παραδόσεων το β' τρίμηνο του έτους από το 
οποίο απέχουμε στην πράξη 10 ημέρες. Μέ
σα σε αυτές τις 10 ημέρες τα κράτη-μέλη θα 
παραλάβουν 30 εκατομμύρια δόσεις. Επιπλέ
ον, το β' τρίμηνο η Ε.Ε. αναμένει 360 εκατ. δό
σεις (υπολογίζονταςτην ελάχιστη εφικτή συνει
σφορά από την AstraZeneca και τις παραλαβές 
από Pfizer, Moderna και Johnson St Johnson).

Το σύνολο των δόσεων για το α' και το β' τρί
μηνο είναι 460 εκατ. -410 εκατ. είναι από εμ
βόλια δύο δόσεων και 50 εκατ. από μονοδο- 
σικά εμβόλια. Κοινώς, η Ε.Ε. θα μπορεί να έχει 
260 εκατ. εμβολιασμένους έως το τέλος Ιου
νίου, με απαραίτητη προϋπόθεση τα κράτη- 
μέλη να εκτελέσουν τους εμβολιασμούς στην

η άποψη
του ΜΑΧΗ ΤΖΙΦΡΑ*

ώρα τους. Στα νούμερα αυτά δεν υπολογίζονται οι δυνητικές πα
ραδόσεις από τη Novavax και την CureVac, τα εμβόλια των οποί
ων, εκτός απροόπτου, θα πάρουν άδεια χρήσης μέσα στο β' τρί
μηνο. Επιπλέον, δεν υπολογίζεται η απόδοση των όποιων μέτρων 
αύξησης της παραγωγής από ευρωπαϊκά εργοστάσια ή το πιθα
νό ενδεχόμενο η AstraZeneca να παραδώσει περισσότερα εμβό
λια από το ελάχιστο όριο. Η επίτροπος Στ. Κυριακίδου θα συνεχί
σει να υπενθυμίζει στους υπουργούς Υγείας την ανάγκη επιτάχυν-

Τ
α κράτη-μέλη της Ευρωπαϊκής Ενωσηςθα 
έχουν παραλάβει τις απαραίτητες δόσεις 
για τον πλήρη εμβολιασμό 260 εκατομ
μυρίων ατόμων μέχρι το τέλος Ιουνίου, δηλα

δή πολύ κοντά στον στόχο να εμβολιαστεί το 
70% του ενήλικου πληθυσμού, αλλά θα πρέπει 
να επιταχύνουν κατά πολύ τιςεμβολιαστικέςεκ
στρατείες τους για να τα αξιοποιήσουν, καθώς 
απ' ό,τι φαίνεται, η έλλειψη εμβολίων δεν είναι 
το μόνο ή το κυρίαρχο πρόβλημα που επηρεά
ζει την ταχύτητα του εγχειρήματος.

mmm

Η Ε.Ε. 
τη μάχη 
των παραγγελιών

‘Νομικού

Lockdowns και πείραμα
ΑΝΘΡΩΠΟΙ που συμμετείχαν σε πειράματα, τα οποία 
επαναλήφθηκαν πολλές φορές, εφόσον ο επιβλέπων 
επιστήμονας τους διαβεβαίωνε ότι όλα είναι εντάξει, 
ήσαν πρόθυμοι να προκαλέσουν επικίνδυνα ηλεκτρο
σόκ σε άλλους, παρόλο που τους έβλεπαν να ουρλιά
ζουν. Τέτοιους ανθρώπους θυμίζουν στη σημερινή Ευ
ρώπη οι ηγέτες της, οι οποίοι απέδωσαν τα αδιάκοπα 
lockdowns στις διαβεβαιώσεις ειδικών επιστημόνων, 
παρόλο που και αυτοί διχάστηκαν σε σχέση με την πα
ράτασή των, καθώς ο κόσμος προ πολλού ουρλιάζει.
Γνωρίζουν οι ηγέτες, βέβαια, ότι στην Ε.Ε. δεν υπάρ
χουν ισχυροί μηχανισμοί προστασίας των πολιτών, ού
τε η έννομη τάξη της είναι πια αφιερωμένη στην επιδί
ωξη της ευτυχίας των, ειδικά μετά την οικονομική κρί
ση του 2008. Σε συνδυασμό με το ότι βρισκόμαστε υπό 
συνθήκες κατάστασης έκτακτης ανάγκης λόγω κορω- 
νοϊού, το όλο καθεστώς φέρνει προς δεσποτεία. Δεν 
λογοδοτεί και δεν έχει σχέση με την ευαίσθητη προς 
τον λαό δημοκρατία. Η δημοκρατία είναι αφιερωμένη 
στην προώθηση ίσων ευκαιριών, προς επιδίωξη της ευ
τυχίας. Καθημερινά όλο και περισσότεροι έχουν αρ

χίσει να αντιλαμβάνονται ότι δεν μας συμπεριφέρο- 
νται οι ηγέτες στην Ε.Ε. ως σε πολίτες που έχουν τα δι
κά τους σχέδια ζωής. Τα lockdowns, ναυαρχίδα των 
κορωνο-περιορισμών, συνιστούν αναίρεση αυτών των 
σχεδίων μας. Γι’ αυτό προκαλούν μελαγχολία και κα
τάθλιψη. Αιτία είναι η ανελευθερία. Οσοι, όμως, ηγέ
τες στην Ε.Ε. τα αντιλαμβάνονται αυτά πρέπει να ορ
θώσουν ανάστημα σε συναδέλφους τους που θέλουν 
διαιώνισή των, λέγοντας ότι δεν μπορούμε να συμπε- 
ριφερόμαστε στον κόσμο με τρόπο που ματαιώνει τα 
σχέδια ζωής του. Εχει δικαιώματα προς ελεύθερη επι
δίωξη της ευτυχίας του. Στοχεύσαμε την ελευθερία κί
νησης των πολιτών, που είναι η παλαιότερη και στοι
χειωδέστερη. Δεν συνειδητοποίησαν πολλοί ότι ο περι
ορισμός της ελευθερίας κίνησης έχει ιστορικά αποτε- 
λέσει καθοριστική προϋπόθεση υποδούλωσης. Ομως, 
πλέον, καταλαβαίνουν ότι η ελευθερία κίνησης που πε
ριορίσαμε είναι αναγκαία συνθήκη του πράττειν των 
ανθρώπων και ότι, διά του πράττειν, αυτοί αποκτούν 
εμπειρία ελευθερίας, θα αντιδράσουν, αν δεν βάλου
με άμεσα τέλος στο «πείραμα».



13;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Τα αποτελέσματα του Sputnik-V είναι πολύ καλά
Πηγή: REALNEWS Σελ.: 1,12-13 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

1734.13
cm²

Κυκλοφορία: 40500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΠΕΤΡΟΣ ΛΙΓΟΞΥΓΚΑΚΗΣ

Τα αποτελέσματα 
του Sputnik-V 
είναι πολύ καλά

I «ΟΛΑ ΤΑ ΚΡΑΤΗ πρέπει να 
επιδιώξουν τη χρήση του», δηλώνει 
στην «R» ο καθηγητή* Ανοσολογία* 
του Πανεπιστημίου της Οξφόρδης

I ΠΩΣ Η ΚΥΠΡΟΣ εξασφάλισε 
100.000 δόσεις του ρωσικού 
εμβολίου και ποιες άλλες χώρε* 
τη* Ε.Ε. σχεδιάζουν να το 
προμηθευτούν ® ΣΕΑ. 12-13
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ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΣ
νιητονκορωνοϊό

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΠΑΝΑΝΟΥ

d.pananou@realnews.gr

Α
σφαλές χαρακτηρίζει το εμβόλιο της 
AstraZeneca ο καθηγητής Ανοσολογί
ας στο τμήμα Βιοχημείας του Πανεπι
στημίου της Οξφόρδης Πέτρος Λιγοξυγκάκης, 

στον απόηχο των αποφάσεων αναστολής χρή
σης του σε κάποιες ευρωπαϊκές χώρες. Μιλώ
ντας στη Realnews, ο Ελληνας καθηγητής κά
νει λόγο για «επιζήμιες καθυστερήσεις», που 
σε βάθος χρόνου θα έχουν ως αποτέλεσμα τον 
θάνατο ανθρώπων που μπορεί να μολυνθούν, 
και καλείτο κράτη να συνεχίσουν τους εμβολια
σμούς. Παράλληλα, προτρέπει και τη χώρα μας 
να προμηθευτεί το ρωσικό εμβόλιο Sputnik-V.

«Τα εμβόλια είναι ο μόνος τρόπος εξόδου από 
την πανδημία. Οποιος παίρνει την ευθύνη να 
σταματήσει ή να καθυστερήσει τους εμβολια
σμούς (ειδικά όταν δεν υπάρχουν αρκετά εμ
βόλια) πρέπει ταυτόχρονα να εξηγήσει στους 
ανθρώπους ότι αυτό σε βάθος χρόνου σημαί
νει τον θάνατο κάποιων εκατοντάδων ή και χι-

βλημα. Το βρετανικό στέλεχος (Β.1.1.7) αξιολογήθηκε πρόσφατα 
από τη Σχολή Υγείας και Τροπικής Ιατρικής του Λονδίνου και βρέ
θηκε ότι αυξάνει την πιθανότητα θανάτου ενός ανθρώπου της ηλι- 
κιακής ομάδας 55-69 από 0,6% σε 0,9%, δηλαδή γύρω στο 50%. 
Το εύρημα είναι σημαντικό, γιατί δεί
χνει ότι ο ιός μπορεί να γίνει πιο με- 
ταδοτικός αυτό το περιμένει κανείς 
αλλά και να αποκτήσει ταυτόχρο
να και αυξημένη λοιμογόνο δράση.
Αρα, όλοι αυτοί που ισχυρίζονται ότι 
ο SARS-CoV-2 θα γίνει με τον χρόνο 
λιγότερο προβληματικός με κάποιο 
"φυσικό" τρόπο κάνουν λάθος. Ο 
μόνος τρόπος για να συμβεί αυτό εί
ναι τα εμβόλια», τονίζει.

Δεν υπάρχουν σταιισιικά 
στοιχεία που να συνδέουν us 
θρομβώσεβ με το εμβόάιο 
Tns AstraZeneca στη Βρετανία, 
όπου εμβολιάστηκαν 11 
εκατομμύρια άνθρωποι

«Καμία απόδειξη»
Ο καθηγητής Ανοσολογίας του Πανε
πιστημίου της Οξφόρδης κάνει λόγο
για μια πολύ επιζήμια κατάσταση, που θα αποδειχθεί πολύ σύντο
μα. Χαρακτηριστικά αναφέρει: «Αρχισε σαν μια πολιτική εκστρατεία 
εναντίον της AstraZeneca από δημοσιογράφους στη Γερμανία που 
αμφισβήτησαν την αποτελεσματικότητα του εμβολίου στους ανθρώ
πους άνω των 65 ετών, χωρίς απολύτως καμία απόδειξη. Αυτό ενι-

βωση είναι πολύ σπάνια) ήταν στατιστικά ση
μαντική, αφού θα περίμενε κανείς μία περί
πτωση σε αυτόν τον πληθυσμό, αντί για επτά 
που παρατηρήθηκαν. Δεν έδωσαν πληροφο

ρίες για τη στατιστική μέθο- 
δο ανάλυσης των αποτελε
σμάτων και άρα είναι δύ
σκολο να ελέγξει κανείς την 
εγκυρότητα του αποτελέσμα
τος», λέει ο Ελληνας καθη
γητής και συνεχίζει: «Κατα
λαβαίνω την ανησυχία στη 
Γερμανία (1,6 εκατ. εμβολι
ασμοί), αλλά θεωρώ ότι, αν 
συνυπολογίσουμε όλο τον 
κόσμο στον οποίο έχει χορη
γηθεί το εμβόλιο στην ηπει
ρωτική Ευρώπη και στη Βρε
τανία (πάνω από 17 εκατ.), 

τότε τα αποτελέσματα αυτά γίνονται μη στα
τιστικά σημαντικά».

Οσον αφορά τις υπόλοιπες χώρες που απο
φάσισαν να άρουν τους εμβολιασμούς με το 
συγκεκριμένο εμβόλιο, ο κ. Λιγοξυγκάκηςεξη-

'mwi-

λιάδων συνανθρώπων τους που μπορεί να μο
λυνθούν», δηλώνει κατηγορηματικά ο Ελληνας 
καθηγητής. Αναφερόμενος μάλιστα, στο εμβό
λιο της AstraZeneca, το οποίο αναπτύχθηκε σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο της Οξφόρ
δης τονίζει ότι «οι κλινικές δοκιμές αλλά και οι 
μέχρι τώρα εμβολιασμοί (στη Βρετανία το συ
γκεκριμένο εμβόλιο έχει χορηγηθεί σε πάνω 
από 11 εκατ. ανθρώπους) δείχνουν ότι το εμ
βόλιο προστατεύει 100% από σοβαρή ασθέ
νεια και θάνατο».

Μεταδοτικότητα
Ως εκ τούτου, σύμφωνα πάντα με τον κ. Λιγο- 
ξυγκάκη, η συνέχιση των εμβολιασμών θεω
ρείται ιδιαίτερα κρίσιμη, καθώς ο ιός μπορεί 
να γίνει πιο μεταδοτικός και πιο λοιμογόνος. 
«Με τόσο υψηλά επίπεδα κρουσμάτων στην 
Ευρώπη, τα οποία οφείλονται σε πιο μεταδο
τικά αλλά ταυτόχρονα και πιο θνησιγενή στε
λέχη (όπως το στέλεχος Β.1.1.7, που το εμβό
λιο της AstraZeneca καλύπτει), η μη συνέχιση 
των εμβολιασμών δημιουργεί τεράστιο πρό-

σχύθηκε από την ανευθυνότητα του Πρόεδρου Μακρόν, που θεώ
ρησε ότι μπορούσε να κλιμακώσει αυτό το μήνυμα, λέγοντας ότι το 
εμβόλιο είναι σχεδόν μη αποτελεσματικό. Τελικά αποδείχθηκε ότι οι 
ισχυρισμοί αυτοί ήταν τελείως αβάσιμοι, αφού η χρήση του εμβο
λίου επιτράπηκε σε όλες τις ηλικίες. Τώρα έχουμε το "θέμα" με τις 
θρομβώσεις το οποίο είναι ένα άλλο ζήτημα που, όμως θεωρώ θα 
πλήξει καίρια την εμπιστοσύνη του κόσμου για το εμβόλιο και για 
την πρόσληψη των εμβολίων γενικότερα. Ελπίζω να κάνω λάθος».

Παράλληλα, εξηγεί ότι δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία που να 
συνδέουν τις θρομβώσεις με το εμβόλιο στη Βρετανία, όπου εμβο
λιάστηκαν 11 εκατομμύρια άνθρωποι. Τα επεισόδια θρομβώσεων, 
όπως λέει, δεν διαφέρουν στατιστικά μεταξύ των εμβολιασμένων 
και των μη εμβολιασμένων, υποδεικνύοντας ότι δεν υπάρχει κανέ
νας σύνδεσμος μεταξύ τους.

«Τη Δευτέρα (15/3/21) ανακοινώθηκαν απάτη ρυθμιστική Αρ
χή της Γερμανίας επτά περιπτώσεις μιας συγκεκριμένης μορφής 
σοβαρής εγκεφαλικής θρόμβωσης συνδεόμενης με πενία των αι
μοπεταλίων. Οι ασθενείς έξι γυναίκες ήταν 20-50 ετών και τρεις 
απεβίωσαν χωρίς να γίνεται λόγος στο δελτίο Τύπου για υποκεί
μενα νοσήματα. Το πρότυπο μιας τέτοιας σπάνια για την ηλικιακή 
ομάδα ασθένειας "χτύπησε" στο γερμανικό σύστημα επιφυλακής 
Μετά από στατιστική ανάλυση που έγινε, διαπιστώθηκε ότι η δια
φορά σε αυτή την ηλικιακή ομάδα (στην οποία μια τέτοια θρόμ-

γεί ότι «περισσότερο ακολουθούν τη Γερμα
νία παρά έχουν κάποιο δικό τους σκεπτικό. Ή, 
τουλάχιστον, αυτού του είδους οι ανακοινώ
σεις όπως της Γερμανίας δεν έχουν γίνει ακό
μα από τις υπόλοιπες χώρες».

ΕΑπίδα
Ο καθηγητής της Οξφόρδης τέλος αναφέρε- 
ται στο εμβόλιο της Johnson & Johnson, καθώς 
και στο ρωσικό εμβόλιο Sputnik-V, λέγοντας ότι 
«το εμβόλιο της Johnson & Johnson είναι πολύ 
κοντά στην αδειοδότηση, μιας και έχει πραγ
ματικά πολύ καλά αποτελέσματα και εναντί
ον του Β.1.3.5.1, στελέχους που απομονώθη
κε για πρώτη φορά στη Νότια Αφρική. Με το 
Sputnik-V είναι δύσκολο να ξέρει κανείς, γιατί 
παίζονται παιχνίδια εμβολιαστικής διπλωματί
ας τα οποία, δυστυχώς μπορεί να καθορίσουν 
τη στάση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Οσο για 
τα μεμονωμένα κράτη, νομίζω ότι πρέπει επι
διώξουν τη χρήση του, γιατί τα δημοσιευμένα 
αποτελέσματα αποτελεσματικότηταςκαι ασφά
λειας είναι πολύ καλά».
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1  Τα αποτελέσματα του Sputnik-V είναι πολύ καλά
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Οι δύο όροι ins
Των ΤΖ. ΚΡΙΘΑΡΑ & Δ. ΠΑΝΑΝΟΥ
politiki@realnews.gr

Σ
την αγορά 50.000 δόσεων του ρωσι
κού εμβολίου Sputnik-V αναμένεται να 
προχωρήσει τις επόμενες ημέρες η Κύ
προς, στο πλαίσιο διμερούς συμφωνίας με τη 

Ρωσία. Παράλληλα, υπάρχει ήδη προσυμφω- 
νία να αγοραστούν και άλλες 50.000 δόσεις 
εφόσον κριθεί απαραίτητο.

Τη συμφωνία για την προμήθεια των ρωσι
κών εμβολίων χειρίστηκαν τα υπουργεία Υγεί
ας και Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατί
ας. Οι όροι που έχουν τεθεί από πλευράς Κύ
πρου είναι το εμβόλιο να έχει λάβει προηγου
μένως την έγκριση του Ευρωπαϊκού Οργανι
σμού Φαρμάκων (ΕΜΑ) και η Ρωσία να είναι 
σε θέση να χορηγήσει άμεσα τις ποσότητες 
των εμβολίων.

Οπως αναφέρουν οι πηγές από τη Λευκω
σία, η συμφωνία με τη Ρωσία κινείται στο πλαί
σιο των προσπαθειών της κυβέρνησης να εξα
σφαλίσει ικανοποιητικό αριθμό εμβολίων λό
γω των καθυστερήσεων και των προβλημάτων 
που παρουσιάζονται, ενώ διευκρινίζουν ότι η 
ποσότητα των εμβολίων που θα παραγγελθεί 
θα εξαρτηθεί από τον χρόνο έγκρισης του εμ
βολίου από την Ε.Ε., αλλά και από τη δυνατό-

Πώς η
Μεγαϋόνησος 
εξασφάλισε 
100.000 δόσεις 
τχ)υ Sputnik-V 
και ποιες άίϋΐες 
χώρες της Ε.Ε. 
σχεδιάζουν να to 
προμηθευτούν και 
να προχωρήσουν 
στην παραγωγή του

vaccine

bssssui;
Coronavirus COVID ‘9 4 Corona·

Κύπρου
τητα άμεσης παραγωγής τους.

Σημειώνεται ότι η Κύπρος έχει εξασφαλίσει διπλάσια 
εμβόλια σε σχέση με τον πληθυσμό της, με σκοπό να 
υπάρχει επάρκεια. Συνολικά, παραγγέλθηκαν 3,5 εκατ. 
δόσεις που μπορούν να καλύψουν τον εμβο
λιασμό 1,7 εκατ. ατόμων.

Ποραγγεδίεβ
Την ίδια στιγμή, όλο και περισσό 
τερες χώρες της Ευρώπης στρέ
φονται στη Μόσχα για παραγ
γελίες του Sputnik-V. Μέχρι 
πρότινος, οι χώρες της Γη
ραιός Ηπείρου ήταν ιδιαίτε
ρα επιφυλακτικές απέναντι στο 
εμβόλιο που ανέπτυξε το ρωσι
κό Ινστιτούτο Ερευνών Γκαμα- 
λέγια, λόγω της έλλειψης δημοσι
ευμένων επιστημονικών εύρημά 
των για το τρίτο στάδιο των κλινικών 
δοκιμών. Το κλίμα άρχισε να αλλάζει με
τά τη δημοσίευση μελέτης στο έγκυρο επι 
στημονικό περιοδικό «The Lancet», σύμφωνα με την 
οποία η αποτελεσματικότητα του Sputnik-V ανέρχεται 
στο 91,6% στα συμπτωματικά κρούσματα της COVID-19.

Πλέον, η Ρωσία δεν συζητά μόνο την πώληση εμβολί
ων σε χώρες της Ευρώπης, αλλά και το ενδεχόμενο της 
συμπαραγωγής. Το Ρωσικό Ταμείο Αμεσων Επενδύσε
ων (RDIF) ανακοίνωσε πως έχει έρθει σε συμφωνία με

φαρμακοβιομηχανίες στη Γαλλία, στη Γερμα
νία, στην Ισπανία και στην Ιταλία για την πα
ραγωγή του Sputnik-V στις επικράτειές τους. 
Κρατικοί αξιωματούχοι αυτών των χωρών πε
ριορίστηκαν στο να επιβεβαιώσουν τη διεξα
γωγή συζητήσεων με τη Μόσχα για το ζήτη
μα της συμπαραγωγής καθώς αναμένουν την 
έγκριση του ΕΜΑ. Οι ρωσικές Αρχέςδηλώνουν 
πως θα είναι έτοιμες από τον Ιούνιο να παρά
σχουν εμβόλια για 50 εκατομμύρια Ευρωπαί

ους, ενώ οι χώρες που έχουν δια
πραγματευτεί απευθείας με τη 

Μόσχα -και όχι στο πλαίσιο 
των συμφωνιών της Ε.Ε.- 

θα αρχίσουν να παρα- 
λαμβάνουν τα εμβό
λιά τους πολύ νωρί
τερα.

Η αρχή για το 
Sputnik-V στην Ευ
ρωπαϊκή Ενωση έγι
νε με την Ουγγα

ρία και τη Σλοβακία, 
που παρήγγειλαν αμ- 

φότερες δύο εκατομ
μύρια δόσεις του εμβο

λίου και έχουν ήδη παραλά- 
βει τις πρώτες παρτίδες. Ακολού

θως, η Τσεχία και η Κροατία εξέφρασαν το 
ενδιαφέρον τους για την αγορά του ρωσικού 
εμβολίου, ακόμη και αν δεν λάβει την έγκρι
ση του ΕΜΑ, ενώ η Αυστρία δηλώνει πρόθυ
μη να αγοράσει το Sputnik-V αμέσως μόλις θε
ωρηθεί ασφαλές από τον Ευρωπαϊκό Οργανι
σμό Φαρμάκων.



16;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Αγριεύει η μάχη των εμβολίων
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Αγριεύει η μάχη των εμβολίων
Οι ανάγκες της Ε.Ε. για εκατομμύρια επιπλέον δόσεις, οι φωνές για απαγόρευση εξαγωγών, οι φόβοι για αντίποινα των εταιρειών

Γάλλος στην κοινότητα Σεντ Ζαν ντε Λουζ δίνει τα στοιχεία του προκειμένου να εμβολιαστεί. Αριστερά κατευθύνονται 
AstraZeneca. Το εμβόλιο της τελευταίας κρίθηκε τελικά ασφαλές και από τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων (ΕΜΑ).

ΚΟΡΩΝΟΙΟΣ 
ΤΟ ΤΡΙΤΟ 
ΚΥΜΑ

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Νέα εργαλεία για τον περιορισμό των 
εξαγωγών εμβολίων, ακόμα και εται
ρειών που τηρούν ns δεσμεύσει 
tous npos την Ευρωπαϊκή Ενωση, 
επεξεργάζεται η Ευρωπαϊκή Επιτρο
πή ενόψει ms Συνόδου Kopuqms 
ons 25-26 Μαρτίου. Oncos εξηγεί 
στην «Κ» υψηλόβαθμοε lcoivonKOS 
αξιωματούχο$, η λογική των νέων 
εργαλείων ξεφεύγει από το ζητού
μενο ms mpnons των συμβάσεων 
προαγοράε (APAs) και στοχεύει στην 
τήρηση των αρχών ms αναλογικό- 
mras και ms αμοιβαιότητα3 - cms 
onoiss αναφέρθηκε η πρόεδρο5 ms 
Επιτροπήε Ούρσουλα φον ντερ Λά- 
ιεν σε συνέντευξη Τύπου την περα
σμένη Τετάρτη.

Πρακτικά η εφαρμογή των δύο 
αυτών αρχών συνεπάγεται το εν
δεχόμενο απαγόρευσή εξαγωγών 
npos xcopss που έχουν υψηλότερο 
δείκτη εμβολιασμού, oncos το Ισραήλ 
και τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, 
αλλά και npos xcopss που παράγουν 
αλλά δεν εξάγουν εμβόλια npos την 
Ε.Ε. (oncos το Ηνωμένο Βασίλειο).

Παρότι αρκετά από τα πιο μεγά
λα κράτη-μέλη βλέπουν θετικά μια 
πιο σκληρή γραμμή ons εξαγωγέ5, 
αναμένεται να υπάρξουν ευρέω3 
αντιδράσειε στο ενδεχόμενο να υπο- 
στεί κυρώσει η κοινοπραξία Pfizer- 
BioNTech, η οποία έχει υπερκαλύψει 
ns δεσμεύσει ms npos την Ε.Ε., για 
την αναξιοτπστία ms AstraZeneca. 
Επιπλέον, Ευρωπαίοι διπλωμάτε3 
εκφράζουν φόβου3 ότι τα πιο αυ
στηρά μέτρα προστατευτισμού θα 
πυροδοτήσουν αντίποινα που εν- 
δεχομένωε να οδηγήσουν σε ελλεί
ψει συστατικών (π.χ. νανολιπίδια) 
που είναι ζωτικά για την ευρωπαϊκή 
παραγωγή. Η Κομισιόν ανακοίνω
σε την περασμένη εβδομάδα ότι οι 
δόσεΐ3 που αναμένει από ns Pfizer- 
BioNTech στο β' τρίμηνο αυξήθηκαν 
κατά 10 εκατομμύρια, στα 200 εκα
τομμύρια δόσεΐ5. Oncos ανέφερε η 
κ. Φον ντερ Λάιεν, η Ε.Ε. εκτιμά ότι 
θα λάβει επίσηε 55 εκατομμύρια δό- 
σειε του μονοδοσικού εμβολίου ms 
Johnson & Johnson, 35 εκατομμύ
ρια δόσεΐ3 από τη Modema και 70 
εκατομμύρια από την AstraZeneca 
(έναντι αρχικών δεσμεύσεων για 
180 εκατομμύρια δόσεΐ3).

Ecos το τέλοε του τρέχοντο3 τρι
μήνου, σύμφωνα με την πρόεδρο 
ms Κομισιόν, οι παραδόσεΐ3 στην

Οι εκτιμήσεις για τις 
παραδόσεις από Pfizer- 
BioNTech, Johnson & 
Johnson, Modema, 
το μπρα ντε φερ 
με την AstraZeneca 
και οι καθυστερήσεις 
με τη Νοναναχ.

Ε.Ε. θα φτάσουν τα 66 εκατομμύρια 
δόσεΐ3 από ns Pfizer-BioNTech και 
τα 10 εκατομμύρια από τη Moderna, 
ενώ ερώτημα παραμένει για την 
AstraZeneca. Η νεότερη εκτίμηση 
ms εταιρείαε (έναντι αρχικών εκτι
μήσεων για 120 εκατομμύρια δόσεΐ5 
έακ ns 31.3.2021) είναι για μόλΐ3 
30 εκατομμύρια. Ακόμα ία αυτό3 ο 
moxos θα επιτευχθεί μόνο αν λάβει 
εγκαίρωε το πράσινο cpcos το εργο
στάσιο ms Halix (υπεργολάβοε ms 
AstraZeneca) στην Ολλανδία. Υπάρ
χει, σύμφωνα με πληροφορώ ms 
«Κ», η προσδοκία cms Βρυξέλλε5 ότι 
από τη μονάδα αυτή θα μπορούσαν 
να προκύψουν 4 εκατομμύρια επι
πλέον δόσειε έωε τη 31 Μαρτίου, 
που αθροίζονται σε 110 εκατομμύ
ρια συνολικά.

Ωστόσο, σύμφωνα με στοιχεία 
ms Κομισιόν, έαη την Πέμπτη είχαν 
παραδοθεί μόνο 69,8 εκατομμύρια 
δόσεη, ενώ τα στοιχεία του ECDC 
δείχνουν ότι οι παραδόσειε ms 
AstraZeneca έ&η την Παρασκευή 
δεν ξεπερνούσαν τα 15,8 εκατομ
μύρια δόσειε. Η Ευρωπαϊκή Επιτρο
πή την Πέμπτη γνωστοποίησε ότι 
θα στείλει επίσημη επιστολή στην 
εταιρεία για να καθοριστεί μια δια
δικασία επίλυσηε των μεταξύ tous 
διαφορών, που είναι ενδεχομένου 
το πρώτο βήμα νομικά προσφυγήε 
εναντίον ms AstraZeneca για παρα
βίαση των όρων ms σύμβασή του 
περασμένου Αυγούστου.

Εξακολουθεί, εξάλλου, να εκκρε- 
μεί η υπογραφή ms έβδομηε σύμβα- 
ons προαγοράε, με την αμερικανική 
Novavax, για 100 συν 100 εκατομ
μύρια δόσειε. Οι προκαταρκτικέε 
συνομιλώ με την εταιρεία έχουν 
ολοκληρωθεί από τη 17 Δεκεμβρί
ου. Σύμφωνα με πληροφορίε3 ms 
«Κ», η καθυστέρηση στην υπογραφή 
οφείλεται σε δύο παράγοντε3: την 
επιμονή ms εταιρείαε να απαλλαγεί 
από την πλήρη εφαρμογή ms κοι
νοτική νομοθεσία5 για την αστική 
ευθύνη σε περίπτωση παρενεργειών 
(αντίσταση η οποία όμ&η δείχνει να 
κάμπτεται)· και το χρονοδιάγραμμα 
των παραδόσεων, με την Ε.Ε. να επι

μένει ότι δεν μπορεί να δοθεί προ
τεραιότητα στη παραγγελίεε του 
Ηνωμένου Βασιλείου.

Την περασμένη εβδομάδα η 
AstraZeneca βρέθηκε στο επίκε
ντρο ms ευρωπαϋήη επικαιρότη- 
ms για άλλο λόγο, ωστόσο xcopis 
να ευθύνεται η ίδια αυτή τη φορά. 
Δεκαπέντε κράτη-μέλη ms Ε.Ε., συ
μπεριλαμβανομένων των τεσσάρων 
μεγαλύτερων, αποφάσισαν να ανα- 
στείλουν τη χρήση του εμβολίου ms 
λόγω ms εμφάνισή περιστατικών 
θρομβώσεων σε εμβολιασμένα άτο
μα μετά τη χορήγησή του.

Το συμπέρασμα
Την Πέμπτη ο ΕΜΑ, έχονταε επε

ξεργαστεί τα δεδομένα των ολιγά
ριθμων κρουσμάτων, τάχθηκε υπέρ 
ms συνέχκπη του εμβολιασμού. Οι 
ειδικοί για την ασφάλεια των εμβολί
ων του Οργανισμού συμπέραναν ότι 
το εμβόλιο είναι ασφαλέ3 και απο
τελεσματικό και ότι τα οφέλη από 
τη χρήση «υπερτερούν σημαντικά» 
των όποιων κινδύνων.

Οπ&η ανέφερε η εκτελεστική 
διευθύντρια του ΕΜΑ Ιμερ Κουκ, 
δεν υπάρχουν ενδείξεη ότι το εμ
βόλιο ms AstraZeneca συνδέεται 
με αυξημένο κίνδυνο περιστατικών 
θρομβοεμβολήε γενικότερα. Ωστό
σο, σημείωσε, «δεν μπορούμε να

όσοι κάνουν της Pfizer, δεξιά της

αποκλείσουμε οριστικά ότι υπάρ
χει κάποια διασύνδεση», συνεπ&η 
ο Οργανισμό5 θα συνεχίσει να πα
ρακολουθεί στενά την υπόθεση και 
θα συστήσει να υπάρξει η αναγκαία 
ενημέρωση npos tous εργαζομένου 
στον υγειονομικό τομέα και npos 
άτομα που πρόκειται να εμβολια- 
σθούν ή έχουν ήδη εμβολιαστεί. Ει
δική προσοχή θα δοθεί σε δύο πολύ 
σπάνιε3 παθήσε^ (διάχυτη ενδαγ- 
γειακή πήξη ή DIC και θρόμβωση 
των εγκεφαλικών φλεβών ή CVST), η 
συχνότητα των οποίων μεταξύ των 
εμβολιασμένων ήταν υψηλότερη 
σε σχέση με τον γενικό πληθυσμό.

Ecos το απόγευμα ms Παρασκευ- 
0s, 11 από ns 15 χώρε3 ms Evcoons 
που είχαν «παγώσει» tous εμβολι- 
aapoPs είχαν ανακοινώσει ότι θα 
tous αρχίσουν εκ νέου (Γερμανία, 
Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία, Ολλανδία, 
Πορτογαλία, Σλοβενία, Λουξεμβούρ
γο, Λετονία, Λιθουανία, KPnpos, Ιρ
λανδία, Βουλγαρία). Τρεΐ3 σκανδι- 
ναβικέ3 χώρε3 (Δανία, Σουηδία και 
Νορβηγία, που δεν είναι μέλοε ms 
Ε.Ε.) ανακοίνωσαν ότι θα αναλύσουν 
περαιτέρω τα ευρήματα του ΕΜΑ. 
Εν τω μεταξύ, σε αναστολή εμβο
λιασμού με το συγκεκριμένο εμβό
λιο προχώρησε την Παρασκευή η 
Φινλανδία, λόγω δύο περιστατικών 
θρομβώσεων.

VACCINATION
Vaccination
AstraZeneca
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«Υπεράνω όλων 
η ασφάλεια»
Η Κομισιόν ήταν προσεκτι
κή στις δημόσιες παρεμβά
σεις κατά τη διάρκεια της 
«κρίσης των θρομβώσεων» 
την περασμένη εβδομάδα.
Η επιστημονική αρμοδιό
τητα για την ασφάλεια των 
εμβολίων ανήκει στον ΕΜΑ, 
ενώ είναι στη διακριτική 
ευχέρεια των εθνικών αρ
χών να λαμβάνουν πιο αυ
στηρά μέτρα, όπως είχαν 
κάνει πολλές χώρες με την 
αρχική αδειοδότηση του 
εμβολίου της AstraZeneca 
μόνο για νεότερες ηλικίες 
(κάτω των 65 και σε ορι
σμένες περιπτώσεις κάτω 
των 55 ετών). Σε αποκλει
στική δήλωσή της στην «Κ» 
μετά τη γνωμοδότηση του 
ΕΜΑ την Πέμπτη, η επίτρο
πος Υγείας και Ασφάλειας 
Τροφίμων Στέλλα Κυριακί- 
δου τονίζει ότι «η ασφά
λεια των εμβολίων ήταν 
και είναι αδιαπραγμάτευ
τη κόκκινη γραμμή» για την 
Ε.Ε. «Η εμπιστοσύνη είναι 
το θεμέλιο της ευρωπαϊκής 
στρατηγικής για τα εμβόλια 
και των μαζικών εμβολια
σμών που διεξάγουμε. Κά
θε αναφορά για περιστα
τικό ασφάλειας μελετάται 
και εξετάζεται άμεσα, μέσω 
του συστήματος φαρμα- 
κοεπαγρύπνησης που έχει 
θεσπίσει η Ε.Ε. Οπως εί
δαμε με την AstraZeneca, 
το σύστημα λειτουργεί. Με 
πλήρη διαφάνεια επικοινω
νούμε με τους πολίτες και 
τα κράτη-μέλη και με αυτό 
τον τρόπο θα συνεχίσουμε 
για να εδραιώσουμε και να 
ενδυναμώσουμε την εμπι
στοσύνη στα εγκεκριμένα 
εμβόλια». Το ερώτημα πα
ραμένει, φυσικά, αν η αρχή 
της πρόληψης την οποία 
επικαλέστηκαν τα 15 κράτη- 
μέλη την περασμένη εβδο
μάδα δικαιολογεί την παύση 
εμβολιασμών που αποδε
δειγμένα προλαμβάνουν 
μια σοβαρότατη και ευρέως 
διεσπαρμένη ασθένεια, ει
δικά όταν το ρίσκο από τις 
-ύποπτες αλλά μη αποδε
δειγμένες παρενέργειες- 
είναι συγκριτικά αμελητέο.

Προχωράει και επιταχύνεται η διαδικασία στη χώρα μας

Αηό τα κατά τόπους εμβολιαστικά κέντρα θα συνεχιστεί η διαδικασία, αν και 
υπήρξε η σκέψη να εμπλακούν και οι φαρμακοποιοί.

Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ

Την περασμένη Πέμπτη η διοίκηση 
του εθνικού συστήμαηκ υγεκΒ ms 
Μεγάλα Βρετανία3 ειδοποίησε νο
σοκομεία και μονάδε5 εμβολιασμών 
ότι τα εμβόλια που θα τεθούν στη 
διάθεση των μονάδων αυτών τον 
Απρίλιο θα είναι λιγότερα απ’ ό,τι 
τον προηγούμενο μήνα. Με υπερ
προσπάθεια οι Βρετανοί είχαν κα
ταφέρει έωε την Πέμπτη να εμβολιά
σουν 27 εκατ. ανθρώπουε με πρώτεε 
δόσειε, κρατώνταε το σύστημά tous 
όρθιο. «Η Μεγάλη Βρετανία έπαθε 
Δανία», σχολίασε κυβερνητικό στέ- 
λεχο3 στην Αθήνα, kPvovtos λογο
παίγνιο με την παράκληση ms Κο
πεγχάγη και npos την ελληνική 
κυβέρνηση, πριν από αρκετέε εβδο- 
μάδε3, να δώσει εμβόλια για τη β' 
δόση του εμβολίου ms Pfizer διότι 
όλα είχαν χρησιμοποιηθεί -και στη 
Δανία- στην πρώτη.

Η χώρα μα3 δεν διατρέχει τέ
τοιο κίνδυνο. Ecos τΐ3 29 Μαρτίου 
θα έχει παραλάβει 1.474.000 δό- 
σεΐ3 εμβολίου των Pfizer/BioNTech 
(έναντι δέσμευσή ms sraipsias για 
1.188.000), ενώ οι παραδόσειε τον 
Απρίλιο θα εκτιναχθούν στα 4 εκα
τομμύρια δόσεΐ3. Με δυο λόγια, η 
Αθήνα θα μπορεί πριν από το Πά
σχα να έχει εμβολιάσει, με ένα μό
νο εμβόλιο, επιπλέον 2 εκατομμύρια 
ανθρώπου. Η Modema θα παραδώ- 
σει 240.000 δόσειε στο δεύτερο τρί

μηνο, ενώ άγνωστεε είναι οι βουλέ3 
ms AstraZeneca και ms Johnson & 
Johnson - αρχικά είχε δεσμευθεί να 
παραδώσει 400.000 δόσειε. Η Αθήνα, 
λοιπόν, έχει τη δυνατότητα να κάνει 
πάνω από 2 εκατομμύρια εμβόλια 
τον Απρίλιο μόνο, ξεδιπλώνοντα3 
τη β' φάση του εμβολιαστικού προ- 
γράμματο3 xcopis την AstraZeneca.

Εως τις 29 Μαρτίου 
η Ελλάδα θα έχει παρα- 
λάβει L474.000 δόσεις 
του εμβολίου των Pfizer/ 
BioNTech, ενώ οι παρα
δόσεις τον Απρίλιο θα 
εκτιναχθούν στα 4 
εκατομμύρια δόσεις.

«Και τον Απρίλιο θα ξεπερά- 
σουμε», είπε αυτή την εβδομάδα ο 
υπουργόε Υγεία3 Βασίλη Κικίλιαε, 
«το 1.500.000 εμβολιασμού3. Προ
σέξτε, έχουμε ήδη κάνει 1.340.000 
εμβολιασμούε. Μόνο τον Απρίλιο θα 
κάνουμε 1.500.000 εμβολιασμού3, 
xcopis να συμπεριλαμβάνουμε ακόμα 
το ποσό των εμβολίων ms Johnson 
& Johnson, που θα φανεί mis επό- 
μενεε ημέρε3 ποιο θα είναι για τον 
μήνα Απρίλιο».

Ενα μεγάλο μέροε από ns πρώ- 
τε5 δόσεΐ3 που χορηγούνται τώρα

αφορά εμβόλια ms AstraZeneca. 
Την πρώτη ημέρα μετά την κρίση 
που δημιουργήθηκε την περασμέ
νη Δευτέρα εξαιτία3 ms anocpaons 
pias σειράε χωρών, με πρώτη τη 
Γερμανία, να διακόψουν τον εμβο
λιασμό, στην Ελλάδα εμφανίσθηκε 
το 85% όσων είχαν κλείσει ραντε
βού, τη δεύτερη μέρα το 90%. Παρ’ 
όλα αυτά, στην αρχή ms εβδομάδα3 
είχαν γίνει 214.000 εμβολιασμοί με 
το συγκεκριμένο εμβόλιο που, σύμ
φωνα με τα στοιχεία του ECDC, συμ
βάλλει με το 17% στην εμβολιαστική

καμπάνια ms xcopas μέχρι στιγμή5 
(τα στοιχεία είναι παλιά και η συμ
μετοχή του εμβολίου στην πρώτη 
δόση είναι πάνω από 23%, καθώε 
η δεύτερη έχει χρονική απόσταση 
τριών μηνών). Την Πέμπτη απέμε
ναν να γίνουν 148.000 ραντεβού για 
την πρώτη και 362.000 για τη δεύ
τερη δόση, η οποία θα καλυφθεί με 
εμβόλια που θα παραληφθούν αργό
τερα. Η συμμετοχή του τον Απρίλιο, 
σύμφωνα με κάποιεε προβλέψειε mo 
υπουργείο Υγείαε, θα μειωθεί ακό
μα και αν η AstraZeneca αυξήσει ris

παραδόσεΐ3 ms, Ka0cos η Pfizer θα 
ns τριπλασιάσει, ενώ θα προστεθεί 
και η Johnson & Johnson.

Πριν από μερικέ5 εβδομάδεε οι 
εκπρόσωποι των φαρμακοποιών ms 
xciipas συναντήθηκαν με τον υφυ
πουργό Πολιτική5 npomaaias Νίκο 
Χαρδαλιά και τον ειδικό γραμματέα 
Πρωτοβάθμιαε Φροντίδα3 Μάριο 
Θεμιστοκλέου5. Στόχθ3 ms συνά- 
vmans ήταν να κριθεί nebs οι φαρ
μακοποιοί θα εντάσσονταν στην 
εμβολιαστική καμπάνια στην αρχή 
ms δεύτερέ φάσηε ms, με τη χρη- 

| σιμοποίηση του νέου εμβολίου που 
| προστέθηκε στη φαρέτρα των ευρω- 
! παϊκών χωρών ns τελευταίε5 μέρε5, 
J αυτού ms Johnson & Johnson.
I Η κυβέρνηση είχε εκδηλώσει την
I πρόθεσή ms να εμπλέξει tous φαρ- 

μακοποιού3 (και tous γιατρού5) σε 
αυτή τη διαδικασία, αλλά «ο διάβο- 
λθ3 βρίσκεται ans λεπτομέρειε3», 
oncos είπε στην «Κ» 0vas από tous 
συμμετέχοντεε. Τα εμβόλια είναι 
μονοδοσικά, αλλά, oncos έχει ενημε
ρώσει η εταιρεία τον κ. Θεμιστοκλέ- 
ous, τον πρώτο μήνα θα υπάρξει μια 
υστέρηση mis napa60asis (που θα 
υπερκαλυφθεί από ns παραδόσειε 
των επόμενων δύο μηνών του τριμή
νου). Οι φαρμακοποιοί υπολόγισαν 
στη σύσκεψη για το συγκεκριμένο 
εμβόλιο ότι καθένα από ns 10.000 
φαρμακεία θα καλείται να διαχειρι
στεί 40 εμβόλια και αν υπολογίσου
με ότι η κάθε συσκευασία περιέχει

5 δόσεΐ5, 8 μπουκαλάκια. «Αξίζει 
για 8 μπουκαλάκια να βάλουμε σε 
κίνδυνο τη φήμη του φαρμακείου;» 
αναρωτήθηκε μιλώνταε στην «Κ» ο 
πρόεδροε του Πανελλήνιου Φαρμα
κευτικού Συλλόγου Απόστολοε Βαλ- 
τά3. Ο i6ios και οι συνάδελφοί του 
προβληματίστηκαν ns τελευτά^ 
εβδομάδε3 για το ncos θα είναι σε 
θέση να εξασφαλίσουν κάθε φορά 
tous 5 υποψηφίου οι οποίοι θα δέ
χονταν το εμβόλιο από ένα μπουκα- 
λάκι που μετά το άνοιγμά του πρέπει 
να καταναλωθεί σε 4,5 ώρε5. Αυτό 
δεν είναι δύσκολο. Τα ραντεβού θα 
κλείνονται σύμφωνα με τα όσα δε
σμεύτηκε η κυβέρνηση, μέσα από 
ένα κεντρικό σύστημα, και οι φαρ
μακοποιοί απλώε θα κάνουν το εμ
βόλιο, oncos έκαναν φέτθ5 με μεγάλη 
επιτυχία τα 4 εκατομμύρια εμβόλια 
ms Ypinns.

Στο σημείο αυτό δεν φαίνεται να 
υπάρχουν διαφωνώ με την κυβέρ
νηση, που θεωρεί ότι όσο τα εμβόλια 
cos προσφορά υπολείπονται σημα
ντικά ms ζήτησηε, το κράτοε πρέπει 
να έχει τον πρώτο και τον απόλυτο 
λόγο στη λεγάμενη προτεραιοποί- 
ηση. Για tous φαρμακοποιού3 τα 
προβλήματα αρχίζουν εκεί που θα 
πρέπει να διαχειρισθούν έλλειψη 
εμβολίων, να ενημερώσουν δηλα
δή oaous έχουν κλείσει ραντεβού 
ότι τα εμβόλια δεν επαρκούν ή να 
αναζητήσουν lmnoious στη θέση 
εκείνων που δεν θα προσέλθουν.
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1  Στα όριά τους οι «κομάντο» του ΕΣΥ
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,4 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

1012.42
cm²

Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Γιατροί κάθε ειδικότητας 
στις εφημερίες για COVID

Ιελ.4



18;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Στα όριά τους οι «κομάντο» του ΕΣΥ
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 1,4 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Στα όριά τους οι «κομάντο» του ΕΣΥ
Με υπεράνθρωπες προσπάθειες κρατιέται όρθιο το σύστημα - Μαρτυρίες ανθρώπων της πρώτης γραμμής στην «Κ»

ΚΟΡΩΝΟΙΟΣ 
ΤΟ ΤΡΙΤΟ
ΚΥΜΑ

Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Στην «κόκκινη γραμμή» εξουθένωσή, 
με τη σωματική καταηόνηση από τιε 
πολλέε εφημερίεε και τιε συνεχείε 
βάρδιεε να φέρνει ψυχική εξόντω
ση και εντάσειε, και κυρίωε χωρίε 
ορατή διέξοδο από αυτή την πρωτο
φανή κρίση, βρίσκονται γιατροί και 
νοσηλευτέε νοσοκομείων τηε Αττι- 
κήε -και όχι μόνο-, που ειδικά τιε 
τελευταίεε ημέρεε αντιμετωπίζουν 
συνθήκεε τηε πιο σκληρήε μάχηε 
κατά τηε πανδημίαε. Το προσωπικό 
του ΕΣΥ βιώνει στο έπακρο τη μη 
κανονικότητα αυτήε τηε κρίσηε. Να 
καλούνται, δηλαδή, να εφημερεύουν 
σε κλινικέε COVID γιατροί κάθε ειδι- 
κότηταε, ουρολόγοι, γαστρεντερολό- 
γοι, δερματολόγοι, αφού παθολόγοι 
και πνευμονολόγοι δεν επαρκούν.

Από αυτούε που στωικά αντιμε
τωπίζουν την πίεση επεκτείνονταε 
τα όρια τηε αντοχήε τουε για «μερι- 
κούε μήνεε ακόμα» και έχουν βάλει 
ένα προσωπικό lockdown απέναντι 
στουε δικούε τουε υπό τον φόβο με- 
τάδοσηε του ιού, μέχρι αυτούε που 
σκέφτονται ακόμα και να εγκατα- 
λείψουν το επάγγελμα, το σίγουρο 
είναι ότι όλοι χρειάζονται ξεκούρα
ση και δεν την έχουν. Το υπουργείο 
Υγείαε ζήτησε τη βοήθεια ιδιωτών 
παθολόγων και πνευμονολόγων για 
να συμβάλουν σε αυτή τη μάχη. 
Οπωε μάλιστα τονίζει στην «Κ» ο 
καθηγητήε Παθολογίαε - Ογκολο- 
γίαε του ΕΚΠΑ, διευθυντήε τηε Γ' 
Πανεηιστημιακήε Παθολογικήε Κλι- 
νικήε στο «Σωτηρία», Κωνσταντί- 
νοε Συρίγοε, «από τουε γιατρούε 
του ΕΣΥ ζητείται εδώ και μήνεε να 
κάνουν κάτι παραπάνω από τιε δυ- 
νάμειε τουε. Δίκαιο είναι να ζητά
με και από τουε ιδιώτεε να κάνουν 
κάτι εντόε των δυνάμεών τουε σε 
αυτή την κρίσιμη στιγμή».

Τον ασφυκτικό κλοιό τηε 
COVID-19 στο ΕΣΥ καταδεικνύ
ουν τα σκληρά νούμερα: περίπου 
650 διασωληνωμένοι ασθενείε την 
Πέμπτη, πληρότητα στιε ΜΕΘ τηε 
Αττικήε πάνω από 95% και ημε- 
ρήσιεε εισαγωγέε στα νοσοκομεία 
που ξεπέρασαν τιε 500 στα τέλη 
τηε εβδομάδαε. Και, σύμφωνα με 
τον κ. Συρίγο, «την Αθήνα την πε
ριμένουν δέκα δύσκολεε ημέρεε».

Οπωε επισημαίνει ο καθηγητήε, 
«όλο το “Σωτηρία” αυτή τη στιγμή 
(σ.σ. Τετάρτη) έχει 12 κενέε κλίνεε. 
Και είναι μεγάλοε αυτόε ο αριθμόε. 
Αλλεε μέρεε είχαμε μόνο 2 ή 3 κλί
νεε κενέε. Είχα αρρώστουε το Σαβ-

Η εξέλιξη της πανδημίας στη χώρα μας
Συνολικός αριθμός 
κρουσμάτων*

233.079
Διάμεση ηλικία ατόμων 
με COVID-19

Ενεργά επιβεβαιωμένα 
εργαστηριακό κρούσματα

Αριθμός νοσηλευομένων 
με COVID-19

44 ετη
*Εως και 19 Μαρτίου 2021

ΝΕΕΣ ΝΟΣΗΛΕΙΕΣ 560 525ΑΣΘΕΝΩΝ
ME COVID-19 424

493
457 459.

■ Επικράτεια

■ Αττική 205
163 145 165

213 194
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ΗΜΕΡΗΣΙΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ 
ΔΙΑΣΩΛΗΝΩΜΕΝΩΝ ΑΣΘΕΝΩΝ
από 13 έως 19 Μαρτίου 2021

ΠΗΓΕΣ: ΕΟΔΥ, ΕΚΑΒ COVidl9.gOV.gr
Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Συνεχείς οι εκκλήσεις 
σε ιδιώτες γιατρούς, 
ιδίως παθολόγους και 
πνευμονολόγους, να 
σπεύσουν σε βοήθεια 
των συναδέλφων τους.

βατοκύριακο που ηερίμεναν 10 και 
12 ώρεε στα Επείγοντα για να αδειά
σει μία κλίνη και να κάνουν εισα
γωγή. Και όταν φτάνει 7 και 8 το 
βράδυ, δεν περιμένειε να πάρει κα- 
νείε εξιτήριο για να αδειάσει κλίνη. 
Δυστυχώε, κάτι άλλο περιμένειε για 
να αδειάσει κρεβάτι. Αυτό είναι ένα 
πολύ δυσάρεστο συναίσθημα». Ο κ. 
Συρίγοε συνεχίζει: «Οι γιατροί είναι 
στα όρια τηε εξουθένωσηε. Ο σωμα- 
τικόε κάματοε συνοδεύεται από τον 
ψυχικό και οδηγεί σε εντάσειε. Ενα 
πρόβλημα που υπό φυσιολογικέε 
συνθήκεε λύνεται σε πέντε λεπτά 
μπορεί να είναι η αφορμή για ένα 
μεγάλο ξέσπασμα. Και δεν βοηθάει 
το περιβάλλον. Είναι κουρασμένοι, 
έχουν κάνει τιε εφημερίεε που τουε 
αναλογούν και τουε ζητείται να κά
νουν κι άλλεε. Και την ίδια στιγμή, 
υπάρχουν γιατροί που για να κλεί- 
σουν το ιδιωτικό ιατρείο τουε για 
λίγεε εβδομάδεε και να βοηθήσουν

«Χρειάζονται ξεκούραση και δεν την έχουν»
«Το ΕΣΥ έχει γονατίσει, αλλά δεν έχει παραιτηθεί. Γιατροί και νοση
λευτές δίνουν αγώνα για να το κρατήσουν όρθιο», τονίζει στην «Κ» ο 
πρόεδρος της Ενωσης Νοσηλευτών Ελλάδος Δημήτρης Σκουτέλης. «Η 
εξάντληση και το άγχος που βιώνουν είναι τεράστιο. Χρειάζονται ξεκού
ραση και δεν την έχουν. Εχω συναδέλφους που σκέφτονται ακόμα και 
να φύγουν από το επάγγελμα». Ομως δεν το κάνουν. Τουλάχιστον όχι σε 
αυτή τη δύσκολη στιγμή. Στην ερώτηση για πόσο ακόμα μπορεί το προ
σωπικό να αντέξει, ο νοσηλευτής Γιώργος Κούρτης τονίζει: «Εάν μου κά
νατε πέρυσι αυτή την ερώτηση, θα σας έλεγα για μερικούς μήνες. Και 
τώρα το ίδιο σας λέω. Οι αντοχές του υγειονομικού προσωπικού είναι 
μεγάλες. Τις ξέραμε, το έχουμε ξαναζήσει. Εγώ προσωπικά αποποιούμαι 
τον όρο “ήρωας”. Ηρωας είναι αυτός που δεν γνωρίζει το αντικείμενο 
και αποφασίζει να μπει στη μάχη. Εμείς ξέρουμε τι πρέπει να κάνουμε. 
Απλώς εσείς τώρα μας γνωρίζετε. Και όταν περάσει αυτό, θα ξεχαστού- 
με πάλι. Τότε είναι που θα είμαστε αυτό που λένε αφανείς ήρωες».

στα νοσοκομεία ζητούν μισθό 3.000 
ευρώ και τριπλή μοριοδότηση για 
την υπηρεσία τουε αυτή, στην πε
ρίπτωση που διεκδικήσουν θέση 
στο ΕΣΥ. Evas νέοε ειδικευόμενο5 
που έχει ζήσει από την αρχή την 
πανδημία στο νοσοκομείο εκνευρί
ζεται όταν σκέφτεται ότι εάν βάλει 
υποψηφιότητα για θέση στο ΕΣΥ 
θα βρει μπροστά του κάποιον για
τρό που θα έχει αποκτήσει περισ
σότερα μόρια με αυτό τον τρόπο».

«Διανύουμε την τρίτη φάση τηε 
πανδημίαε, που για εμάε είναι και 
η πιο δύσκολη», επισημαίνει στην

«Κ» ο νοσηλευτήε, προΐστάμενοε σε 
ΜΕΘ COVID στο «Σωτηρία», Γιώρ- 
γοε Κούρτηε. «Να σαε δώσω ένα 
παράδειγμα: πέρυσι τον Απρίλιο, 
στο “Σωτηρία”, με 29 κλίνεε Εντα- 
τικήε, είχαμε 9 με 10 κλίνεε κενέε. 
Σήμερα το μεσημέρι, με 80 κλίνεε 
Εντατικήε, είχαμε μόνο 3 κλίνεε 
κενέε», σημειώνει και προσθέτει: 
«Από τιε 15 Ιανουάριου έωε σήμε
ρα, στη δική μου μονάδα, κενή κλί
νη έχω δει μόνο για μερικέε ώρεε. 
Οχι για ολόκληρη ημέρα».

Η συγκεκριμένη μονάδα είναι 
από τιε «τυχερέε», καθώε εξαρχήε

Για να βγουν οι εφη
μερίες COVID, συμ
μετέχουν νεφρολόγοι, 
δερματολόγοι, γυναικο
λόγοι, ακόμη και ειδι
κευόμενοι Ψυχιατρικής.

ενισχύθηκε με προσωπικό. Τον 
τελευταίο χρόνο έχουν προσλη- 
φθεί πάνω από 10.000 επικουρι
κοί στα νοσοκομεία. «Αλλιώε δεν 
θα έβγαιναν οι βάρδιεε», όπωε ση
μειώνουν οι εργαζόμενοι. «Είχαμε 
17 άτομα νοσηλευτικό προσωπικό 
και τώρα έχουμε 31. Η αναλογία 
νοσηλευτών και νοσηλευομένων 
είναι πολύ καλή», επισημαίνει ο 
κ. Κούρτηε. Ωστόσο, έχει συσσω
ρευτεί κούραση ενόε έτουε. «Ολο 
αυτό το διάστημα το προσωπικό 
έχει πιεστεί πολύ. Και σωματικά και 
ψυχολογικά. Εχουμε βάλει το δικό 
μαε lockdown όσον αφορά την επα
φή με τιε οικογένειέε μαε. Φροντί
ζουμε να κρατάμε φυσική απόστα
ση γιατί φοβόμαστε ότι μπορεί να 
τουε κολλήσουμε. Αυτή την επαφή 
με συγγενείε και φίλουε, που είναι 
και έναε τρόποε αποφόρτισηε από 
την πίεση, εμείε δεν την έχουμε», 
λέει ο κ. Κούρτηε.

«Το προσωπικό του νοσοκομεί
ου έχει επιβαρυνθεί υπερβολικά. 
Οι ειδικευόμενοι μαε έχουν φτάσει 
στα όριά τουε», σημειώνει στην 
«Κ» ο συντονιστήε διευθυντήε του 
Πνευμονολογικού Τμήματοε του 
«Ευαγγελισμού», Γιώργοε Μπουλ- 
μπασάκοε. Η πληρότητα στιε δύο 
πνευμονολογικέε κλινικέε του νο
σοκομείου είναι σταθερά πάνω από 
150%. Την περασμένη Τετάρτη 
στιε δύο κλινικέε, δυναμικότηταε 
34 κλινών, νοσηλεύονταν περισσό
τεροι από 50 ασθενείε non COVID. 
«Και παράλληλα καλύπτουμε το 
ΤΕΠ για τα περιστατικά COVID-19. 
Εδώ και ένα χρόνο λειτουργού
με ωε πνευμονολογικό τμήμα με 
δύο ιατρικέε ομάδεε στιε εφημε
ρίεε. Στιε εφημερίεε των κλινικών 
COVID απασχολούνται καθημερινά 
περίπου 8-10 ειδικευόμενοι, πλην 
των επιμελητών. Δεν είναι όλοι πα
θολόγοι και πνευμονολόγοι. Οπό
τε βοηθούν και άλλεε ειδικότητεε, 
όπωε ρευματολόγοι, νεφρολόγοι, 
δερματολόγοι», επισημαίνει ο κ. 
Μπουλμπασάκοε.

«Θριάσιο» και «Σισμανόγλειο»
Αντίστοιχη εικόνα και στο «Ορι- 

άσιο» νοσοκομείο, στην πνευμο- 
νολογική κλινική του οποίου έξι 
ειδικευμένοι πνευμονολόγοι, συ- 
νεπικουρούμενοι από ειδικευό- 
μενουε άλλων ειδικοτήτων, όπωε 
Ψυχιατρικήε, Γυναικολογίαε και 
Νευρολογίαε, έχουν την ευθύνη 
για δεκάδεε ασθενείε, COVID και 
μη. Η πρόσφατη ανάπτυξη εννέα 
νέων κλινών έγινε χωρίε να προ- 
σληφθεί επιπλέον προσωπικό. Ετσι 
οι νοσηλευτέε αναγκάζονται να 
παραμένουν πολλέε ώρεε με τιε 
προστατευτικέε στολέε, ενώ ακό
μα και αυτοί που έχουν λιγοστούε 
μήνεε εμπειρίαε ή είναι ειδικευό
μενοι έχουν την ευθύνη για τρειε 
ασθενείε ανά βάρδια.

Και το «Σισμανόγλειο», που πλέ
ον έχει μετατραπεί σε νοσοκομείο 
αποκλειστικά για COVID-19, χρει
άζεται ενίσχυση, «θέλουμε τουλά
χιστον 40 παθολόγουε και πνευ- 
μονολόγουε για να ηγούνται των 
ιατρικών ομάδων που εφημερεύ
ουν», επισημαίνει στην «Κ» ο διευ- 
θυντήε ΕΣΥ στη Β' Ουρολογική Κλι
νική στο «Σισμανόγλειο», Κώσταε 
Λιβαδάε. «Εμείε που είμαστε άλλων 
ειδικοτήτων πρέπει να μπούμε σε 
ένα χωριστό πρόγραμμα “κομάντο”. 
Να βοηθάμε στα περιστατικά και σε 
γραφειοκρατικέε διαδικασίεε. Οα 
ήθελε κάποιοε να παρακολουθούν 
τον πατέρα του, που νοσηλεύεται 
με κορωνοϊό, έναε ουρολόγοε, έναε 
καρδιολόγοε και έναε ειδικευόμε- 
νοε γαστρεντερολόγοε;».
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1  Εμβόλια: Ο «πόλεμος» ζωής και συμφερόντων
Πηγή: KONTRANEWS Σελ.: 32 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

893.99 cm² Κυκλοφορία: 2650

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Εμβόλια:
Ο «noXepos» 
(cons και 
συμφερόντων ■egg

Ο
 πολίτης είναι ζαλισμένος. 
Μικρός και μεγάλος. Εμβο
λιασμένος με μία δόση ή 
ανεμβολίαστος ακόμα. Έγκλει

στος σχεδόν έναν ολόκληρο χρό
νο, ασπρουλιάρης, αν και μεσογεια
κός, από την κλεισούρα, δέκτης ετε
ρόκλητων πληροφοριών και φοβι
σμένος, κυρίως φοβισμένος.

Πρώτα παρακολουθεί μία κυβέρ
νηση, που πολλές φορές βάζει μπρο
στά κάποιους από τους λεγάμενους 
«ειδικου»ς, να μας μαντρώνει τον 
Ιανουάριο με το πολύ 500 κρούσμα
τα και 300 διασωληνωμένους και να 
θέλει να μας ξεμαντρώσει σήμερα 
με πάνω από 3.000 κρούσματα και 
πάνω από 600 διασωληνωμένους 
που δεν χωρούν όλοι στις εντατικές.

Η οικονομία Βουλιάζει...
Είναι κοινό μυστικό ότι η οικονομία 
μας βουλιάζει. Πιο σωστά έχει βου
λιάξει. Σε μία απέλπιδα προσπάθεια 
να διασωθεί ό, τι γίνεται η κυβέρνη
ση, με το τρίτο κύμα να έχει θεριέ
ψει, ανοίγει κλάδους της οικονομίας. 
Έτσι το μόνο που απομένει για την 
προστασία της υγείας των πολιτών, 
εκτός από τα ατομικά μέτρα προστα
σίας, είναι τι άλλο, το εμβόλιο.Εδώ 
είναι που όχι απλώς ζαλισμένος αλλά 
αποσβολωμένος ο πολίτης βλέπει τι 
συμβαίνει γύρω από τους εμβολια
σμούς στην Ε.Ε. αυτή την Ένωση 
«αλληλεγγύης» όπως την οραματί
στηκαν οι εμπνευστές της. Τη στιγ
μή μάλιστα που, για πρώτη φορά 
μέσα σε μία πανδημία, παρασκευ
άζονται τόσο γρήγορα εμβόλια και 
μάλιστα αρκετά για να βοηθήσουν 
στην ύφεση η εξάλειψη του επιθετι
κού αυτού ιού.

Η κορυφή του 
παγόβουνου...
Και μπορεί η κορυφή του παγόβουνου 
να είναι το εμβόλιο της Astrazeneca 
που προσωρινά απαγορεύτηκε σε 17 
χώρες της Ε.Ε., αλλά αυτό που έχουμε 
δει να εξελίσσεται από την αρχή της 
εύρεσης και προμήθειας των εμβο
λίων είναι ενδεικτικό μιας κατάστα
σης που μάλλον θυμίζει «πόλεμο». 
Ένα «πόλεμο» στον οποίο μετέχουν 
πολυεθνικές φαρμακοβιομηχανί
ες και κράτη και στον οποίο έχουν 
αναμιχθεί σε ανισόποσες δόσεις τα 
οικονομικά συμφέροντα με την ανά
γκη προστασίας της υγείας.

Είναι γεγονός ότι οι χώρες της 
Ε.Ε., είτε λόγω της αναξιοπιστίας 
των εταιρειών ως προς την προμή
θεια εμβολίων, είτε λόγω ανικανότη
τας των ηγεσιών, δεν τα πάνε καλά με 
τα προγράμματα εμβολιασμώ.

Ήρθε και το πλήγμα στην 
Astrazeneca με αφορμή κάποια ελά
χιστα περιστατικά παρενεργειών που 
ενδεχομένως να μην οφείλονται στο 
εμβόλιο της και τα προγράμματα στις 
περισσότερες χώρες αποδιοργανώ- 
θηκαν. Διάφορες υποψίες διακινή- 
θηκαν, χωρίς βέβαια να υπάρχει 
απόδειξη περί αυτού, ότι το εμβό
λιο αυτό ως προερχόμενο από την

66
Ο καθέναδ με τον 
στόχο του. Και 
epeis εδώ στην Ε.Ε. 
ακόμα δεν έχουμε 
«πλημμυρίσει» με 
εμβόλια. Opoos ο 
xpovos λειτουργεί 
υπέρ του ιού. Και 
ο onoios noXepos, 
μεταξύ πολυεθνικών 
και μεταξύ κρατών, 
βλάπτει σοβαρά την 
υγεία pas. Είναι 
locos οι μοναδικέ8 
euKaipies που τα 
οικονομικά κυρίαν 
συμφέροντα πρέπει να 
υποχωρούν μπροστά 
στην προστασία ins 
ανθρώπινέ uyeias και 
zams.
Και όχι να είμαστε 
έτοιμοι να τα 
ανοίξουμε όλα με 
3.000 κρούσματα την 
ημέρα στη χώρα ms 
προχειρότητα5 που 
λέγεται Ελλάδα.

Οξφόρδη πολεμήθηκε όχι μόνο από 
τις λοιπές δυτικές εταιρίες αλλά και 
από τα κράτη της Ε.Ε. με πρωτοστα
τούσα τη Γερμανία. Το πρώτο χτύπη
μα στο εμβόλιο αυτό ήταν η οδηγία 
να μη χορηγείται στους άνω των 65 
ετών η οποία μετά από λίγο άρθηκε.

Η ουσία βέβαια είναι ότι κλονί
στηκε η εμπιστοσύνη του κόσμου 
απέναντι σε αυτό το εμβόλιο με ανη- 
συχούντες περισσότερο όσους έχουν 
ήδη εμβολιαστεί με αυτό και ακόμα 
περισσότερο με όσους έχουν κάνει 
την πρώτη δόση και εκκρεμεί δεύτε
ρη. Ανεξάρτητα δε από τη γνωμοδό
τηση του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Υγείας η ζημιά, κυρίως σε ψυχολο
γικό επίπεδο, έχει γίνει.

Υπόγειοβ πόλεμοε...
Και αν πράγματι εξελίσσεται ένας 
υπόγειος πόλεμος μ^βξύ πολυεθνι
κών δυτικής προέλευσης φανταστεί
τε π γίνεται με τα εμβόλια που προ
έρχονται από ιδεολογικά αντίπα
λα στρατόπεδα. Υπάρχει το ρωσικό 
Sputnik που, παρά την παραδοχή των 
επιστημόνων όπ πρόκειται περί αξι
όπιστου εμβολίου καθυστερεί ακό
μα να μπει στα κράτη-μέλη της Ε.Ε. 
εκτός ορισμένων εξαιρέσεων που 
ακολουθούν δική τους πολιηκή και 
καλά πράττουν. Ουγγαρία, Τσεχία

και Σλοβακία έχουν προμηθευτεί 
το ρώσικο εμβόλιο και προχωρούν 
τους εμβολιασμούς. Κάτι είδε το φως 
της δημοσιότητας και για Ιταλία και 
Αυστρία οι οποίες κάνουν κινήσεις 
προς αυτή την κατεύθυνση ακόμα 
και για συμπαραγωγή. Οι υπόλοιπες 
χώρες, ανάμεσα στις οποίες και εμείς, 
παραμένουν πιστές στις επιταγές των 
γερμανοκρατούμενων Βρυξελλών.

Ektos ΕΕ ···
Βέβαια ο, εκτός Ε.Ε., Μπόρις Τζόν- 
σον βλέποντας και τα κρούσματα στη 
Βρετανία να υποχωρούν μπορεί να 
υπερηφανεύεται για το κατόρθωμα 
του να εμβολιάσει πάνω από 22 εκα
τομμύρια πολίτες όσο και το Ισρα
ήλ από την άλλη που έχει υπερβεί το 
60% στους εμβολιασμούς πολιτών 
οι οποίοι άρχισαν να κυκλοφορούν 
ελεύθεροι, επ’ωφελεία (προεκλογι
κή) και του Νετανιάχου.

Η Κίνα, που και αυτή τερμάτισε 
γρήγορα και με επιτυχία στην κούρσα 
της παραγωγής εμβολίου, έχει εξο- 
στρακιστεί από την Ε.Ε. καταφέρνο- 
ντας να διεισδύσει στην Τουρκία, μία 
χώρα 82 εκατομμυρίων κατοίκων, 
αλλά ακόμα και στη Βόρεια Μακεδο
νία. Κινεζικό εμβόλιο έχουν παρα- 
λάβει και η Βραζιλία, η Χιλή, η Ινδο
νησία, η Σιγκαπούρη, ενώ δείχνουν

ενδιαφέρον και άλλες χώρες που δια
πραγματεύονται ή συμφώνησαν με 
την Sinopharm. Περιττό να σημειώ
σουμε ότι η Κομισιόν πετάει το μπα
λάκι στα κράτη λέγοντας όη «κινέζικα 
εμβόλια με δική σας ευθύνη», απο
θαρρύνοντας έτσι την προμήθεια 
από τις χώρες-μέλη της Ε.Ε.

Μία χώρα η οποία έχαιρε πάντα 
εκτίμησης για τις κρατικές ιατρικές 
της υπηρεσίες είναι η μικρή Κούβα, 
η οποία φρόντισε να το επιβεβαιώ
σει παρασκευάζοντας και αυτή ένα 
εμβόλιο που έχει τεθεί σε κυκλοφο
ρία και άλλα δύο που βρίσκονται 
ακόμα σε πειραματικό στάδιο. Όλος 
αυτός ο ανταγωνισμός βέβαια έχει 
σχέση, εκτός από τη φήμη των κρα
τών και του δυναμικού τους, και με 
λόγους γεωπολιτικούς που ευνόητα 
αντιλαμβάνεται ο καθένας.

Η Ρωσία για να τονίσει το «είμα
στε εδώ», η Κίνα για να προβάλλει ως 
ο νέος μεγάλος παίκτης που επιθυ
μεί να πρωταγωνιστήσει στο παγκό
σμιο προσκήνιο σύντομα, ακόμα και 
η Κούβα για να θυμίσει στους κατα
τρεγμένους και φτωχούς αυτού του 
πλανήτη (και αυτοί είναι πολλοί) το 
παράδειγμα μιας επανάστασης που 
τόσο κυνηγήθηκε από τους ισχυρούς 
εχθρούς της (ΗΠΑ) και καταφέρνει 
να «επιζεί».

Ο καθένας με τον στόχο του. Και 
εμείς εδώ στην Ε.Ε. ακόμα δεν έχου
με «πλημμυρίσει» με εμβόλια. Όμως 
ο χρόνος λειτουργεί υπέρ τρυ ιού. 
Και ο όποιος πόλεμος, μεταξύ πολυ
εθνικών και μεταξύ κρατών, βλάπτει 
σοβαρά την υγεία μας. Είναι ίσως οι 
μοναδικές ευκαιρίες που τα οικονο
μικά κυρίως συμφέροντα πρέπει να 
υποχωρούν μπροστά στην προστα
σία της ανθρώπινης υγείας και ζωής.

Και όχι να είμαστε έτοιμοι να τα 
ανοίξουμε όλα με 3.000 κρούσμα
τα την ημέρα στη χώρα της προχει
ρότητας που λέγεται Ελλάδα.
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1  Γιατί τα νοσοκομεία ξεμένουν από οξυγόνο
Πηγή: ΑΥΓΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σελ.: 1,6-7 Ημερομηνία

έκδοσης:
21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

2377.41
cm²

Κυκλοφορία: 2600

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Έρευνα

Γιατί τα νοσοκομεία 
ξεμένουν από οξυγόνο
Οι ευθύνες της κυβέρνησης
σελίδες 6*7
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1  Γιατί τα νοσοκομεία ξεμένουν από οξυγόνο
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Γιατί τα νοσοκομεία 
ξεμένουν από οξυγόνο
Η κυβέρνηση ιης Ν.Δ. μπλοκάρει την προμήθεια μονάδων παραγωγής οξυγόνου από ία δημόσια 
νοσοκομεία, την ώρα που δεν φρόντισε ούτε για τη στοιχειώδη προετοιμασία τους ενόψει του τρίτου 
κύματος της πανδημίας

Εταιρείες 
εκβιάζουν 

τα νοσοκομεία 
που έχουν 

καταφέρει να 
εγκαταστήσουν 

γεννήτριες 
οξυγόνου, για να 

τις βγάλουν 
εκτός 

λειτουργίας, 
προκειμένου να 

φέρουν υγρό 
οξυγόνο για την 

εφεδρική 
δεξαμενή ή 

έξτρα ποσότητες 
(που χρειάζονται 
λόγω πανδημίας) 

με τη μορφή 
φιαλών

Του
ΤΑΣΟΥ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΥ

Μ
ε ιη χώρα να βρίσκεται 
στην κορύφωση της 
πανδημίας και το σύ
στημα Υγείας να έχει 
σχεδόν καταρρεύσει, η κραυγή αγω
νίας γιατρών και νοσηλευτών της 

«πρώτης γραμμής» ότι «τα νοσοκο
μεία ξεμένουν ακόμη και από οξυγό
νο» προκαλεί μεγάλα ερωτήματα και 
φέρνει στο προσκήνιο ένα κομβικό 
ζήτημα για το παρόν και το μέλλον 
του ΕΣΥ.

Έχουμε άραγε αναρωτηθεί από 
πού έρχεται (και ποιες εταιρείες 
εμπορεύονται) το πολύτιμο οξυγόνο 
το οποίο καταλήγει (και) στους 
ασθενείς με κορωνοϊό και πολλές 
φορές (η επάρκειά του) καθορίζει το 
αν θα διασωληνωθούν ή όχι; Είναι 
δυνατόν τα νοσοκομεία να τελούν 
υπό ομηρεία ενώ υπάρχει τρόπος να 
«ανεξαρτητοποιηθούν» από την 
προμήθεια ιατρικού οξυγόνου;

Αρνούνται να τροφοδοτήσουν 
τα νοσοκομεία

Η αγορά της διάθεσης του υγρού 
οξυγόνου στη χώρα μας ελέγχεται 
καθ’ ολοκληρίαν από τέσσερις εται
ρείες (Linde, Sol, Buze, Airliquide), 
οι οποίες ορίζουν και την τιμή πώ
λησης. Σήμερα λειτουργεί ένα μόνο 
εργοστάσιο παραγωγής ιατρικού 
οξυγόνου (της Airliquide).

Η διάθεση και κυκλοφορία του 
υγρού ιατρικού οξυγόνου παρου

σιάζει προβλήματα και καθυστερή
σεις λόγω της πολιτικής των εν λόγω 
εταιρειών, που ελέγχουν την αγορά 
με διάφορους τρόπους. Ελέγχουν τη 
διάθεση μέσα από τη θεώρηση του 
οξυγόνου σαν οάρμακου και την 
ύπαρξη περιορισμένων αριθμών 
αδειών. Θεωρώντας το οξυγόνο 
φάρμακο, οι εταιρείες διατηρούν τα 
πλεονεκτήματα του μονοπωλίου, 
χωρίς όμως τις αντίστοιχες υποχρε
ώσεις που αποροέουν από αυτό το 
καθεστώς.

Σύμφωνα με πηγές του χώρου, οι 
εταιρείες που ποομηθεύουν υγρό 
οξυγόνο, εκτός από το ότι επιβάλ
λουν υψηλή τιμή διάθεσης, αδυνα
τούν να εξυπηρετήσουν την αυξημέ
νη ζήτηση σε ιατρικό οξυγόνο σε πε
ριπτώσεις εκτάκτου ανάγκης, όπως 
αυτή της πανδημίας, εξαιτίας του πε
ριορισμένου αριθμού βυτίων και δε
ξαμενών που διαθέτουν.

Μονοπώλιο και εκβιασμοί
Πολλές φορές. οι εταιρείες επιδει

κνύουν παράνομα μονοπωλιακή 
συμπεριφορά και αρνούνται να τρο
φοδοτήσουν και να γεμίσουν τις δε
ξαμενές υγρού οξυγόνου σε νοσο
κομεία τα οποία έχουν προχωρήσει 
στην εγκατάσταση γεννητριών πα
ραγωγής, προβάλλοντας διάφορες 
δικαιολογίες (οι δεξαμενές αυτές 
στα συγκεκριμένα νοσοκομεία λει
τουργούν κατά κύριο λόγο ως εφε
δρείες - ασφαλιστικές δικλίδες).

Οι εταιρείες απαιτούν, προκειμέ
νου να χορηγήσουν υγρό οξυγόνο ή

φιάλες οξυγόνου, να σταματήσει η 
παραγωγή από τις γεννήτριες οξυ
γόνου. Πρόκειται για απόπειρα πα
ραδειγματισμού προς τους άλλους 
χρήστες που θα τολμήσουν να απο
δεσμευτούν από το προϊόν τους.

Ο πρώην αναπληρωτής υπουρ
γός Υγείας Παύλος Πολάκης προέ- 
βη πρόσφατα σε σχετικές καταγγε
λίες για τέτοια φαινόμενα στην Κα
λαμάτα, την Αλεξανδρούπολη και τα 
Χανιά.

«Στα Χανιά μάλιστα, που λειτούρ
γησε η μονάδα παραγωγής οξυγό
νου πέρσι, μετά τη διαρκή πίεση που 
άσκησα για να ξεπεραστούν τα τε
χνητά εμπόδια που έμπαιναν, η εται
ρεία που προμήθευε πριν, πήγε και 
αφαίρεσε τη δεξαμενή υγρού οξυγό
νου (που θα λειτουργούσε ως εφε
δρική, με το αζημίωτο βέβαια, για 
ώρα ανάγκης)», ανέφερε χαρακτη
ριστικά ο βουλευτής Χανίων του 
ΣΥΡΙΖΑ (5.3.21).

Μπορούν όμως τα δημόσια νοσο
κομεία να μην εξαρτώνται από τους 
ιδιώτες;

Αρκεί μόνο να δει κανείς πώς έχει 
επηρεάσει το κόστος η εγκατάσταση 
μονάδων παραγωγής ιατρικού οξυ
γόνου σε δημόσιες νοσηλευτικές 
μονάδες της χώρας: ενώ το οξυγόνο 
είχε τιμή διάθεσης 1,50 με 2,00 ευρώ 
/ m3, σταδιακά, με την επιλογή της 
προμήθειας γεννητριών οξυγόνου 
από τα νοσοκομεία, η τιμή του άρχι

σε να υποχωρεί. Σήμερα, σύμφωνα 
με το Παρατηρητήριο Τιμών Προ
μηθειών Υγείας της Επιτροπής Προ
μηθειών Υγείας, η τιμή του υγρού 
οξυγόνου ανέρχεται στο ποσό των 
0,69 ευρώ / m3, γεγονός που καθι
στά βιώσιμη ακόμη και τώρα την εγ
χώρια παραγωγή και διανομή του με 
τις υφιστάμενες υποδομές των εται
ρειών. Κατ’ αναλογίαν, μια αντίστοι
χη εταιρεία στην Πορτογαλία ή τη 
Γερμανία προμηθεύει το υγρό οξυ
γόνο σε τιμές της τάξης των 0,40 με 
0,50 ευρώ/ m3.

Δεδομένου ότι πολλές δημόσιες 
νοσηλευτικές μονάδες επιδεικνύ
ουν εύλογα προτίμηση προς την 
προμήθεια μονάδων παραγωγής ια
τρικού οξυγόνου εις βάρος της προ
μήθειας έτοιμου υγρού οξυγόνου 
για ιατρική χρήση, καθότι, πέραν του 
σημαντικού οικονομικού οφέλους 
που καταγράφεται, επιτυγχάνεται 
και η ταυτόχρονη ανεξαρτητοποίη
σή τους, οι εταιρείες ιατρικών αε
ρίων εδώ και έξι χρόνια άρχισαν να 
προσφέρουν το προϊόν τους κάτω 
από το κόστος, μέχρι και σε τιμές 
0,20 ευρώ / m3. Αυτό είχε σαν απο
τέλεσμα να παρουσιάζουν συνεχώς 
ζημία στους ισολογισμούς τους για 
να μπορέσουν να πολεμήσουν τη 
λύση των γεννητριών οξυγόνου.

Με βάση τα στοιχεία, ο ετήσιος 
τζίρος των εταιρειών που δραστη
ριοποιούνται στη χώρα μας έφτανε 
πριν από μια δεκαετία τα 80.000.000 
ευρώ, ενώ σήμερα ανέρχεται στα 
55.000.000 ευρώ, πτώση που οφεί-

Υπάρχει αντίδοτο στους 
εκβιασμούς;
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λεται σιην ύπαρξη των γεννητριών 
οξυγόνου.

Επιτακτική ανάγκη για 
αποτελεσματικές επενδύσεις 
στην Υγεία

Οι ραγδαίες εξελίξεις που έφερε ο 
κορωνοϊός σε παγκόσμιο και εθνικό 
επίπεδο καθιστούν ακόμα πιο επιτα
κτική την ανάγκη για αποτελεσματι
κές επενδύσεις στον χώρο της Υγεί
ας. Σύμφωνα με καλά γνωρίζοντες 
τα του χώρου, οι προαναφερθείσες 
εταιρείες, με βάση τα κεφάλαια κίνη
σης και τη γενικότερη εικόνα ρευ
στότητας που διαθέτουν, δεν μοιά
ζουν ικανές να εναρμονιστούν με τις 
αυξημένες ανάγκες. Άλλωστε, οι τι
μές αναμένεται να αυξηθούν, διότι η 
κρίση στις βιομηχανίες έφερε μείω
ση της κατανάλωσης υγρού Ν2 (το 
οποίο είναι παράλληλο παράγωγο 
της γραμμής παραγωγής υγρού οξυ
γόνου) και μείωση του υγρού οξυ
γόνου λόγω πανδημίας. Συνεπώς, 
το υγρό Ν2 δεν μπορεί να διοχετευ- 
θεί στην αγορά και παραμένει αχρη- 
σιμοποίητο, με αποτέλεσμα τη στα
διακή αύξηση του κόστους παραγω
γής και του ιατρικού οξυγόνου.

Ο μόνος τρόπος να παραμείνουν 
οι τιμές σε χαμηλό επίπεδο, εξηγούν 
οι ίδιες πηγές, είναι να συνεχιστεί η 
πίεση (άρα και ο «φόβος» των εται
ρειών) για την αντικατάσταση του 
υγρού οξυγόνου από γεννήτριες 
οξυγόνου τεχνολογίας PSA.

0 διαγωνισμός 
που πάγωσε 
μετά την εκλογική 
νίκη της Ν.Δ.
Με βάση όσα έχουμε αναφέρει, καθίσταται 
σκανδαλώδης η ακύρωση, από τη σημερινή 
κυβέρνηση, ενός διαγωνισμού που προκηρύχθηκε 
το 2019 για την προμήθεια και εγκατάσταση 
μονάδων παραγωγής αερίου οξυγόνου σε πέντε 
νοσοκομεία αρμοδιότητας της 2ης Υγειονομικής 
Περιφέρειας (ΥΠΕ) Πειραιώς και Αιγαίου.

Όπως θυμίζει στην ΑΥΓΗ η τότε διοικήτρια της ΥΠΕ 
Όλγα Ιορδανίδου, ο διαγωνισμός προκηρύχθηκε με 
ημερομηνία αποσφράγισης των προσφορών 
13.5.2019 και αρχικά αναβλήθηκε λόγω 
προσφυγών της εταιρείας Sol Hellas Α.Ε., οι οποίες 
απορρίφθηκαν διαδοχικά από την Αρχή Εξέτασης 
Προδικαστικών Προσφυγών και το Διοικητικό 
Εφετείο Πειραιά. Στον διαγωνισμό τελικά 
συμμετείχε μόνο η εταιρεία Γ. Σαμαράς ΑΒΕΕ, της 
οποίας η προσφορά κρίθηκε από την αρμόδια 
επιτροπή του διαγωνισμού εκτός προδιαγραφών.

Ο εν λόγω διαγωνισμός ακυρώθηκε με απόφαση 
της νέας Διοίκησης της 2ης ΥΠΕ, στις 22 
Ιανουάριου του 2020. «Αν δεν εξελιχθεί ο 
διαγωνισμός μέχρι τον Ιανουάριο του 2023, θα 
χαθούν τα 2,5 εκατομμύρια που έχουν εγκριθεί από 
προγράμματα ΕΣΠΑ. Ενδεχομένως να χρειάζεται 
νέα μελέτη αλλά το μεγαλύτερο μέρος της 
διαδρομής έχει διανυθεί και αποτελεί πρόκληση εν 
μέσω πανδημίας να μην εξοπλίζονται τόσο μεγάλα 
νοσοκομεία του Λεκανοπεδίου», τονίζει η κ. 
Ιορδανίδου. Επικαλείται (σε αντιδιαστολή με την 
παραπάνω εξέλιξη) τα οφέλη που απολαμβάνουν 
τα νοσοκομεία των νησιών για τα οποία 
ολοκληρώθηκε επί των ημερών της προηγούμενης 
κυβέρνησης αντίστοιχος διαγωνισμός.

Όπως αναφέρει, «το μεγάλο πλεονέκτημα της 
εγκατάστασης μονάδων παραγωγής ιατρικού 
οξυγόνου από δημόσιες νοσηλευτικές μονάδες 
είναι ότι αυτή επιδοτείται από προγράμματα ΕΣΠΑ 
(η απόσβεση γίνεται άμεσα) και ταυτόχρονα: 1) 
παρέχει δωρεάν ιατρικό οξυγόνο σαν κύρια και 
εφεδρική πηγή τροφοδοσίας, 2) συμβάλλει στη 
διατήρηση χαμηλών τιμών διάθεσης οξυγόνου, 3) 
προσφέρει ευελιξία στις νοσοκομειακές μονάδες 
και εξοικονόμηση πόρων, 4) το κράτος επωφελείται 
από την εξοικονόμηση του ΦΠΑ και 5) δημιουργεί 
υπεραξία και όφελος στην ελληνική οικονομία 
μέσω της αύξησης των επενδύσεων».

Χαρακτηριστικό παράδειγμα, η σύνδεση της τριπλής 
μονάδας παραγωγής οξυγόνου με το δίκτυο του 
Νοσοκομείου Μυτιλήνης, έργο προϋπολογισμού 
1,8 εκατ. ευρώ με κύριο δικαιούχο τη 2η ΥΠΕ.

Τον Ιούνιο του 2019 τέθηκε σε λειτουργία η 
γεννήτρια παραγωγής του οξυγόνου βάζοντας 
τέλος στον κίνδυνο να μείνει χωρίς οξυγόνο το 
νοσοκομείο, είτε λόγω απαγορευτικών απόπλου 
είτε επειδή κατά καιρούς έληγαν οι συμβάσεις με τις 
εταιρείες προμήθειας. Το νοσοκομείο θα 
εξοικονομεί πάνω από 100.000 ευρώ ετησίως.

Τη σχετική σύμβαση χρηματοδότησης του έργου 
«Οξυγόνο» για τη δημιουργία εγκαταστάσεων 
παραγωγής ιατρικού οξυγόνου μέσα στα 
νοσοκομεία Λέσβου, Σάμου, Ρόδου και Λέρου είχε 
υπογράψει τον Δεκέμβριο του 2017 ο τότε 
αναπληρωτής υπουργός Οικονομίας και Ανάπτυξης 
Αλέξης Χαρίτσης.

Είναι σαφές ότι το αγαθό που, λόγω της Covid-19, 
ξαναέγινε «είδηση» μας θυμίζει την αδήριτη ανάγκη 
για την αυτονομία των νοσοκομείων ως προς την 
παροχή οξυγόνου, δεδομένου μάλιστα ότι η 
κλιματική αλλαγή, κατά κοινή ομολογία, μας 
επιφυλάσσει νέες πανδημίες (και υγειονομικές 
κρίσεις) στο μέλλον.

Άλμα σιο παρελθόν
Θα γυρίσουμε 40 χρόνια πίσω, με τους τραυματιοφορείς των 
νοσοκομείων να μεταφέρουν μπουκάλες οξυγόνου και τις 
νοσηλεύτριες να επιβαρύνονται και με τον έλεγχο των φιαλών

Τ
ο ζήτημα του οξυγόνου δεν σχετίζε
ται μόνο με τη δυσκολία (ή την 
απροθυμία) των εταιρειών να καλύ- 
ψουν την -αυξημένη λόγω πανδη
μίας- ζήτηση.

Η Covid-19 φέρνει ξανά στην επιφάνεια τις 
περιορισμένες δυνατότητες ενός απαρχαιω
μένου συστήματος που μπήκε στη μάχη εντε
λώς απροετοίμαστο και δεν μπορεί να σηκώ
σει τις ανάγκες σε οξυγόνο του τεράστιου 
αριθμού ασθενών που καθημερινά εισάγο- 
νται στα νοσοκομεία.

Σε πολλά νοσοκομεία της Αττικής οι εγκα
ταστάσεις είναι πολύ παλιές και με την πίεση 
που υφίστανται κινδυνεύουν να «κλατά- 
ρουν».

Στο Θριάσιο Νοσοκομείο, το οποίο έφτασε 
στα όρια της ασφυξίας κατά την εφημερία της 
10ης Μαρτίου 2021 (βλέπε αναλυτικά: 
ΑΥΓΗ, 12.3.21), η ημερήσια κατανάλωση 
οξυγόνου το 2020 ήταν κατά μέσο όρο 1.000 
κυβικά (και το κόστος για το νοσοκομείο 
έφτασε σχεδόν τα 80.000 ευρώ). Το 2021, η 
ημερήσια κατανάλωση έχει εκτοξευθεί στα 
3.500 (που σημαίνει ότι το κόστος θα αγγίξει 
τα 280.000 ευρώ).

Η παροχή οξυγόνου με υψηλές ροές είναι 
βασική υλικοτεχνική υποδομή, η βελτίωση 
των εν λόγω υποδομών θα έπρεπε να έχει γί
νει ήδη από τον Φεβρουάριο του 2020 -όταν 
όλος ο πλανήτης ήξερε τι έρχεται- και όχι κα
τόπιν εορτής, λέει στην ΑΥΓΗ ο Νίκος Κα- 
πραβέλος, τομεάρχης Εντατικής και συντονι
στής διευθυντής Β’ ΜΕΘ στο Νοσοκομείο 
«Παπανικολάου» της Θεσσαλονίκης.

Θεωρεί αδιανόητο ότι, «ενώ είχαμε τα δε
δομένα για το πού οδεύει η πανδημία, δεν 
ετοιμάστηκε το σύστημα Υγείας για τη χορή
γηση οξυγόνου με επάρκεια στους ασθενείς».

Φοβάται ότι, λόγω της κατάρρευσης του 
ΕΣΥ, θα δούμε ξανά στα νοσοκομεία φαινό
μενα περασμένων δεκαετιών, δηλαδή όταν,

πριν από 40 χρόνια, ο κάθε ασθενής είχε δί
πλα του τη φιάλη υψηλής πίεσης και το νοση
λευτικό προσωπικό έπρεπε διαρκώς να την 
αλλάζει όταν τελείωνε το οξυγόνο.

Τονίζει ότι η σωστή παροχή οξυγόνου είναι 
καθοριστική για να γλιτώσουν οι ασθενείς με 
κορωνοϊό τη διασωλήνωση και θυμίζει, με 
αφορμή και την «προσφορά» των ιδιωτικών 
κλινικών στην πανδημία (οι οποίες δέχονται 
ασθενείς που δεν χρειάζονται καν... νοση
λεία!), ότι πολλές από αυτές τις κλινικές δεν 
έχουν τις υποδομές για τη χορήγηση οξυγό
νου σε υψηλές ροές.

Το υπουργείο Υγείας μόλις την περασμένη 
Τετάρτη 17.3 ανακοίνωσε ότι «προμηθεύτη
κε και παραδίδει» (κατόπιν εορτής) στο ΕΣΥ 
«και ιδιαίτερα στα νοσοκομεία της Αττικής» 
900 αναπνευστικές συσκευές υψηλής ροής 
οξυγόνου (high flow therapy), ενώ η ΟΕΝΓΕ 
έχει καταγγείλει ελλείψεις ήδη από τις 9 Φε
βρουάριου.

Συσκευές που θα καταστούν όμως άχρη
στες, σχολιάζει ο κ. Καπραβέλος, αν δεν έχουν 
τις επαρκείς ποσότητες οξυγόνου με την κα
τάλληλη πίεση.

Αν η κυβέρνηση ενδιαφερόταν πραγματι
κά να εφοδιάσει τα νοσοκομεία με αναπνευ
στήρες υψηλής ροής, θα ολοκλήρωνε γρήγο
ρα τον διαγωνισμό που η ίδια προκήρυξε τον 
περασμένο Δεκέμβριο μέσω του ΙΦΕΤ (αφού 
πρώτα, βέβαια, τα νοσοκομεία σαρώθηκαν 
από το εφιαλτικό δεύτερο κύμα) και παράλ
ληλα θα προχωρούσε σε ενίσχυση / αναβάθ
μιση των συστημάτων κεντρικής παροχής 
οξυγόνου των δημόσιων νοσοκομείων.

Νοσοκομεία τα οποία καλούνται ξανά να 
αναπτύξουν ΜΕΘ - Covid σε χειρουργεία και 
αίθουσες ανάνηψης (που δεν διαθέτουν την 
απαιτούμενη παροχή οξυγόνου), αλλά και σε 
κλίνες με αναπνευστήρα σε άλλους χώρους, 
αφού η πληρότητα των πραγματικών ΜΕΘ - 
Covid έχει πιάσει ταβάνι.

L
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1  ΤΑ ΝΕΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ ΓΙΑ ΤΗΝ C0VID-19 ΚΑΙ Ο ΝΕΟΣ
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΤΗΣ «ΜΑΧΗΣ»

Πηγή: ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σελ.: 74 Ημερομηνία
έκδοσης:

21-03-2021

Αρθρογράφος: Επιφάνεια
:

1094.04
cm²

Κυκλοφορία: 55380

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ
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ΤΑ ΝΕΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ 
ΓΙΑ ΤΗΝ C0VID-19 
ΚΑΙ Ο ΝΕΟΣ 
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ 
ΤΗΣ «ΜΑΧΗΣ»

Ολο και αυξάνονται η αισιοδοξία και η 
ελπίδα ότι ο εκτεταμένος εμβολιασμός 
του πληθυσμού, η εποχικότητα με την 
αναμενόμενη μείωση των κρουσμάτων 
ιδιαίτερα κατά τους ανοιξιάτικους και 
καλοκαιρινούς μήνες και η φυσική ανο
σία μετά από λοίμωξη θα συμβάλουν 
στη σημαντική μείωση του αριθμού των 
κρουσμάτων, των νοσηλειών και των 
θανάτων λόγω COVID-19. Ωστόσο, προ
βληματισμό προκαλεί η επικράτηση νέ
ων μεταλλάξεων του SARS-CoV-2 που 
μπορεί να ευοδώνουν τη μεταδοτικότητά 
του και να μετριάζουν την αποτελεσμα- 
τικότητα των εμβολίων κυρίως όσον 
αφορά στην πρόληψη της μετάδοσης 
του ιού.

Παραπληροφόρηση και θεωρίες 
συνωμοσίας
Τα δεδομένα ως τώρα υποστηρίζουν ότι 
το εμβόλιο της Modems είναι αποτελε
σματικό απέναντι στο στέλεχος Β. 1.1.7 
(που πρωτοεμφανίστηκε στο Ηνωμένο 
Βασίλειο), αλλά είναι λιγότερο αποτελε
σματικό απέναντι στο στέλεχος Β.1.351 
(στέλεχος της Νότιας Αφρικής). Τα δε
δομένα από κλινικές δοκιμές φάσης 3 
για το εμβόλιο Novavax που πραγματο
ποιούνται στο Ηνωμένο Βασίλειο όπου 
κυριαρχεί το στέλεχος Β. 1.1.7 έδειξαν 
αποτελεσματικότητα σε ποσοστό 89%, 
ενώ στη Νότια Αφρική όπου κυριαρχεί 
το στέλεχος Β. 1.351 η αποτελεσματικό
τητα ήταν στο 60%. Τα δεδομένα από το 
Ισραήλ δείχνουν ότι το εμβόλιο της Pfizer 
είναι αποτελεσματικό στον πληθυσμό 
όπου το επικρατούν στέλεχος είναι το 
Β.1.1.7. Ωστόσο, τα εμβόλια διατηρούν 
υψηλή αποτελεσματικότητα ως προς 
την πρόληψη των σοβαρών περιπτώ
σεων, των νοσηλειών και των θανάτων 
από COVID-19. Παράλληλα, σχεδιάζο
νται ειδικές τροποποιήσεις στον τρόπο 
παρασκευής τους σύμφωνα με τα νέα 
αναδυόμενα στελέχη του ιού.
Αξίζει να σημειωθεί ότι πολλοί παράγο
ντες συμβάλλουν στο να καλλιεργηθεί 
κλίμα αμφισβήτησης απέναντι στο εμβό
λιο, όπως η υποχρεωτική φύση του εμβο
λιασμού, η συγκυριακή ταύτισή τους με 
ανεπιθύμητες ενέργειες, η άγνοια περί 
των νοσημάτων που αποτρέπονται με 
τον εμβολιασμό, και η δυσπιστία των 
πολιτών απέναντι στις φαρμακευτικές 
εταιρείες και την πολιτική ηγεσία. Σε 
μια έρευνα 1.676 αμερικανών πολιτών 
τον Δεκέμβριο του 2020 το 27% ήταν 
διατακτικοί ως προς τον εμβολιασμό. 
Προκειμένου να καμφθεί αυτή η ανα-

Τα γρήγορα τεστ ανί- 
xvcvons τον SARS- 
CoV-2 σε συνδυασμό με 
τis ευρέως διαδεδομένεs 
πλέον δοκιμασίες PCR, 
τα τεστ αντισωμάτων 
και τα πιστοποιητικά 
εμβολιασμού αποτελούν 
σημαντικά εφόδια για 
τη διασφάλιση ms ομα
λής λειτουργίας ms του
ριστικής περιόδου χωρίς 
επιδημικές εξάρσεις ms 
COVID-19

σφάλεια των πολιτών, πρέπει πρώτα να 
γίνει κατανοητή η τεχνολογία πίσω από 
αυτά τα εμβόλια (mRNA και με φορέα 
αδενοϊό), να αντιμετωπιστούν όποιες 
αμφιβολίες για την ασφάλειά τους (δεν 
επιδρούν στο γενετικό υλικό του εμ
βολιασμένου) και να αναχαιτιστούν οι 
θεωρίες συνωμοσίας και η παραπλη
ροφόρηση.

Η ανοσία της κοινότητας
Σε αυτό το πλαίσιο, γίνεται αντιληπτό ότι 
η επιστροφή στην κανονικότητα εξαρτά- 
ται από πολλούς και διαφορετικούς πα
ράγοντες. Οι ειδικοί εκτιμούν ότι με ένα 
ποσοστό εμβολιασμού 70% θα μπορέσει 
να επιτευχθεί η ανοσία της κοινότητας, 
με αποτέλεσμα μια ουσιαστική κάμψη 
στην επιδημιολογική καμπύλη. Παράλ
ληλα, συνεχίζουν να είναι αναγκαίες η 
τήρηση των μέτρων σωματικής απομά
κρυνσης, η αποφυγή του συνωστισμού 
και βεβαίως η καθολική χρήση μάσκας 
προσώπου.
Η επιστροφή στην κανονικότητα θα εί
ναι σταδιακή και ανάλογη με την επιδη- 
μιολογική εικόνα της χώρας. Ιδιαίτερα 
σημαντικό είναι να αποτραπούν εξάρ
σεις νέων κρουσμάτων που μπορεί να 
έχουν αλυσιδωτές συνέπειες στην πο
ρεία της λοίμωξης COVID-19 στη χώρα 
μας. Πράγματι, δεν αποτελεί ρεαλιστικό 
στόχο η εκμηδένιση των νέων κρουσμά

Οι ειδικοί εκτιμούν ότι με ένα 
ποσοστό εμβολιασμού 70% θα 
μπορέσει να επιτευχθεί π ανοσία 
της κοινότητας, με αποτέλεσμα 
μια ουσιαστική κάμψη στην 
επιδημιολογική καμπύλη

των COVID-19 ώστε να επανεκκινήσουν 
οι κοινωνικο-οικονομικές δραστηριότη
τες της καθημερινότητας.
Καθώς απέχουμε αρκετούς μήνες για 
να επιτύχουμε την ανοσία της κοινότη
τας, η σταδιακή επιστροφή στην καθη
μερινότητα θα συνοδεύεται από μέτρα 
περιορισμού της μετάδοσης του SARS- 
CoV-2. Η προσέγγιση αυτή θα στηρίζεται 
στο γεγονός ότι τα επαναλαμβανόμενα 
και μακροπρόθεσμα lockdowns έχουν 
οδηγήσει σε μεγάλο ψυχικό φόρτο ση
μαντικό μέρος της κοινωνίας το οποίο 
έχει ως αποτέλεσμα πλημμελή τήρηση 
των μέτρων αποτροπής της διασποράς 
του SARS-CoV-2. Επιπλέον, είδαμε ότι 
ο συγχρωτισμός δημιουργείται και σε 
ανοιχτούς χώρους, με αποτέλεσμα την 
ακύρωση των περιοριστικών μέτρων. 
Αναμένεται ότι η επαναφορά καθημερι
νών δραστηριοτήτων με συγκεκριμένους 
κανόνες θα εκτονώσει αυτή την κατά
σταση. Παράλληλα, θα γίνει σημαντική 
προσπάθεια επανεκκίνησης του τουρι
σμού, εγχώριου και διεθνούς.

Ο δρόμος προς την επανεκκίνηοη
Τα γρήγορα τεστ ανίχνευσης του SARS- 
CoV-2 σε συνδυασμό με τις ευρέως δι
αδεδομένες πλέον δοκιμασίες PCR για 
τον SARS-CoV-2, τα τεστ αντισωμάτων 
έναντι πρωτεϊνών του SARS-CoV-2 και 
τα πιστοποιητικά εμβολιασμού αποτε
λούν σημαντικά εφόδια για τη διασφά
λιση της ομαλής λειτουργίας της του
ριστικής περιόδου χωρίς επιδημικές 
εξάρσεις της COVID-19. Επιπρόσθετα, 
ακόμα και αν έχουμε μια ομαλή επάνοδο 
προς την κανονικότητα την άνοιξη και 
τους καλοκαιρινούς μήνες, η εμφάνι
ση νέων στελεχών του SARS-CoV-2 σε 
συνδυασμό με την παρουσία επίνοσων 
ατόμων στον πληθυσμό αφήνει ανοικτό 
το ενδεχόμενο της εποχικής διακύμαν
σης της COVID-19, κατά αναλογία με 
το πρότυπο της εποχικής γρίπης. Σαφώς 
η εμφάνιση νέων στελεχών του SARS- 
CoV-2 προκαλεί προβληματισμό στην 
επιστημονική κοινότητα ως προς την πο
ρεία της πανδημίας. Κάθε νέο στέλεχος 
που εμφανίζεται και επικρατεί εμφανίζει 
ένα εξελικτικό πλεονέκτημα επιβίωσης, 
όπως η μεγαλύτερη μεταδοτικότητα. 
Αυτό συνεπάγεται μεγαλύτερο αριθμό 
κρουσμάτων, αν και όχι απαραίτητα σο
βαρότερη νόσο. Στατιστικά ωστόσο, ο 
απόλυτος αριθμός των ασθενών που θα 
χρειαστούν νοσηλεία σε κοινές κλίνες 
και σε μονάδες εντατικής θεραπείας θα 
αυξηθεί ακόμα και αν το ποσοστό επί 
του συνόλου των κρουσμάτων παρα
μένει σταθερό. Σε αυτή την περίπτωση 
θα παρατηρηθεί σημαντική αύξηση της 
ζήτησης υπηρεσιών υγείας.
Αυτή η προοπτική καθιστά αναγκαία την 
κατάλληλη αναδιαμόρφωση τόσο του 
συστήματος υγείας ώστε να ανταποκρί- 
νεται επαρκώς στην αυξημένη ζήτηση 
σε εξειδικευμένες υπηρεσίες υγείας όσο 
και των καθημερινών δραστηριοτήτων 
των πολιτών ώστε να πραγματοποιούνται 
σε ασφαλείς συνθήκες. Η ενίσχυση της 
δημόσιας υγείας και των μηχανισμών 
για την πρόληψη και την αντιμετώπιση 
μεταδιδόμενων νόσων οφείλει να είναι 
προτεραιότητα. Η λοίμωξη COVID-19 
θέτει νέα δεδομένα στην πραγματικό
τητα και θα πρέπει να επανεκκινήσουμε 
τις δραστηριότητές μας σύμφωνα με τις 
επιταγές της εποχής γιατί αυτή η επιλογή 
αποτελεί μονόδρομο.

Ο κ. Θάνος Δημόπουλος 
είναι καθηγητής Ιατρικής, 

πρύτανης του ΕΚΠΑ.
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1  ΔΩΡΕΑΝ 10 ΕΚΑΤ. ΤΕΣΤ ΤΗΝ ΕΒΔΟΜΑΔΑ
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Κυκλοφορία: 55380

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

10 ΕΚΑΤ. ΤΕΣΤ 
ΤΗΝ ΕΒΔΟΜΑΔΑ

Προσεκτικό άνοιγμα για αποουμπίεση της κοινωνίας 
> Το καλό και το κακό σενάριο για την εξέλιξη 

πανδημίας > Ερευνα: Οι ψυχολογικές επιπτώσεις 
'ους > Το θρίλερ με.το εμβόλιο της AstraZeneca

ί, ΣΑΡΑΝΤΗΣ ΜΙΧΑΛΟΠΟΥΛΟΣ, ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΠΒΑΙΟΣ, ΙΕΛ. Α10, 12, 14, 16
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Είναι ενδεικτικό ότι έως και 
την περασμένη Παρασκευή 
στα νοσοκομεία της χώρας 

νοσηλεύονταν 4.600 
ασθενείς με COVID-19, εκ 
των οποίων οι 2.500 στα 

νοσηλευτικά ιδρύματα του 
Λεκανοπεδίου

ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΜΑΡΟΑ ΚΑΪΤΑΝΙΔΗ

Το χειρότερο σενάριο που 
θέτει τη χώρα - με επίκε
ντρο την Αττική - σε κατά
σταση έκτακτης ανάγκης 
επικράτησε, όπως όλα 
δείχνουν, παρότι μετράμε 
εβδομάδες πριν από τη στα
διακή, πλην όμως αποφασι
στική έξοδο από το... σκο
τεινό πανδημικό τούνελ. Η 
αναπάντεχη σφοδρότητα 
του τρίτου κύματος, η επι
κράτηση των μεταλλάξεων, 
το κουρασμένο ΕΣΥ με τις 
πεπερασμένες δυνατότητές 
του αλλά και η ψυχολογι κή 
κόπωση των πολιτών έχουν 
δημιουργήσει ένα εκρηκτι
κό μείγμα που αφήνει περι
θώριο για εφιαλτικές προ
βλέψεις. Οι ίδιοι ακριβώς 
λόγοι είναι η αιτία που η 
ανάλυση των «σκληρών δει
κτών» αδυνατεί να δείξει 
με ασφάλεια τι έρχεται στο 
άμεσο μέλλον, με αποτέλε
σμα οι αναλύσεις να περιο
ρίζονται στο καλό και στο 
κακό σενάριο.

Η μαύρη τρύπα της 
Καθαρός Δευτέρας
Σε κάθε περίπτωση, ο Μάρ
τιος και ο Απρίλιος θα συ- 
νεχίσουν να δοκιμάζουν τις 
αντοχές μας, με τον βαθμό 
δυσκολίας εντούτοις να δι
αφέρει ανάλογα με το προ
γνωστικό μοντέλο.
Την ίδια ώρα στο υπουρ
γείο Υγείας προετοιμάζο
νται για κάθε ενδεχόμενο, 
καθώς το ζητούμενο είναι 
τα νοσοκομεία (έπειτα και 
από τις συμμαχίες με τον 
ιδιωτικό τομέα) να «απορ
ροφήσουν» τις επιπτώσεις 
του τρίτου κύματος, χω
ρίς να συμβεί το αντίθετο: 
να χαθεί δηλαδή η απο
τύπωση της κορύφωσης 
της επιδημικής καμπύλης 
στην αδυναμία του Συστή
ματος Υγείας να περιθάλ- 
ψει τους ασθενείς. Υπό τις

Το καλό και 
το κακό σενάριο 
των επόμενων 
40 ημερών
Εκρηκτικό μείγμα η σφοδρότητα του τρίτου 
κύματος της πανδημίας, η επέλαση 
των μεταλλάξεων, το κουρασμένο ΕΣΥ 
με τα νοσοκομεία εκτός ορίων και 
η ψυχολογική κόπωση των πολιτών

συνθήκες αυτές, τα μέλη 
της Επιτροπής Εμπειρο
γνωμόνων περιμένουν τις 
επόμενες ημέρες να δια
πιστώσουν εάν οι πρώτες 
ενδείξεις σταθεροποίησης 
θα αποτελέσουν το «χα
λί» για τη σταδιακή απο- 
κλιμάκωση στη διασπορά 
του ιού στην κοινότητα. 
Εμπόδιο σε ό,τι αφορά τις 
ακριβείς εκτιμήσεις είναι

το τριήμερο της Καθαρός 
Δευτέρας που λειτουργεί 
ως μια «μαύρη τρύπα», θο
λώνοντας το τοπίο.
Στην περίπτωση πάντως 
που «κλειδώσει» την τρέ
χουσα εβδομάδα ότι η 
κορύφωση του κύματος 
αποτελεί παρελθόν, τότε 
αναμένεται ύστερα από ΙΟ
Ι 5 ημέρες να ξεκινήσει η 
αποκλιμάκωση. Ωστόσο η

αποσυμπίεση στο Σύστη
μα Υγείας θα καθυστερήσει 
ακόμα περισσότερο, με τα 
νοσοκομεία να συνεχίζουν 
να δοκιμάζονται για τέσ
σερις επιπλέον εβδομάδες.

Και νοσοκομεία 
εκστρατείας
Το «κακό» σενάριο όμως 
είναι ακόμα πιο δυσοίωνο, 
καθώς σύμφωνα με αυτό

το βαρύ επιδημιολογικό 
φορτίο του Μαρτίου θα 
συμπαρασύρει στη «δί
νη» του και τον Απρίλιο, 
με την αποκλιμάκωση να 
λαμβάνει χώρα τον Μάιο. 
Και παρότι στην οδό Αρι- 
στοτέλους απεύχονται μια 
τέτοια εξέλιξη, δεν στα
ματούν να προετοιμάζο
νται για τα χειρότερα. Στο 
πλαίσιο αυτό ήδη έχει ξε
κινήσει και θα επιταχυν
θεί εφόσον κριθεί ανα
γκαίο η μετατροπή 100 
και πλέον κλινών σε νευ- 
ροχειρουργικές, καρδιο
χειρουργικές και νευρο- 
χειρουργικές κλινικές σε 
πολυδύναμες ΜΕΘ, την 
ώρα που διατίθενται στα 
νοσοκομεία 900 συσκευ
ές υψηλής παροχής οξυ
γόνου (high flow) ώστε οι 
παθολογικές και πνευ- 
μονολογικές κλινικές 
COVID να λειτουργήσουν 
ως «ανάχωμα» των Εντα
τικών.
Παράλληλα όμως στο 
τραπέζι του επιχειρησια
κού σχεδιασμού βρίσκε
ται ανοιχτό το κρίσιμο... 
κεφάλαιο του σχεδίου 
έκτακτης ανάγκης που 
αφορά τη δημιουργία νο
σοκομείων εκστρατείας 
σε χώρους όπως είναι τα

στάδια και οι εκθεσιακοί 
χώροι.
Ενδεικτική της κρισιμό
τητας της κατάστασης 
στην οποία έχει περιέλ- 
θει η χώρα ήταν η τοπο
θέτηση του υφυπουργού 
Παρά τω Πρωθυπουρ
γού Ακη Σκέρτσου, όταν 
επισήμανε την περασμένη 
Παρασκευή ότι «έχουμε 
επιστρατεύσει το σύνολο 
των ιδιωτικών και των 
δημόσιων πόρων», προ
σθέτοντας πως δεν υπάρ
χουν άλλες δυνατότητες 
στο Σύστημα Υγείας, με 
αποτέλεσμα να χρειάζε
ται «η μέγιστη προσπά
θεια όλων μας».

Αύξηοη του δείκτη 
θετικότητας
Τα όσα περιγράφουν οι 
αριθμοί αποτυπώνουν άλ
λωστε ότι τα νοσοκομεία 
βρίσκονται τις τελευταίες 
εβδομάδες σε κατάστα
ση πολιορκίας από τον 
SARS-CoV-2. Ειδικότερα 
και σύμφωνα με την καθη- 
γήτρια Παιδιατρικής Λοι- 
μωξιολογίας Βάνα Παπα- 
ευαγγέλου, την περασμένη 
εβδομάδα ο δείκτης θετι
κότητας αυξήθηκε από το 
4,5% στο 6%.
Επιπλέον, καταγράφη- 
καν 450 ημερήσιες εισα
γωγές κατά μέσο όρο το 
ίδιο διάστημα, αριθμός 
που υποδεικνύει ότι μό
λις ένα 24ωρο αρκεί για 
να γεμίσει ένα νοσοκομείο 
αντίστοιχης δυναμικότη
τας όπως αυτής του Ερυ
θρού Σταυρού. Μάλιστα 
ο επίκουρος καθηγητής 
Υγιεινής και Επιδημιολο
γίας Γκίκας Μαγιορκίνης 
προλόγισε την ανοδική πί
εση στο ΕΣΥ και στις μο
νάδες εντατικής θεραπεί
ας το επόμενο διάστημα 
σε επίπεδα που δεν έχουν 
καταγραφεί ποτέ ως τώρα, 
καθ’ όλη τη διάρκεια της 
πανδημίας.

Από τα τέλη Μαρτίου ο κάθε πολίτης 
θα μπορεί να προμηθευθεί τα τεστ 
δωρεάν από τα φαρμακεία με τον 
ΑΜΚΑ του, με «πλαφόν» τέσσερα 
τεστ τον μήνα

Η ΣΤΡΑΤΗΓΙΚΗ ΚΑΙ ΤΑ ΟΠΛΑ 1·ΗηΒΓΗΠ····Ι

Δωρεάν 10 εκατ. τεστ την εβδομάδα
Σε μια προσπάθεια το τρίτο κύμα να μην παρασύρει τη χώρα 
σε αδιέξοδες καταστάσεις, κυβέρνηση και επιστήμονες επεν
δύουν σε τρία σημαντικά «όπλα»: στη συνέχιση της εμβολιαστι- 
κής εκστρατείας «Ελευθερία» με όσο το δυνατόν (και ανάλογα 
πάντοτε με τις παραδόσεις νέων δόσεων) ταχύτερους ρυθμούς, 
στη λελογισμένη χαλάρωση των μέτρων ώστε να ενισχυθεί ή 
ψ’υχολογία των πολιτών με στόχο τη συμμόρφωσή τους, αλλά 
και στη χρήση ατομικών rapid tests.
Ειδικότερα και όπως ανακοινώθηκε από τον κ. Σκέρτσο, από 
τα τέλη Μαρτίου (ή το αργότερο αρχές Απριλίου) ο κάθε πολίτης 
θα μπορεί να προμηθευθεί τα τεστ δωρεάν από τα φαρμακεία 
με τον ΑΜΚΑ του, με «πλαφόν» τέσσερα τεστ τον μήνα. Με τον 
τρόπο αυτόν θα υπάρχει η δυνατότητα διεξαγωγής έως και 10 
εκατομμυρίων τεστ την εβδομάδα, όταν σήμερα δεν ξεπερνούν 
τα 300.000.
Είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι τα ατομικά τεστ είναι δια
φορετικά από τα rapid tests, υπό την έννοια ότι διενεργούνται 
στο σπίτι από τον ίδιο τον ενδιαφερόμενο με δείγμα σάλιου

και με το αποτέλεσμα να είναι διαθέσιμο σε περίπου 30 λεπτά. 
Μάλιστα και κατά πληροφορίες το σχέδιο αυτό αναμένεται 
να επεκταθεί και στους μαθητές των Δημοτικών, των Γυμνασί
ων και των Λυκείων, αλλά και στους εκπαιδευτικούς, όταν οι 
«σκληροί δείκτες» τούς επιτρέψουν να γυρίσουν στις σχολικές 
τάξεις. Κατά τις ίδιες πηγές, εξετάζεται ο έλεγχος για πιθανή 
μόλυνση να γίνεται έως και δύο φορές την εβδομάδα, ώστε να 
εμποδιστεί η διασπορά στις μαθητικές αίθουσες, ακολουθώ
ντας το μοντέλο της Αυστρίας.
Προς το παρόν εν τούτοις οι επιστήμονες απευθύνουν ύστατη 
έκκληση στους πολίτες, με έμφαση σε όσους ανήκουν στην πα
ραγωγική ηλικία (δεδομένου ότι «οδηγούν» την πανδημία), να 
τηρήσουν ευλαβικά τα μέτρα, περιορίζοντας τις επαφές τους με 
άτομα που μένουν στην ίδια στέγη και τις συναναστροφές τους 
σε εξωτερικούς χώρους. Και υπογραμμίζουν ότι η διασπορά 
του πανδημικού ιού και των μεταλλάξεοτν του είναι πλέον τό
σο μεγάλη που το πιθανότερο είναι να συναντήσουν έστω έναν 
ασυμπτοτματικό φορέα σε κάθε δράστη ριότητά τους.

ΗΗΗΗΗΗΗΗΗΒΗΗΗΗΗΗΗΗΗΗΗΜΗΙ
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ΓΝΩΜΗ

Η ΠΑΝΔΗΜΙΑ 
ΤΩΝ ΑΥΤΟΕΞΑΙΡΕΣΕΩΝ

ΤΟΥ ΠΕΡΙΚΛΗ ΔΗΜΗΤΡΟΛΟΠΟΥΛΟΥ

Μ
πορεί να βολευτεί κανείς με την 
αριθμητική. Σε πόσες διαδηλώσεις 
συμμετείχε ο ΣΥΡΙΖΑ; Σε 151. Πόσες 
βαπιίσεις έκανε ο Αδωνις Γεωργι- 
άδης; Μία. Πόσοι ανταποκρίθηκαν 
σας 151 προσκλήσεις του κόμματος 
της αξιωματικής ανππολίτευσης; 
Χιλιάδες. Πόσοι παρακολούθησαν 
το μυστήριο της μιας βάπτισης; Εξι μαζί με 
τον ιερέα. Οι δρόμοι, λέει ο υπουργός, ήταν 
γεμάτοι, αλλά η εκκλησία άδεια. Τι είναι λοι
πόν όλος αυτός ο κουρνιαχτός που σηκώθηκε 

γύρω από την κολυμβήθρα; Υποκρισία.
Οι αριθμοί δεν παραπλανούν. Ενδεχομένως 

να μην παραπλανά ούτε η συλλογιστική που 
επιστρατεύει αυτούς τους αριθμούς στην υπη
ρεσία της. Αν υπάρχει κάπου μια εστία υπερ- 
μετάδοσης, θα είναι εκεί όπου μαζεύονται οι 
πολλοί. Οχι στις εκκλησίες που μυρίζει λιβάνι, 
αλλά στους δρόμους όπου εκτός από καυσα
έρια μυρίζει καμιά φορά και δακρυγόνα. Το 
πρόβλημα όμως δεν βρίσκεται στη διασπορά 
του ιού. Βρίσκεται στη διασπορά των αυτοεξαι
ρέσεων. Στην αίσθηση πως οι κανόνες ισχύουν 
για τους πολλούς αλλά όχι για την κυβέρνηση 
που τους επιβάλλει και πως η άσκηση της ατο
μικής ευθύνης είναι χρέος των πολιτών αλλά 
όχι των κυβερνητικών αξιωματούχων.

Κάνουν διασπορά τρία-τέσσερα κρούσματα; 
Ασφαλώς όχι στον κόσμο των ιών. Αλλά στο 
σύμπαν της πολιτικής μια βόλτα με ποδήλατο 
στο Τατόι, μια συγκέντρωση του κόμματος 
στην Ικαρία, μια Τσικνοπέμπτη στη Helexpo, 
μερικά εμβόλια κομματικών στελεχών και μια 
βάττπση στον Αγιο Διονύσιο μπορεί να φανούν 
σαν πανδημία ανομίας. Μπορεί να δώσουν την 
εντύπωση πως η κόπωση των περιορισπκών 
μέτρων έχει καταβάλει πρώτα εκείνους που 
έχουν επιφορτιστεί με την τήρησή τους. Πως 
οι κυβερνητικοί ξέμειναν από ανάσες και ψά
χνουν μια ανάσα, πάντα κατ’ εξαίρεση, από 
τον καθαρό αέρα του βουνού έως τη βαριά 
ατμόσφαιρα ενός ναού.

Από αυτή την άποψη, δεν είναι η αριθμητική 
που μετατρέπει το έλασσον σε μείζον, αλλά η 
ανακολουθία. Και μπορεί να μην είναι θανάσιμη 
η πανδημία των αυτοεξαιρέσεων, είναι όμως 
το πρόδρομο σημάδι μιας φθοράς, την οποία 
καμία επικοινωνιακή διαχείριση δεν μπορεί να 
αποτρέψει. Οπως συμβαίνει με τη διασπορά 
του ιού, έτσι και με αυτή των αυτοεξαιρέσε
ων, έρχεται η σπγμή που είναι πολύ αργά για 
να κάνει κανείς οτιδήποτε - ακόμη και να πει 
πως η βάππση των έξι είναι ένα κατ’ εξαίρεση 
πταίσμα απέναντι στην έξη της ανππολίτευσης 
να καλεί σε διαδηλώσεις των χιλιάδων.

Το βλέπει κανείς και χωρίς να ξεβολευτεί 
από τη βολή της αριθμητικής. Η καρδιά της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης δείχνει να χτυπάει 
πάντα σε εκείνο το «κινηματικό» 3% που μπο
ρεί να φανταστεί τον εαυτό του με ένα απλω
μένο πανό στον δρόμο και μόνο. Αυτό κάνει 
τον ΣΥΡΙΖΑ σχεδόν το μοναδικό κόμμα του 
δημοκραπκού τόξου στην Ευρώπη που καλεί 
τους πολίτες σε διαδηλώσεις. Αλλά π κάνει 
αυτή η εξαίρεση από τον ευρωπαϊκό κανόνα 
αν προστεθεί σπς κυβερνηπκές αυτοεξαιρέ- 
σεις; Αυτό που έχει καταγραφεί ως «ελληνικός 
εξαιρεπσμός». Και με το αριθμηπκό πρόσημο 
να είναι πάντα αρνηπκό...

Σε ψυχολογικό 
«κατήφορο» 
παιδιά και έφηβοι
Συγκλονιστικά στοιχεία σε έρευνα που 
πραγματοποιήθηκε στην αρχή του δεύτερου 
κύματος τπς C0VID-19 - Ραγδαία αύξηση των 
επιπέδων στρες, μοναξιάς και θυμού - «Καμπανάκι» 
για τον κίνδυνο εξάρτησης από το Διαδίκτυο
ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΜΑΡΘΑ ΚΑΪΤΑΝΙΔΗ

Η πανδημία έχει στερήσει 
το ψυχολογικό... οξυγόνο 
από τους πολίτες, καθώς 
ζουν επί έναν και πλέον 
χρόνο σε συνθήκες περι
ορισμού, ανασφάλειας 
και αγωνίας. Οπως όμως 
προκύπτει από νέα έρευ
να, το... κύμα της κατήφει
ας συμπαρασύρει σταδια
κά και την ψυχολογία των 
παιδιών και των εφήβων, 
καθώς η στέρηση του σχο
λείου, των φίλων και της 
ξεγνοιασιάς έχει αρχίσει 
να «ποτίζει» την καθημε- 
ρινότητά τους με αρνητικά 
συναισθήματα όπως είναι 
το στρες και ο θυμός. 
Μάλιστα, όπως προκύπτει

από τα ίδια στοιχεία, η μο
ναξιά που βιώνουν λειτουρ
γεί σαν μια «ανοιχτή πληγή», 
αναζητώντας διέξοδο στο 
παιχνίδι έξω από το σπίτι, 
στα ηλεκτρονικά, στο Δια
δίκτυο, στη μουσική αλλά 
και στην επαφή με την οι
κογένεια.

Στόχος π ανάπτυξη 
στρατηγιών πρόληψης

Πιο συγκεκριμένα η «Πα
γκόσμια Μελέτη Υγείας 
και Λειτουργικότητας σε 
Περιόδους Μεταδοτικών 
Λοιμώξεων» (Μελέτη COH 
- FIT) έχει στόχο τη διερεύ- 
νηση παραγόντων που επη
ρεάζουν τη σωματική και 
ψυχική υγεία σε περιόδους 
πανδημίας και περιοριστι
κών μέτρων, αλλά και την 
αναγνώριση προστατευτι

κών παραγόντων που θα 
μπορούσαν να οδηγήσουν 
στην ανάπτυξη στρατηγι
κών πρόληψης και παρέμ
βασης.
Το ερευνητικό αυτό εγχεί
ρημα προωθείται στην Ελ
λάδα από τη Β’ Πανεπιστη
μιακή Ψυχιατρική Κλινική 
του Αριστοτελείου Πανεπι
στημίου Θεσσαλονίκης σε 
συνεργασία με περισσότε
ρους από 200 ερευνητές 
σε ερευνητικούς φορείς 
και πανεπιστήμια τουλά
χιστον 40 χωρών ανά την 
υφήλιο και υπό την αιγίδα 
μεγάλου αριθμού εθνικών 
και διεθνών επιστημονικών 
οργανισμών.
Σε ό,τι αφορά τη χώρα μας, 
στην έρευνα συμμετείχαν 
689 παιδιά και έφηβοι από 
7 ως 17 ετών ύστερα από τη

Μαθήτρια σε καθεστώς 
τηλεκπαίδευσης. Η στέ
ρηση του σχολείου, των 
φίλων και της ξεγνοια
σιάς έχει αρχίσει να 
«ποτίζει» την καθημερι
νότητα των παιδιών με 
αρνητικά συναισθήματα

συναίνεση των κηδεμόνων 
τους αλλά και των ιδίων. Το 
δείγμα αυτό ήταν αντιπρο
σωπευτικό του ελληνικού 
πληθυσμού ανάλογης ηλι
κίας και συλλέχθηκε στην 
αρχή του δεύτερου κύματος 
της πανδημίας.

Στα δίχτυα 
τπς μοναξιάς

Τα αποτελέσματα είναι απο
καλυπτικά: Στα παιδιά ηλι
κίας 7-13 ετών διαπιστώ
θηκε αύξηση των επιπέδων 
στρες, μοναξιάς και θυμού. 
Πιο αναλυτικά: 17% των 
παιδιών παρουσίασαν μεγά
λη επιδείνωση του στρες τις 
τελευταίες δύο εβδομάδες, 
όταν διεξαγόταν η έρευνα, 
συγκριτικά με το ανάλογο 
διάστημα πριν από την παν
δημία.
Το 24% παραδέχθηκε ότι 
η μοναξιά «στοιχειώνει» 
την καθημερινότητά του, 
ενώ ένα στα τέσσερα βιώ- 
νει έντονα συναισθήματα, 
όπως θυμό, που όμως κα
ταλαγιάζουν με την επαφή 
με την οικογένεια (78%), την 
επαφή με φίλους (62,5%), 
το παιχνίδι εκτός (64%) ή 
εντός σπιτιού (50%), τη χρή
ση του Διαδικτύου (54%), 
τη μουσική (52%) και την 
άσκηση (56%).

Μεγάλο χτύπημα 
και για τους εφήβους
Εξίσου έντονα όμως δοκι
μάζει η πανδημία και την 
ψυχολογία των εφήβων. 
Οπως προκύπτει από απα
ντήσεις των μαθητών ηλι
κίας 14-17 ετών, το 20% 
παρουσίασε μεγάλη επιδεί
νωση του στρες, που σε αρ
κετές περιπτώσεις μεταφρά
ζεται και σε αίσθημα θυμού 
(19,5%), και το 26,5% των 
εφήβων ανέφερε ότι τους 
«πληγώνει» η μοναξιά. 
Οπως δε ήταν αναμενό
μενο, αναφέρθηκε αύξη
ση του χρόνου χρήσης του 
Internet, των μέσων κοινω
νικής δικτύωσης και των 
ΜΜΕ στο 68% των εφήβων 
που συμμετείχαν στην έρευ
να, με τους επιστήμονες να 
προειδοποιούν για τον κίν
δυνο της εξάρτησης από το 
ηλεκτρονικό παιχνίδι, επι- 
σημαίνοντας παράλληλα 
ότι τα αγόρια (ραίνεται να 
είναι πιο ευάλωτα από τα 
κορίτσια.
Εν τούτοις, η άμεση κοι
νωνική επαφή ή η συνα
ναστροφή (60%), η άσκη
ση ή το περπάτημα (57%), 
η χρήση του Διαδικτύου 
(60%) και τα χόμπι (54%) 
«μαλακώνουν» τα αρνητικά 
συναισθήματα που βιώνουν 
οι έφηβοι, όπως προκύπτει 
από τις απαντήσεις τους. 
Επιπροσθέτως, άλλοι τρό
ποι που θεωρήθηκαν ση
μαντικοί στην αντιμετώ
πιση της πανδημίας ήταν 
τα κοινωνικά μέσα δικτύ
ωσης (43%) και το κατοι
κίδιο (45%).

ΑΝΑΜΕΝΕΤΑΙ ΠΕΡΑΙΤΕΡΩ ΕΠΙΒΑΡΥΝΣΗ

Ψάχνουν ανακούφιση σε ouoies, καπνό και αλκοόλ
Είναι σημανηκό να σημειωθεί ότι ανάμεσα στους τρόπους ψυχολογικής ανακούφισης 
ορισμένοι έφηβοι ανέφεραν τα συνταγογραφούμενα φάρμακα (15%) και τη χρήση ου
σιών, όπως είναι ο καπνός, το αλκοόλ και άλλες ουσίες (8%). Μάλιστα, στα κορίτσια 
η καταφυγή στα συνταγογραφούμενα φάρμακα είναι μεγαλύτερη από ό,τι στα αγόρια 
(18% έναντι 13%). «Ηδη διαφαίνεται από το δεύτερο κύμα το ψυχολογικό αποτύπωμα 
στα παιδιά και στους εφήβους. Δεδομένου δε ότι πλέον διανύουμε το τρίτο κύμα, με 
τα σχολεία να παραμένουν κλειστά, αναμένουμε μεγαλύτερη επιβάρυνση. Η ένταση, 
η επαναληψιμότητα και η διάρκεια ενός ψυχοπιεστιστικού παράγοντα — εν προκει- 
μένω της πανδημίας - περιορίζουν το περιθώριο και τη δυνατότητα προσαρμογής 
κάποιου. Συνεπώς και παρότι τα παιδιά είναι πιο προσαρμοστικά, είναι παράλληλη 
και πιο ευαίσθητα» σημειώνει μιλώντας στο «Βήμα» ο καθηγητής Ψυχιατρικής και δι
ευθυντής της Β’ Ψυχιατρικής Κλινικής ΑΠΟ, Βασίλειος-Παντελεήμονας Μποζίκας.
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ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ,
ΑΝΤΑΠΟΚΡΙΣΗ

ΣΑΡΑΝΤΗΣ
ΜΙΧΑΛΟΓΙΟΥΛΟΣ

«Να μείνουν ανεπηρέαστοι οι οργανισμοί φαρμάκων»
Κληθείς από «Το Βήμα» να σχολιάσει κατά πόσο οι πολιτικές πιέσεις έχουν οδηγήσει στο σημερινό 
αδιέξοδο, ο Γιάννης Νάτσης, υπεύθυνος πολιτικής για το φάρμακο στη ΜΚΟ Ευρωπαϊκή Συμμαχία 
για τη Δημόσια Υγεία (ΕΡΗΑ) και εκπρόσωπος των ασθενών στο ΔΣ του ΕΜΑ, είπε: «Θα πρέπει να 
αφήσουμε τους οργανισμούς φαρμάκων να κάνουν τη δουλειά τους ανεπηρέαστοι, να διασφαλίσουμε 
την ακεραιότητα και την ανεξαρτησία τους, να τους δώσουμε τους απαραίτητους πόρους για να 
διασφαλίσουμε την εμπιστοσύνη των πολιτών στα εμβόλια και στα φάρμακα πέραν του κορωνοίού».

Το θρΐλερ με 
την AstraZeneca, 
οι τηέσειε και 
το «ντόμινο»
Το παρασκήνιο της συμφωνίας για 
το επίμαχο εμβόλιο - Πώς και γιατί έδωσε 
αρχικά την έγκρισή του ο Ευρωπαϊκός 
Οργανισμός Φαρμάκων - Το αλαλούμ με 
τις αναστολές εμβολιασμών και η παντελής 
έλλειψη συντονισμού των κρατών-μελών

Η πρόσφατη επιπλο
κή με το εμβόλιο της 
AstraZeneca δεν είναι πα
ρά ακόμη ένα επεισόδιο 
με το συγκεκριμένο προϊ
όν που ξεκίνησε ήδη από 
το 2020. Η πρώτη συμφω
νία με την AstraZeneca 
έγινε στις αρχές Ιουνίου, 
όχι από την Κομισιόν, αλ
λά από τέσσερις χώρες 
(Γερμανία, Γαλλία, Ιταλία 
και Ολλανδία), παραγγέλ- 
νοντας 300 εκατομμύρια 
δόσεις στις οποίες θα εί
χαν πρόσβαση και οι υπό
λοιποι Ευρωπαίοι. Τότε, 
φοβούμενη την έλλειψη 
μιας ευρωπαϊκής προ
σέγγισης στο θέμα των 
εμβολίων και ενδεχόμε
νη πολιτική έκθεση των 
Βρυξελλών, η Κομισιόν 
παρενέβη. Ουσιαστικά 
«άρπαξε τη συμφωνία» 
από τα τέσσερα κράτη, 
υπογράφοντας εκ μέρους 
όλων των κρατών ξεχω
ριστή συμφωνία με την 
AstraZeneca τον Αύγου
στο. Εν συνεχεία, ξεκίνη
σε ένα ντόμινο εξελίξεων 
που χαρακτηρίστηκε από 
έντονες πολιτικές πιέσεις 
στον Ευρωπαϊκό Οργανι
σμό Φαρμάκων (ΕΜΑ) να 
επιταχύνει τις διαδικασίες 
έγκρισης του εμβολίου.

Ενα «όχι πολλά 
υποσχόμενο» προϊόν
Πηγή στις Βρυξέλλες με 
γνώση των διαπραγμα
τεύσεων μεταξύ ΕΕ και 
φαρμακευτικών εταιρειών 
είπε στο «Βήμα» ότι οι ευ- 
ρωπαίοι διαπραγματευτές 
ήταν πεπεισμένοι ήδη από 
τον Σεπτέμβριο του 2020 
ότι το υποψήφιο εμβόλιο 
δεν ήταν «ένα πολλά υπο
σχόμενο προϊόν». «Με τό
σους αστερίσκους, όχι 
στις εγκύους, όχι σε άτο
μα κάτω των 18 ή πάνω 
από 55, υπό φυσιολογι
κές συνθήκες, ο ΕΜΑ 
δεν θα έδινε το πράσινο 
φως, ούτε τόσο εύκολα, 
ούτε γρήγορα» τόνισε η 
πηγή. Από την άλλη, υπήρ
χε η πολιτική «δίψα» για 
καλές ειδήσεις ενώ ιδιαί
τερα ελκυστική ήταν και 
η φθηνή τιμή του εμβο
λίου της AstraZeneca. «Ο 
ΕΜΑ δεν μπορούσε να 
πει όχι στο πρώτο συμ
βόλαιο της ΕΕ. Για με
γάλο χρονικό διάστημα 
ήταν και το μεγαλύτερο 
με 300+100 εκατομμύ
ρια δόσεις και επίσης το 
φθηνότερο. Μην ξεχνάμε 
ότι ήταν το συμβόλαιο 
για το οποίο πίεσε πολύ 
η Γερμανία» υπογράμμι
σε η πηγή.
Πράγματι, ο γερμανός 
υπουργός Υγείας Γενς a 
Σπαν πίεζε, από τον No- | 
έμβριο, με δημόσιες δη- | 
λώσεις του για την έγκρι- § 
ση από τον ΕΜΑ, παρά “ 
τις εκκλήσεις του τελευ- | 
ταίου για αυτοσυγκράτη- I

ση. Παράλληλα, τόσο η 
πρόεδρος της Κομισιόν 
Ούρσουλα φον ντερ Λά- 
ιεν όσο και η επίτροπος 
Υγείας Στέλλα Κυριακί- 
δου τοποθετούνταν δημό
σια ότι θα έχουμε εμβόλιο 
τον Νοέμβριο του 2020. 
Ο ΕΜΑ από την άλλη δι- 
εμήνυε δημοσίως στην 
Κομισιόν ότι ήταν εφι
κτό να εγκριθούν τα εμ
βόλια, αλλά ότι θα έπρε
πε να χορηγούνταν «με

το σταγονόμετρο και σε 
συγκεκριμένες ομάδες» 
σε συνδυασμό με ένα «αυ
στηρότατο» και «πρωτό
γνωρο» σύστημα επιτήρη
σης πανευρωπαϊκά. Αυτό 
το σύστημα θα συνέλεγε 
συνεχώς στοιχεία από 
τους εμβολιασμούς και 
εάν όλα πήγαιναν καλά, 
τότε θα διευρυνόταν στον 
υπόλοιπο πληθυσμό. «Δεν 
είναι υπέρμετρος ζήλος, 
ζητούσαμε ήδη από την

Επιτροπή 60 εκατομμύ
ρια ευρώ για ένα σύστη
μα επιτήρησης, ακόμη 
όμως τα κράτιι-μέλη εί
ναι αμφίθυμα» συνεχίζει 
η πηγή.

Οι αναστολές και 
η ασυνεννοησία
Η είδηση ότι η Δανία ανέ- 
στειλε τους εμβολιασμούς 
της AstraZeneca λόγω εμ
φάνισης περιστατικών 
θρομβώσεων ταρακού-

νησε τον ΕΜΑ, που αμέ
σως ζήτησε από τα κράτη 
να συντονιστούν, τουλάχι
στον επικοινωνιακά.
Οχι μόνο συντονισμός 
δεν υπήρξε, αλλά τα νέα 
από την Κοπεγχάγη προ- 
κάλεσαν ντόμινο πολιτι
κών αντιδράσεων με τη 
μία χώρα μετά την άλ
λη να αναστέλλει τους 
εμβολιασμούς με την 
AstraZeneca. «Κατανοού
με την πολιτική αντίδρα
ση. Παραδόξως ή μη, 
ένας πολιτικός μπορεί 
να δεχθεί μήνυση εάν 
δεν σταματήσει τον εμ
βολιασμό, όχι όμως εάν 
τον σταματήσει» είπε η 
πηγή. «Οταν η Ολλανδία 
έχει εκλογές, θα σταμα
τήσει τον εμβολιασμό» 
πρόσθεσε, επισημαίνο- 
ντας ωστόσο ότι οι ανε
ξάρτητες ρυθμιστικές αρ
χές δεν μπορούν έτσι να 
κάνουν τη δουλειά τους.

Στροφή 
στο Sputnik;
Στο μεταξύ, δεν πέρα
σε απαρατήρητο στις 
Βρυξέλλες ότι τη στιγ
μή που το εμβόλιο της 
AstraZeneca ετίθετο εν 
αμφιβάλω, η εταιρεία 
που παράγει το ρωσικό 
Sputnik ανακοίνωσε ότι 
υπέγραψε συμφωνία πα
ραγωγής του εμβολίου με 
φαρμακευτικές εταιρεί
ες από Γερμανία, Γαλλία, 
Ισπανία και Ιταλία. Επισή- 
μως, οι κυβερνήσεις των 
χωρών αυτών αρνήθηκαν 
οποιαδήποτε ανάμειξη, 
ωστόσο η είδηση άφησε 
το στίγμα της.
Η Ρωσία δεν έχει καταθέ
σει ακόμη επίσημο αίτη
μα για ευρωπαϊκή έγκριση 
του Sputnik.
Οι αντιδράσεις κατά του 
Sputnik είναι πολλές, κυ
ρίως από την Ανατολική 
Ευρώπη, η οποία φοβά
ται την κρυφή πολιτική 
ατζέντα της Μόσχας. Η 
Κομισιόν επιμένει από 
την πλευρά της ότι με τα 
παρόντα εμβόλια ο στό
χος εμβολιασμού του 
70% του ευρωπαϊκού 
πληθυσμού είναι ακόμη 
εφικτός. «Το Βήμα» επι
κοινώνησε με την Κομι
σιόν αυτή την εβδομάδα 
υπό το φως των εξελίξε
ων με την AstraZeneca. 
«Δεν είναι απίθανη η 
έγκριση του Sputnik. 
Για να ξεκινήσουμε 
όμως συνομιλίες με τη 
Μόσχα, θα πρέπει να το 
ζητήσουν τουλάχιστον 
τέσσερα κράτη-μέλη» 
δήλωσε εκπρόσωπος της 
Κομισιόν. Το Βερολίνο 
πάντως υποστηρίζει τη 
συνεργασία με τη Μόσχα 
για το Sputnik ακόμη και 
σε εθνικό επίπεδο, με βά
ση και τα όσα δήλωσε ο 
γερμανός υπουργός Υγεί
ας Γενς Σπαν.

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ
«ΑΠΟΓΥΜΠΙΕΣΗ»

Kivnoeis για 
προσεκτική 
χαλάρωση 
του lockdown

Σε μία λελογισμένη χα
λάρωση των μέτρων 
συμφώνησαν κυβέρ
νηση και επιστήμονες, 
ενεργοποιώντας έτσι 
τις «βαλβίδες αποσυ- 
μπίεσης» στη βεβαρη
μένη ψυχολογία των 
πολιτών, προσδοκώ
ντας με τον τρόπο αυ
τόν τη συμμόρφωσή 
τους στο lockdown, 
που αποτελεί προς το 
παρόν μονόδρομο. 
Σύμμαχος στο στρα
τηγικό «άνοιγμα» 
δραστηριοτήτων σε 
εξωτερικούς χώρους 
αναμένεται να είναι 
και ο καλός καιρός 
της Ελλάδας, επιχει
ρώντας με τον τρόπο 
αυτόν να φρενάρουν 
τις μεταδόσεις στις 
συναθροίσεις που 
πραγματοποιούνται σε 
εσωτερικούς χώρους, 
όπου ευνοούνται οι 
μολύνσεις.
Ετσι ήδη από χθες επι
μηκύνθηκε η απαγό
ρευση της κυκλοφορί
ας το Σαββατοκύριακο 
έως και τις 9 το βράδυ, 
ενώ δόθηκε το «πράσι
νο φως» για την επανα
λειτουργία των υπαί
θριων αρχαιολογικών 
χώρων έως 3 άτομα 
με χρήση μάσκας και 
χρήση του κωδικού 6 
και χωρίς αυτοκίνητο 
ή μοτοσικλέτα.
Με τον ίδιο τρόπο θα 
λειτουργήσουν και τα 
δημόσια πάρκα, ενώ 
παράλληλα επιτρέπεται 
η ερασιτεχνική αλιεία 
για τους διαμένοντες 
σε παραθαλάσσιους 
δήμους με χρήση του 
κωδικού 6.
Από αύριο, τις πόρτες 
τους ανοίγουν και τα 
κομμωτήρια όπως και 
τα κέντρα περιποίησης 
των άκρων, με αυστη
ρούς κανόνες τήρησης 
πρωτοκόλλων.
Παρ’ όλα αυτά, και 
παρά τις κυβερνητικές 
προθέσεις τα μέλη της 
Επιτροπής Εμπειρο
γνωμόνων γνωμοδό- 
τησαν αρνητικά στην 
άρση του περιορισμού 
των διαδημοτικών με
τακινήσεων για τη σω
ματική άσκηση, κρίνο
ντας ότι πρόκειται για 
ριψοκίνδυνη κίνηση 
εν μέσω της έκρυθμης 
επιδημιολογικής κατά
στασης.

ΜΑΡΘΑ ΚΑΪΤΑΝΙΔΗ
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Στα χέρια Λιβάνιου ο συντονισμός του ειηκοινωνιακού επιτελείου
Με δεδομένη την οδυνηρή εμπειρία στο πεδίο της πολιτικής και επικοινωνιακής διαχείρισης 
του τελευταίου διμήνου, έχει αποφασιστεί μια αναδιάρθρωση στο Μέγαρο Μαξίμου. Κατά 
πληροφορίες, ο υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ ©οδωρής Λιβάνιος (φωτογραφία) θα 
αναλάβει την εποπτεία και τον συντονισμό του επικοινωνιακού επιτελείου, προκειμένου να 
προλαμβάνονται «ατυχήματα» και να ενοποιούνται τα μηνύματα.

Ο Κυριάκος Μητσσοτάκης με ι 
Τσιόδρα από παλαιότερη συνέντευξη 
Τύπου για την πανδημία. Την ώρα που ο 
Πρωθυπουργός και το επιτελείο του καλούνται 
να διαχειριστούν υγειονομικά και πολιτικά το 
τρίτο κύμα του ιού, τίθεται και πάλι δημοσίως 
το ζήτημα της επιστροφής του καθηγητή

ΕΝ ΔΡΑΣΕΙ 
ΟΙ «ΣΤΡΑΤΟΙ» 
ΣΤΑ SOCIAL 
MEDIA

Το διαχειριστικό 
πρόβλημα 
εντείνεται και λόγω 
της διαμάχης στο 
παράλληλο σύμπαν 
των κοινωνικών 
δικτύων και ιδίως 
στο Twitter. Οι 
«επαγγελματικοί 
κομματικοί 
στρατοί των 
πληκτρολογίων» 
έχουν μετατρέψει 
την πλατφόρμα 
σε ναρκοπέδιο 
και σε καθημερινή 
βάση αποδύονται 
στην καλλιέργεια 
σύγχυσης με φόντο 
την πανδημία, τα 
κρούσματα, τους 
εμβολιασμούς, 
τις παρενέργειες 
κ.ά. Με τον έναν ή 
τον άλλον τρόπο, 
αυτή μεταφέρεται 
και αναπαράγεται 
στα επίσημα μέσα 
ενημέρωσης, με 
αποτέλεσμα να 
γίνεται ακόμη 
δυσκολότερη 
η επιτυχής 
διαχείριση. Την ίδια 
στιγμή, περιστατικά 
όπως αυτό της 
συμμετοχής 
του υπουργού 
Ανάπτυξης 
Αδ. Γεωργιάδη 
σε βάπτιση το 
προηγούμενο 
Σαββατοκύριακο 
περιπλέκουν την 
κατάσταση λόγω 
των μηνυμάτων 
που εκπέμπουν.

Στο ναρκοπέδιο 
του τρίτου κύματοδ
Προβληματισμός 
στο Μαξίμου καθώς το θέμα 
της πανδημίας έχει μετατραπεί 
σε πεδίο σφοδρής πολιτικής 
σύγκρουσης - Βλέπουν 
προσπάθεια «πολιτικού 
εκβιασμού» από τον ΣΥΡΙΖΑ

ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΩΒΑΙΟΣ

Εξαιρετικά προβληματικό 
ως προς τη διαχείριση σε 
υγειονομικό και πολιτικό 
επίπεδο αποδεικνύεται το 
νέο κύμα της πανδημίας, 
προκαλώντας συνεχή και 
έντονη νευρικότητα στο 
Μέγαρο Μαξίμου.Σύμ
φωνα με πληροφορίες, οι 
ανησυχητικές εξελίξεις, η 
κατακόρυφη αύξηση των 
κρουσμάτων και η οριακή 
κατάσιαση στο ΕΣΥ απο
τελούν αντικείμενο αλλε
πάλληλων συζητήσεων και 
συσκέψεων, δίχως όμως να 
παρουσιάζονται πολλές δυ
νατότητες παρέμβασης.
Το γενικό απαγορευτικό υπό 
τις παρούσες συνθήκες έχει 
αποκλειστεί, δεδομένου ότι 
εκτιμάιαι πως ακόμη και μια 
τέτοια απόφαση δεν θα τη
ρούνταν από τους πολίτες, 
καθώς σε μεγάλο βαθμό 
έχει εκλείψει η παράμετρος 
του φόβου, η οποία κυριαρ

χούσε πέρυσι τέτοια εποχή. 
Υπό αυτό το πρίσμα, οι ελ
πίδες εστιάζονται στην πρό
οδο των εμβολιασμών, σε 
συνδυασμό με την «ελεγχό
μενη έξοδο» των πολιτών σε 
ανοιχτούς χώρους, δεδομέ
νου ότι διαπιστώνεται πως 
στην πλειονότητά τους τα 
νέα κρούσματα οφείλονται 
σε συγκεντρώσεις σε σπίτια.

Η πολιτική 
επίπτωση
Προβληματισμός κυριαρχεί 
στο περιβάλλον του Κυριά
κου Μητσοτάκη και επειδή 
το θέμα της πανδημίας έχει 
μετατραπεί σε πεδίο σφο
δρής πολιτικής σύγκρου
σης. Ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί 
να εκμεταλλευτεί την αύ
ξηση των κρουσμάτων και 
την ασφυξία στο σύστημα 
Υγείας, ενώ την ίδια σπγμή 
επιχειρεί έναν πολιτικό εκ
βιασμό με την ενθάρρυνση 
συγκεντρώσεων και προτεί
νει ένα παράδοξο «πολιτι
κό μορατόριουμ», αξιώνο
ντας από την κυβέρνηση την

αναστολή της νομοθετικής 
διαδικασίας, με αντάλλαγ
μα την κοινωνική ειρήνη. 
Επίσημα στοιχεία για τη δι- 
ασπορά στις διαδηλώσεις 
δεν υπάρχουν, ωστόσο πολ
λοί επιστήμονες τη θεωρούν 
δεδομένη Από το επιτελείο 
του Πρωθυπουργού παρα- 
κολουθείται η τακτική αυτή 
της αντιπολίτευσης και δια
μηνύεται ατύπως ότι «μετά 
το τέλος της περιπέτειας 
θα δούμε ποιος έχει συμ- 
βάλει και με ποιον τρόπο 
στην αντιμετώπισή της». 
Η φράση αυτή είναι ενδει
κτική των διαθέσεων και 
προμηνύει ότι η πολιτική 
αντιπαράθεση γύρω από το 
συγκεκριμένο ζήτημα δεν 
θα κοπάσει σύντομα.

Η«Βαβέλ» 
της Επιτροπής
Διαπιστώνεται δε την ίδια 
σπγμή ότι η κατάσταση πε
ριπλέκεται ακόμη περισ
σότερο εξαιτίας της κακής 
εικόνας, η οποία μεταφέρε- 
ται πλέον από τις συνεχείς, 
ανπκρουόμενες και συγκε
χυμένες τοποθετήσεις με
λών της Επιτροπής των λοι- 
μωξιολόγων. Σε κατ’ ίδιαν 
συζητήσεις με κυβερνητι
κά στελέχη σημειώνεται ότι 
δεν είναι εφικτό να δοθεί 
εντολή στους επιστήμονες 
να μην τοποθετούνται δη
μοσίως. Είναι όμως γνω
στό στην πολιτική ηγεσία 
ότι πολλά από τα μέλη της 
Επιτροπής ακολουθούν πλέ

ον και προσωπικές στρα
τηγικές, ακόμη και με πο
λιτικά χαρακτηρισπκά και 
φιλοδοξίες.
Κατά πληροφορίες, έχουν 
αναζητηθεί δυνατότητες να 
επιλυθεί το συγκεκριμένο 
πρόβλημα. Οπως αναφέ
ρουν συνομιλητές του Πρω
θυπουργού, έχουν διατυπω
θεί συστάσεις στα μέλη της 
Επιτροπής για την προσο
χή που απαιτείται. «Αλλο η 
επιστημονική συζήτηση 
στο πλαίσιο της Επιτρο
πής και άλλο η δημόσια 
τοποθέτηση» επισημαίνε- 
ται σχετικώς, δίχως όμως 
αποτέλεσμα, ενώ στέλεχος 
του Μεγάρου Μαξίμου ανα
φέρει: «Πολύ θα το θέλαμε 
να οριστεί ένας εκπρόσω
πος της Επιτροπής και να 
τοποθετείται δημοσίως, 
όμως είναι κάτι που σε αυ
τή τη συγκυρία δεν είναι 
εφικτό».

Η συζήτηση 
για τον Τσιόδρα
Από άλλες πηγές, όπως ο 
καθηγητής Γενετικής στο 
Πανεπιστήμιο της Γενεύης 
Μανώλης Δερμιτζάκης, τί
θεται δημοσίως το ζήτημα 
επιστροφής του Σωτήρη 
Τσιόδρα. Λέγεται ότι το θέ
μα έχει εξεταστεί, ενώ είναι 
γνωστή από προηγούμενη 
περίοδο η απόφαση του ίδι
ου να μην εμφανίζεται πλέ
ον δημοσίτος για προσωπι
κούς λόγους. Κυβερνητικές 
πηγές κλήθηκαν να σχολιά

σουν το ενδεχόμενο και ανέ
φεραν: «Η συγκυρία είναι 
πολύ διαφορετική από την 
περυσινή, κυρίως επειδή η 
γνώση για την COVID-19 
είναι πλέον πολύ μεγαλύ
τερη, αλλά και επειδή μια 
μεγάλη μερίδα του κόσμου 
είτε δεν φοβάται όπως πέ
ρυσι είτε αδιαφορεί».

Στην Αθήνα 
ξένοι ηγέτες
Ταυτόχρονα, αλλαγή του 
επιβαρυμένου κλίματος 
των ημερών θα επιχειρήσει 
η κυβέρνηση την ερχόμενη 
εβδομάδα με αφορμή την 
επέτειο των 200 ετών από 
την έναρξη της Επανάστα
σης του 1821. Στην Αθήνα 
αναμένεται να φτάσουν 
στις 24 Μαρτίου (εκτός 
απρόοπτων επιδημιολογι- 
κών εξελίξεων σας χώρες 
τους), ο πρίγκιπας της Ου
αλίας, διάδοχος του βρε
τανικού θρόνου Κάρολος 
με τη σύζυγό του, δούκισσα 
της Κορνουάλης Καμίλα. ο 
πρωθυπουργός της Ρωσίας 
Μιχαήλ Μισούσαν και ο 
Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας Νίκος Ανα- 
στασιάδης με τη σύζυγό 
του Ανιρη Ανασιασιάδη. 
Την Παρασκευή η ελληνι
κή πλευρά ενημερώθηκε ότι 
λόγω του νέου lockdown 
στη Γαλλία ο πρόεδρος 
Εμανουέλ Μακρόν δεν θα 
έρθει τελικά για τις επετει- 
ακές εκδηλώσεις στην Αθή
να. Τη Γαλλία θα εκπροσω
πήσει η υπουργός Αμυνας 
Φλοράνς Παρλί.

Το πρόγραμμα 
του&ημέρου
Η έναρξη των εκδηλώσεων 
αναμένεται το απόγευμα 
της Τετάρτης 24 Μαρτίου 
στο νέο κτίριο της Εθνι
κής Πινακοθήκης, όπου 
ο Πρωθυπουργός θα υπο
δεχτεί την Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας Κατερίνα 
Σακελλαροπούλου και 
τους ξένους προσκεκλη- 
μένους.Για το βράδυ της 
ίδιας ημέρας είναι προ
γραμματισμένο επίσημο 
δείπνο στο Προεδρικό 
Μέγαρο.
Επειτα από τη δοξολογία 
στη Μητρόπολη Αθηνών το 
πρωί της 25ης Μαρτίου και 
πριν από τη στρατιωτική 
παρέλαση θα ακολουθή
σει η κατάθεση στεφάνων 
στον Αγνωστο Στρατιώτη 
και η ανάκρουση των εθνι
κών ύμνων της Ελλάδας 
και των τιμώμενων χωρών. 
Σημειώνεται ότι στην πα
ρέλαση θα λάβουν μέρος 
και τμήματα από συμμα
χικές χώρες, ενώ μαζί με 
τα ελληνικά μαχητικά θα 
πετάξουν σχηματισμοί αμε
ρικανικών F-16 και Rafale 
της γαλλικής Πολεμικής 
Αεροπορίας, καθώς και 
ένα βρετανικό ανακατα
σκευασμένο Spitfire του 
Β’ Παγκοσμίου Πολέμου.


	21/03/2021
	 Διασωληνωμένοι εκτός ΜΕΘ
	 Οι Ευρωπαίοι λομπίστες που παίζουν μπάλα με τα φάρμακα
	 To ΕΣΥ αδυνατεί να φροντίσει τους άλλους ασθενείς
	 Απολύσεις και διώξεις στους «ήρωες» γιατρούς
	 Πεθαίνοντας στους διάδρομους
	 Αναγκαίος ο εμβολιασμός του νοσηλευτικού προσωπικού
	 Η Ε.Ε. κερδιζει τη μάχη των παραγγελιών
	 Τα αποτελέσματα του Sputnik-V είναι πολύ καλά
	 Αγριεύει η μάχη των εμβολίων
	 Στα όριά τους οι «κομάντο» του ΕΣΥ
	 Εμβόλια: Ο «πόλεμος» ζωής και συμφερόντων
	 Γιατί τα νοσοκομεία ξεμένουν από οξυγόνο
	 ΤΑ ΝΕΑ ΔΕΔΟΜΕΝΑ ΓΙΑ ΤΗΝ C0VID-19 ΚΑΙ Ο ΝΕΟΣ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΤΗΣ «ΜΑΧΗΣ»
	 ΔΩΡΕΑΝ 10 ΕΚΑΤ. ΤΕΣΤ ΤΗΝ ΕΒΔΟΜΑΔΑ


